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روزنامه

مدیر کل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری قم معتقد 
است مسئله تبصره ذیل بند ۲۴ ماده ۵۵ قانون شهرداری باید 
در مجلس مورد بازنگری قرار بگیرد.   محسن صادقی امینی 
اظهار داشت: تبدیل کاربری مجتمع های مسکونی به مجتمع 
پزشکان، پیامدهای زیانبار ترافیکی و آثار نامطلوبی بر اقتصاد 
اراضی شهری و سیما و منظر شهر دارد. مدیر کل دفتر طرح های 
توسعه شهری شهرداری قم افزود: متأسفانه تب تبدیل کاربری 

مسکونی به مجتمع پزشکان، که برای سازندگان، ارزش افزوده

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه آزادسازی 
زیرگذر فردوسی  از رینگ دوم قم در گرو احداث  2200 متر 
است، از اجرای تمام اقدامات عرشه و سازه محور مستقیم خبر 
داد. عباس حلوایی زاده ، با اشاره به پروژه تقاطع فردوسی با بلوار 
پیامبر اعظم)ص(، اظهار داشت: تقاطع فردوسی با بلوار پیامبر 

اعظم)ص( ازجمله تقاطع های بسیار بااهمیت و خاص قم است.
تملک های  به  اشاره  با  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
صورت گرفته در مسیر اجرای این تقاطع، افزود: در چند سال 

مدیرکل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری قم مطرح کرد

تبعات تبدیل مجتمع های مسکونی به 
ساختمان پزشکان

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم:

 به زودی مسیر مستقیم زیرگذر فردوسی 
افتتاح می شود
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سالروز وفات حضرت ام البنین)س( را تسلیت می گوییم

بازار سیاه دارودرقم نداریم

آگهی مزایده شماره 99/1

سازمانی دولتی در استان قم
 قصد دارد تعداد 3۴ دستگاه خودرو سبک، سنگین و موتورسیکلت را از طریق مزایده 

عمومی، به فروش برساند.
متقاضیان می توانند جهت بازدید و دریافت فرم شرایط شرکت در مزایده و لیست کامل اموال در زمان 
و محل اعلامیه شرح ذیل، مراجعه و یا جهت کسب اطلاعات با شماره تماس 02537604370-

2 داخلی های 2 یا 6 تماس حاصل نمایند.
زمان بازدید: روزهای شنبه 99/11/11 لغایت دوشنبه 98/11/13 از ساعت 8 صبح لغایت 1۵ 

عصر به مدت 3 روز
تاریخ انصراف: 99/11/1۴ تاریخ بازگشایی پاکت ها: 99/11/16

اعلام نتیجه مزایده: 1399/11/18
محل بازدید: قم، کیلومتر 5 جاده قم جعفریه، جنب پارکینگ سینا، پارکینگ شورای هماهنگی 

مبارزه با مواد مخدر قم
محل دریافت پیشنهاد: قم، بلوار 15 خرداد، 20متری شهید تقوی )خیابان مابین حرم امامزادگان 

سید علی و سید احمد علیهماالسلام(، پلاک ۴۴
ضمنا؛ بازدیدکنندگان محترم می توانند لیست خودروها را دربخش مزایده – مناقصه سایت ستاد 

مبارزه با مواد مخدر به آدرس www.dchq.ir هم ملاحظه نمایند.
یادآوری:

•استفاده از ماسک، دستکش و رعایت دستوالعمل های بهداشتی به منظور پیشگیری از شیوع 
ویروس کرونا در کلیه مراحل مزایده اجباری بوده و به افرادی که مسائل بهداشتی را رعایت نکنند، 

هیچ خدماتی ارائه نمی شود.
•کلیه هزینه های جانبی از قبیل: عوارض سالانه شهرداری، مالیات مشاغل و نقل و انتقال سند و 

... به عهده برنده مزایده خواهد بود.
•خودرو فاقد پلاک تحویل می گردد و جابجایی نقل و انتقال آن از محل پارکینگ به مراکز شماره 

گذاری در کلیه نقاط کشور، برعهده خریدار می باشد.
•برنده مزایده موظف است ظرف مدت 7 روز کاری نسبت به واریز وجه پیشنهادی به حساب اعلام 

شده، اقدام نماید.

شناسه :آگهی 108۵07۵    
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معاون دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: عطاری ها مجوز اصلی 
را از اصناف می گیرند و نگرانی ما عطاری های فاقد مجوز در 
سطح شهر هستند که می توانند سلامت مردم را به مخاطره 

می اندازند.  محمد حضوری در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره 
به وجود مشکلاتی در زمینه انسولین قلمی در استان اظهار 
داشت: در انسولین قلمی با کمبودهایی مواجه شدیم چراکه 

مدیر منطقه ۵ شهرداری قم مطرح کرد

بازگشایی ۳ خیابان درجمکران منتظر تصمیم کمیسیون ماده ۵

گام بلند مدیریت شهری قم برای احداث دومین لکه بزرگ گردشگری ؛

الحاق٢۵٨ هکتار زمین محدوده 
بوستان جوان

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:

عطاری های غیرمجاز تهدیدی 
برای سلامت مردم 
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معاون سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم: 

۶۳۰میلیارد ریال کالای قاچاق در قم کشف شد

مدیرعامل سازمان پارک ها وفضای سبز شهرداری قم با تاکید 
بر اینکه مساحت زمین بوستان جوان در اختیار شهرداری در 
براساس مصوبه  حال حاضر حدود 120 هکتار است گفت: 
محدوده  زمین  هکتار   2۵8 حدود  هشت،  ماده  کمیسیون 

بوستان جوان، به این فضای گردشگری شهر قم الحاق شد.
پیام جوادیان با تاکید بر اینکه یکی از ظرفیت های عظیم فضای 
سبز شهر قم بوستان جوان است، اظهار کرد: این بوستان در 
مدیرعامل توانیر گفت: 70 هزار مشترک در استان قم به دلیل رعایت مصرف برق سال  93 در قم افتتاح شد و قرار بود با وجود امکاناتی چون 

از تخفیف صددرصدی برق امید برخوردارند. محمدحسن متولی زاده، در سی و 
هشتمین هفته پویش #هرهفته_الف_ب_ایران برای افتتاح پروژه های صنعت آب 
و برق استان های قم، اصفهان، زنجان و سمنان که به صورت ویدئو کنفرانسی با 
حضور وزیر نیرو برگزار شد، با اشاره به وضعیت تولید برق در استان قم، گفت: 
780 مگاوات برق در قم تولید می شود که این تولید در یک نیروگاه حرارتی و چند 
نیروگاه کوچک در سطح استان انجام می شود. وی با اشاره به اینکه اوج بار مصرف

مدیرعامل توانیر اعلام کرد

بهره مندی 70 هزار مشترک قمی از برق رایگان 
 

استاندار قم گفت: تکمیل تصفیه خانه آب قم از طرح های اولویت داری است که 
با توجه به نیاز استان باید هر چه زودتر به بهره برداری برسد.  بهرام سرمست 
سخنرانی  با  که  قم  برق  و  آب  صنعت  طرح های  افتتاح  آیین  در  سه شنبه  روز 
ویدیوکنفرانسی وزیر نیرو در قالب سی و هشتمین پویش "هر هفته الف-ب-
ایران" در چهار استان قم، زنجان، اصفهان و سمنان برگزار شد،گفت: تکمیل و 
بهره برداری از این تصفیه اهمیت زیادی دارد و انتظار می رود با تامین اعتبار این 

تصفیه تا قبل از پایان دولت تدبیر و امید به سرانجام برسد. او اضافه کرد: طی

استاندار قم؛

تکمیل تصفیه خانه آب قم در اولویت  قراردارد
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با حضور ویدئوکنفرانسی وزیر نیرو وبه دست استاندار قم صورت گرفت

افتتاح پروژه های صنعت آب و برق قم

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم:

تفکیک پسماند از مبدأ هزینه های شهر را 
کاهش می دهد

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم گفت: با انجام 
اقدامات آموزشی و فرهنگ سازی در زمینه توسعه تفکیک پسماند از مبدأ با روش های 
نوین می توان به نتایج خوبی در این زمینه دست یافت، همراهی مردم در زمینه مدیریت 
پسماند می تواند هزینه های شهر در این زمینه را کاهش دهد. سید مجتبی سبحانی ثابت 
در خصوص مدیریت پسماند در دوران کرونا، اظهار کرد: مدیریت پسماند در شهرداری با 
توجه به شرایط سختی که شیوع کرونا به وجود آورده است با مشکلاتی روبه رو شده بود، زیرا 
این اتفاق در بستر ناشناخته ای رخ داد، اما این چالش ها با همت عوامل مدیریت پسماند 
شهر قم به خوبی مدیریت شد. وی با اشاره به سابقه 15 ساله سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری قم، ادامه داد: سازمان مدیریت پسماند از ابتدای فعالیت در راستای آموزش و 
فرهنگ سازی در زمینه های مختلف مرتبط با پسماند، فعالیت های مؤثر و کارآمدی داشته 
است. رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه 
هنوز جامعه در رابطه با آموزش و فرهنگ سازی اقدامات مرتبط با پسماند اشباع نشده است 
و همچنان نیازمند فرهنگسازی در این زمینه هستیم، تصریح کرد: تفکیک زباله از مبدأ 
یکی از موضوعاتی است که همراهی مردم در آن می تواند هزینه شهر را در رابطه با مدیریت 
پسماند تا حدودی کاهش دهد. وی با توضیح اینکه فرهنگ سازی اقدامی مستمر است که 
نباید منتظر نتایج زودبازده آن باشیم، تصریح کرد: فعالیت های بسیاری در حال انجام است 
و انجام و اجرای فعالیت ها رو به تکامل خواهد بود، اگر بسته ای فرهنگی با موضوع روش های 
نوین تفکیک پسماند از مبدا از طرف سازمان پسماند شهرداری به شورای اسلامی شهر ارائه 
شود اقدام مؤثری است و می توانیم درباره آن تصمیم گیری کنیم، چرا که اگر فرهنگ سازی 

در کنار ابزار و وسایل قانونی قرار گیرد قطعاً نتایج خوب و مؤثری به دست خواهیم آورد.

نایب رئیس شورای شهر قم مطرح کرد:

ظرفیت ۱۰ تنی بی خطرسازی زباله های عفونی 
بختیاری با اشاره به نصب دستگاه بی خطر ساز زباله های عفونی اهدایی از کشور چین 
اظهار داشت: این دستگاه دارای ظرفیت بی خطرسازی 10 تُن زباله عفونی در روز را دارد 
که در حال حاضر حجم زباله در مطب ها و کلینیک ها در قم به طور روزانه کمتر از این 
ظرفیت برآورد می شود. حسن بختیاری روزدوشنبه در یکصد و هفتاد و هشتمین نشست 
رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم که در سالن جلسات این شورا برگزار شد با اشاره 
به نصب دستگاه بی خطر ساز زباله های عفونی اهدایی از کشور چین اظهار داشت: این 
دستگاه، دارای ظرفیت بی خطرسازی 10 تُن زباله در روز دارد. نایب رئیس شورای اسلامی 
شهر قم افزود: در حال حاضر حجم زباله در مطب ها و کلینیک ها در قم به طور روزانه کمتر 
از این ظرفیت برآورد می شود. وی تصریح کرد: باید به گونه ای برنامه ریزی کرد که بتوان 
از این ظرفیت به بهترین نحو استفاده و جایگزینی را برای افزایش کارایی دستگاه تعیین 
کنیم. بختیاری همچنین در مورد لایحه مربوط به تخفیف تعرفه پزشکی پرسنل شهرداری 
ابراز کرد: در درمانگاه یک سری پزشک و کادر درمان فعالیت دارند و مراجعین به درمانگاه 
ازجمله پرسنل شهرداری هستند. وی عنوان کرد: تصمیم بر این بود اگر تخفیفات را به سایر 
مراجعه کنندگان ارائه دهیم، به نیروهای خدماتی و پیمانکاران نیز این خدمات ارائه شود، 
در این زمینه تخفیف به معنای افزایش مراجعه کنندگان است و این تخفیف از جایی هزینه 

نمی شود و به نفع شهرداری است.

مدیرعامل سازمان میادین وساماندهی مشاغل شهرداری قم:

فعالیت ۵۳ بازارچه “ریحان” توزیع میوه و 
تره باردرسطح شهرقم

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم از فعالیت 
53 بازارچه ریحان در توزیع میوه و تره بار در سطح شهر قم خبر داد. علیرضا مظفری در 
مورد وظایف و عملکرد این سازمان، اظهار داشت: طبق اساس نامه وظایف سازمان در دو 
بخش شامل ایجاد میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری تعریف شده است. 
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم افزود: وظیفه 
اصلی سازمان، ایجاد میادین میوه و تره بار همانند میدان بزرگ شهید رجایی است و به 
تناسب در سطح شهر طبق نیاز شهروندان در سطح خرد اقدام به ایجاد بازارهای ریحان در 

توزیع میوه و تره بار کرده ایم.

عکس: مهدی جعفری

مسئولان به 
فکراعتبارخودباشند!

ماجرای سیلی زدن نماینده مجلس به سرباز راهنمایی 
رانندگی، که عنابستانی هزار روایت از آن ارائه کرد و بعد 
مجبور به عذرخواهی شد، یک سوال بزرگ را در ذهنم 

ایجاد کرد. چرا بسیاری از مردم، حرف های نماینده مجلس را باور نکردند؟
عنابستانی نماینده سبزوار، در ساعت های ابتدایی این حادثه اعلام کرد که اصلا از 
ماشین پیاده نشده است. بعد گفت که پیاده شده است و فقط دستش را روی شانه سرباز 

گذاشته و در آخر هم که در فیلمی کوتاه از همه عذرخواهی کرد.
در تمام این مراحل، تقریبا هیچ کس حرف های او را باور نکرد. طبق معمول مردم 
نظرات شان در مورد این حادثه را در شبکه های اجتماعی اعلام کردند و به زبان ساده به 

نماینده مجلس گفتند که »خودتی«!
 مسئولین کشور چه در دولت، چه در مجلس و دیگر نهادها، باید به این ماجرا فکر کنند 
که چرا کسی سمت نماینده مجلس قرار نگرفت؟ در این ماجرا، بخش اعظمی از جامعه، 

پشت سرباز درآمدند و از نماینده مجلس پرسیدند چرا سرباز را زدی؟
البته  نمی کنند.  باور  مردم  می گویند،  هرچه  که  است  زشت  کشور  مسئولین  برای 
روایت های آقای نماینده از این حادثه، هم کمک بسیاری به این بی اعتمادی کرد. اگر 
عنابستانی در همان روز اول، قبول می کرد که سرباز را زده و عصبانی شده است، شاید 

می شد او را بخشید. بالاخره هر آدم در طول زندگی اش به هر دلیلی عصبانی می شود.
این نماینده اما تکذیب کرد، طلبکار شد و در آخر به خاطر فشارهای زیاد مردم، مجبور 
به عذرخواهی شد. تاکید می کنم مجبور شد. اگر فشارها در شبکه های اجتماعی نبود یا 
اصلا اگر شبکه های اجتماعی نبودند، قطعا این نماینده همچنان طلبکار می ماند و سرباز 

بیچاره الان در شهرهای دور افتاده در حال خدمت بود.
مگر نماینده نباید چکیده دیدگاه ها و رفتار مردم باشد؟ پس او نماینده کدام مردم 
است؟ شاید گفته شود این اتفاق در تهران رخ داده و او نماینده سبزوار است . حال آن 
که واکنش ها در حوزه انتخابیه خود او هم منفی بوده. کاش سیاستمداران ایرانی در حال 
لباس و جایگاهی هستند، کمی به فکر اعتبار خود بودند. نمی دانم چرا آنها نمی خواهند 
قبول کنند، زندگی امروز، زیست در اتاق شیشه ای است. گذشت آن زمانی که اگر کاری 
می کردید نهایتا خانواده، هم محله ای ها و اهالی شهر می فهمیدند. حالا اما در عرض چند 
دقیقه، مردم یک کشور و حتی جهان هم در جریان ماجرا قرار می گیرند. اعتماد، کبوتری 
است که اگر از پشت بام خانه های مردم پر بزند، به سختی باز می گردد و رفتارهای برخی 
سیاسیون کشور مثل عنابستانی این کبوتر را پر داده اند. فرقی هم بین اصلاح طلبان و 
اصول گرایان هم در این مورد نیست. همانطور که در مجلس دهم هم این اتفاق مثل این 
افتاد و ما واکنش خاصی از سوی پارلمان ندیدیم. القصه که ماجرای سیلی نشان داد که 
اعتماد بین مردم و مسئولین به پایین ترین حد ممکن خود رسیده است. نکته جالب این 

است که هیچ تلاشی هم برای ترمیم این بی اعتمادی انجام نمی شود.

همزمان با وفات جانسوز حضرت ام البنین )س( ؛

مادران و همسران شهیدان قم تجلیل شدند 
در آستانه وفات جانسوز حضرت ام البنین )س( آیین بزرگداشت مادران و همسران 
شهیدان و بانوان شهید، جانباز و آزاده قم عصر سه شنبه با حضور نماینده ولی فقیه در 

بنیاد شهید در شبستان کربلای مسجد جمکران برگزار شد. 
در این آیین که جمعی از خانواده معظم شهیدان، مسئولان و برخی از نیروها و پرسنل 
نظامی و انتظامی استان حضور داشتند نماینده ولی فقیه در بنیاد شهید و امور ایثارگران 
کشور طی سخنانی اظهار داشت: مادران شهیدان از عمق وجودشان فرزندانشان را 

دوست داشتند و این حقیقتی است که همه دنیا باید بداند.
حجت الاسلام و المسلمین یوسفعلی شکری گفت: شهیدان نیز از عشقی که به 
خانواده های خود داشتند، برای دفاع از حریم ناموس جامعه، ملت، شیعیان و مسلمانان و 

ایرانیان جان خود را به کف گرفتند و در مقابل دشمن ایستادند.
وی با اشاره به اینکه مادران و همسران شهیدان رسالت خود را به خوبی به دوش کشیدند 
افزود: جانبازان قطع نخاع، اعصاب و روان و شیمیایی همین الان هم سخت ترین مشکل 

ها را تحمل می کنند و همسرانشان نیز همراهشان هستند.
شکری ادامه داد: جانبازان پس از گذشت بیش از 30 از جنگ تحمیلی همچنان هزینه 
جنگ را پرداخت می کنند و همسران، مادران و خواهران مهربان آنها در کنارشان قرار دارند 
و آنها را پرستاری می کنند. نماینده ولی فقیه در بنیاد شهید گفت: آسوده خاطرانی که 
به کنار نشستند و دستی در آتش ندارند و گاهی حرف هایی می زنند که سزوار خودشان 
است و همه نگاهشان نیز به این جهان یک نگاه دنیوی است باید بدانند که مادران 

شهیدان از عمق جان به فرزند خود عشق می ورزیدند.

مصطفی داننده*
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به دلیل درگیری با پلیس راهور؛

عنابستانی: اشتباه کردم، از مردم و سرباز 
عذر می خواهم 

و  از فشارها  نماینده مردم سبزوار در مجلس شورای اسلامی چند روز پس 
اعتراضات گسترده مردم و نیروی انتظامی علیه سیلی زدن او به صورت یک 
مامور وظیفه پلیس، با انتشار فیلمی در فضای مجازی از مردم و مامور یادشده 

عذرخواهی کرد و گفت:»باید به خودم مسلط می بودم. کارم اشتباه بود.« 
اوایل هفته جاری فیلمی در فضای مجازی منتشر شد که نشان می داد یک 
مامور راهنمایی و رانندگی که دوران خدمت سربازی خود را در این ارگان می گذراند 
نزدیک منطقه دروازه دولت تهران،  مقابل خودرو »علی اصغر عنابستانی« نماینده 
مردم سبزوار ایستاده و از اینکه به دلیل جلوگیری از ورود خودروی او به خط ویژه 

اتوبوس های تندرو از او سیلی خورده است، به شدت اعتراض دارد. 
در ادامه عنابستانی موضوع را با انتشار پیامی در فضای مجازی تکذیب کرد و 
مدعی شد که به صورت سرباز سیلی نزده است. اما، فیلم دیگری نیز از دوربین 

های منتهی در همان منطقه انتشار یافت که روایت سرباز را تایید می کرد. 
پس از حجم گسترده اعتراضات و فشارها، سرانجام عنابستانی که از قضا، 
»سخنگوی فراکسیون مقابله با آسیب های اجتماعی در مجلس یازدهم« است، 
ساعاتی پیش با انتشار یک ویدئو در فضای مجازی پذیرفت که کارش اشتباه بوده 

است و به دلیل حواشی رخ داده از مردم و مامور مجری قانون عذرخواهی کرد.
این نماینده مجلس یازدهم گفت: قرار بود این ویدئو در نخستین ساعات بعد 
از واقعه منتشر شود اما دلسوزان و بزرگان بنده را به صبر و سکوت دعوت کردند 
تا فضا آرام و ابهامات برطرف شود. اما متأسفانه هر لحظه به ابهامات ماجرا افزوده 

شد و مجبور شدم آنچه رخ داده را در سایت و رسانه های خودم منتشر کنم.
عنابستانی در ادامه گفت: هدف از انتشار این فیلم عذرخواهی از تک تک مردم 
کشور  است که به هر دلیلی احساسات آنها جریحه دار شد. البته مشخص است 
بین افراد جامعه در اجرای قانون تفاوتی وجود ندارد و شان ما نیز مطیع برابر قانون 
و درخدمت مردم بودن است. نماینده مردم سبزوار در مجلس با تشکر از مأمور 
راهور پلیس برای اجرای قانون و جلوگیری از ورود خودرو او به خط ویژه عنوان 
کرد: این اتفاق ممکن است برای هر فردی رخ بدهد که اگر توهینی بشنود، 
عصبانی شود زیرا همه ما انسان ها ممکن است در مقابل توهین دچار خطا شویم. 
سخنگوی فراکسیون مقابله با  آسیب های اجتماعی مجلس خاطرنشان کرد: با 
این وجود، اینجانب باید بیشتر به خود مسلط می بودم و در همان حد عصبانیت 
نیز کارم اشتباه بود  و به همین دلیل بار دیگر از مردم ایران و حوزه انتخابیه که 
روزهای سختی برای آنها می گذرد و شرمنده آنها شدم، عذرخواهی می کنم و 

بنده خاک پای آنها و مدافعان وطنم هستم.

و زیر راه و شهرسازی:

با تخلف کرونایی در حوزه حمل و نقل 
برخورد می شود

پروتکل های  و  اجتماعی  فاصله گذاری  رعایت  گفت:  شهرسازی  و  راه  وزیر 
بهداشتی در همه بخش های حمل و نقل ضروری است و با تخلفات کرونایی 

شرکت های حمل و نقلی برخورد می شود. 
»محمد اسلامی« ظهر دیروز در حاشیه جلسه کمیسیون ایمنی راه ها در جمع 
خبرنگاران درباه میزان کاهش تلفات جاده ای، گفت: از سال ۹7 شاهد رشد 
تلفات جاده ای بودیم اما از سال ۹۸ با همکاری پلیس و راهداری رشد تلفات 
جاده ای متوقف و تصادفات کاهش یافت . وی ادامه داد: در سال ۹۹ تلفات 
جاده ای حدود 20 درصد کمتر شده و به همین میزان تصادفات جاده ای هم 
کاهش داشته است. ۸6 درصد از تصادفات جاده ای به دلیل خواب آلودگی و عدم 
توجه به جلو راننده است. اسلامی گفت: در سال ۹۹ با آوردن بخش های فرهنگی 
و آموزشی و وزارت آموزش به حوزه ایمنی جاده ای و مطرح کردن ایمنی راه ها در 
سامانه شاد که با استقبال دانش آموزان روبرو شد شاهد کاهش تلفات جاده ای 
بوده ایم. وزیر راه و شهرسازی یادآور شد: همزمان با اقدامات فرهنگی، اقدامات 
فنی از جمله رفع 251 نقطه حادثه خیز جاده ها در سال های ۹۸ و ۹۹ در دستور 
قرار گرفت که از این تعداد 200 نقطه در جاده ها اصلاح شده و مابقی با کنترل 
ترددهای  پلیس مدیریت می شود. اسلامی درباره کاهش  انتظامی و حضور 
جاده ای بر اساس مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا، بیان کرد: در اوج ترددها در 
سال های گذشته یک میلیون و 700 هزار دستگاه تردد در شبانه روز داشتیم اما 
با مصوبه ستاد کرونا این رقم به یک میلیون و 300 هزار تردد خودرو در شبانه روز 
کاهش یافته است.. اسلامی درباره ایمنی خودروهای داخلی افزود: من نگفتم 
خودروهای ما غیر استاندارد است اما از صنعت خودروسازی انتظار داریم ایمنی 
خودرو را افزایش دهد؛ باید سازمان استاندارد و وزارت صمت کنترل کیفیت و 
ایمنی خودروهای تولید داخل را بیشتر کنند. اسلامی درباره منع تردد ساعتی 
هم گفت: در بهترین شرایط 370 تردد در ساعت داشتیم که با محدودیت های 
ستاد کرونا اکنون به 2۹0 تا 300 تردد در ساعت کاهش یافته است. وی درباره 
کنترل رعایت پروتکل های بهداشتی از سوی رانندگان و دیگر فعالان حمل ونقل 
عمومی گفت: طبق پروتکل ها اگر فردی بلیت سفر خریداری کند در صورتی که 

بر روی کد ملی مسافر سابقه کرونا ثبت شده باشد به او بلیت نمی دهند.
 

عضو کمیسیون بهداشت مجلس:

ارز دارو سال آینده تک نرخی می شود
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی گفت: بر اساس 
مصوبه کمیسیون تلفیق و پس از تصویب نهایی در صحن علنی مجلس، ارز دارو 

در سال آینده تک نرخی می شود اما نرخ دقیق آن را دولت تعیین می کند. 
محصولات  همایش  حاشیه  در  شنبه  سه  روز  الامینی  روح  عبدالحسین 
تلفیق  بر اساس مصوبه کمیسیون  افزود:  بایوتکنولوژی در جمع خبرنگاران 
مجلس، نرخ ارز سال آینده در همه زمینه ها از جمله دارو تک نرخی می شود، 
البته تصویب نهایی به نظر صحن علنی و بررسی بودجه سال 1400 بستگی دارد 
اما بعید است این مصوبه تغییر کند. پس از تصویب نهایی در مجلس، نرخ ارز 
را دولت تعیین می کند، هر چه کمتر باشد بهتر است. البته مجلس پیش بینی 
هایی در این زمینه در حدود 17 هزار و 500 تومان دارد اما تعیین نهایی نرخ ارز 
سال آینده بر عهده دولت است. وی گفت: با توجه به مشکلاتی که ارز 4200 
تومانی ایجاد کرده بود، سال آینده ارز 4200 تومانی نخواهیم داشت. کمک های 
ارزی برای بسیاری از کالاها از جمله نهادهای دامی، گوشت و تخم مرغ حذف 
می شود اما در مورد دارو دولت موظف تحت هر شرایطی و با هر میزان درآمد نفتی 
2.5 میلیارد دلار ارز برای دارو کنار بگذارد اما در مورد نرخ این ارز برای صنعت دارو 
و نحوه پرداخت مابه التفاوت آن به دارو و مواد اولیه آن، دولت تصمیم گیری می 
کند. صنعت دارو هم اکنون هم از ارز 4200 برای واردات اقلام استراتژیک و برخی 
مواد اولیه برخوردار است هم برای برخی اقلام از ارز نیمایی استفاده می کند و 
در مواردی نیز واردات برخی اقلام جانبی و تجهیزات بسته بندی دارو با ارز آزاد 
انجام می شود. روح الامینی گفت: سیاست کلی این است که نحوه اختصاص 
ارز و حمایت از بخش دارو به نحوی باشد که پرداختی از جیب مردم افزایش پیدا 
نکند، بنابراین دولت باید در قیمت گذاری دارو و پرداختی به بیمه ها، مابه التفاوت 
نرخ ارز به صنعت دارو و اجرای برنامه هایی مانند نسخه الکترونیک را به نحوی 
مدیریت کند که این هدف نهایی محقق شود و به مردم فشار بیشتری وارد نشود. 
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس درباره همکاری در تولید واکسن با کوبا 
نیز گفت: کوبا از سال 1۹60 زیرساخت های قابل توجهی را در تولید واکسن 
ایجاد کرده و همکاری ایران با این کشور برای تولید واکسن به خصوص در دوران 
کرونا فرصت مغتنمی است تا ایران نیز زیرساخت های تولید واکسن را در کشور 
تقویت کند و رفته رفته وابستگی به واردات در این زمینه کم شود. وی افزود: تامین 
واکسن از خارج علاوه بر مشکلات مالی، مشکلات دیگری هم دارد زیرا اکنون 
همه کشورها به دنبال واکسن کرونا هستند، بنابراین خیلی حق انتخاب نداریم 
زیرا بسیاری از تولیدکنندگان واکسن، آن را اول برای مردم خود می خواهند. 
مهمترین اقدام، تامین واکسن از سبد کوواکسن است و بعد از آن به دنبال خرید 

واکسن از روسیه، هندوستان و جاهای دیگر را هم دنبال می کنیم.

سازهای ناکوک برای مشارکت 
حداکثری درانتخابات 

برخی تحرکات انتخاباتی نشان از رویکرد جریان های 
ریاست  انتخابات  در  مشارکت  کاهش  برای  سیاسی 

جمهوری 1400 را دارد و شرایط کنونی، ابراز نگرانی وزیر کشور از تنور سرد انتخابات 
را نیز به دنبال داشته است. 

یکی از سطوح و عرصه های مهم مشارکت سیاسی، شرکت مردم در انتخابات است 
که به طور معمول همه کشورها برای جلب مشارکت مردم، شیوه ها و اقدامات مختلفی 
را دنبال می کنند، زیرا میزان حضور مردم در پای صندوق های رای پیامدهای مثبت 
و منفی به دنبال دارد، در این میان جریان هایی نیز وجود دارد که مشارکت سیاسی 
را به خطر می اندازد. اما در این میان فضاسازی سیاسی توسط برخی از جریان های 
سیاسی یکی از شاخصه هایی است که می تواند بعنوان سمی مهلک برای کاهش 
مشارکت سیاسی تاثیرگذار باشد که این شاخصه در روزهای اخیر در جامعه پررنگ 
شده و برخی گروه ها برای رسیدن به منافع طیف خود، خواسته یا ناخواسته موجب 

دلسردی مردم و سردی تنور انتخابات می شوند.
ابراز نگرانی وزیر کشور از فضای سرد انتخابات

سردی تنور انتخابات در کنار بی تحرکی احزاب و جریان های سیاسی در روزهای 
اخیر در کشور طوری رقم می خورد که صدای وزیر کشور در نشست روز)دوشنبه( 
و  احزاب  از  و عبدالرضا رحمانی فضلی  نیز درآورده  را  استانداران سراسر کشور  با 
جریان های سیاسی خواست تحرکات انتخاباتی خود را افزایش دهند و شور انتخاباتی 

را در جامعه ایجاد کنند.
وی انتخابات را مهمترین مساله سیاسی کشور توصیف و اظهار کرد، هنوز فضای 
سیاسی و اجتماعی جامعه و افکار عمومی نسبت به انتخابات حساسیت و بازتاب 
و انعکاس خاصی را نشان نداده است.  وقتی این دوره از انتخابات را با چهار سال 
گذشته مقایسه می کنیم برای ما کمی نگران کننده است. وزیر کشور با بیان اینکه در 
دور قبلی انتخابات، افرادی که اعلام آمادگی کرده بودند دو برابر آمار و ارقامی است 
که الان داریم، خاطرنشان کرد: این فضای سرد و ساکت در حوزه اجتماعی و سیاسی 
اقتضا می کند که فعالیت و کار بیشتری از منظر گروه های سیاسی و احزاب انجام 

شود، مقدمات آن را فراهم کنیم و به استقبال یک انتخابات باشکوه برویم.
فضاسازی سیاسی؛ سمی مهلک برای شور انتخابات

واکاوی و چرایی رویکردها و اقدامات جریان ها و گروه های مختلف در هفته های 
اخیر نشان از پررنگ شدن فضاسازی سیاسی به جای شور انتخاباتی در فضای 
سیاسی حاکم کشور است و به خوبی گواه بهره وری سیاسی در برخی از منازعات 
توسط جریان های سیاسی را دارد. اما در این میان مجلس شورای اسلامی به عنوان 
نهاد قانونگذاری می تواند نقشی اساسی در پیشبرد اهداف انتخاباتی نظام ایفا کند 
و بدلیل بار سیاسی که توسط نمایندگان مجلس در حوزه های انتخاباتی وجود دارد، 
شور انتخاباتی را به سراسر کشور ترویج دهند. اما مجلس یازدهم در این روزها درگیر 
حاشیه های مهمتر از متنی شده که هیچ منفعتی برای مردم ندارد، این مجلس 
هنوز از زیر بار حاشیه های اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری و بررسی بودجه 
1400 شانه خالی نکرده بود؛ درگیر سیلی یکی از نمایندگان به صورت سرباز وظیفه 
راهنمایی و رانندگی شد که واکنش های گسترده ای در شبکه های اجتماعی داشته و 

هر لحظه بر ابعاد آن افزوده می شود.
جوهره عملکرد مجلس بیش از پیش در طرح »اصلاح قانون انتخابات ریاست 
جمهوری« به خوبی نمایان می شود؛ دید کارشناسان این طرح به خوبی مبین این 
است که مجلس کنونی با نگاه سیاسی در صدد تصویب آن است، در حالی که بررسی 
این طرح هنوز به پایان نرسیده، واکنش های بسیاری را از سوی فعالان سیاسی، 
رسانه ها و شبکه های اجتماعی برانگیخته، به گونه ای که بسیاری معتقدند این طرح 
بیش از اصلاح قانون، اهداف سیاسی و جناحی را دنبال می کند و در تلاشند برخی از 

نامزدهای انتخاباتی و جریان های سیاسی خاص را از دور رقابت خارج کنند.
اما تغییر در لایحه بودجه 1400 توسط مجلس نیز باید به این موارد افزود و به محض 
ارائه این لایحه به مجلس، گمانه زنی های سیاسی و تخریب این لایحه شدت گرفت و 
لایحه ای که ماحصل مطالعات و بررسی تفصیلی و همه جانبه کارشناسان خبره دولت 
درخصوص الزامات و اقتضائات اقتصادی کشور بوده و این بودجه براساس قواعد و 
شرایط کشور تهیه و تنظیم کرده است، اکنون نمایندگان سعی در تغییر شاکله آن را 

دارند.
در یک نگاه کلی، همه تلاشی که مجلس در این مدت انجام داده را نمی توان 
و  بر مجلس  زیرا تنش های سیاسی حاکم  کارنامه ای موفق درنظر گرفت  بعنوان 
سفرهای استانی برخی از شخصیت ها در قالب نظارت های میدانی، این شائبه را 
در بین مردم ایجاد کرده که این مجلس اصولگرا بیش از اینکه به فکر شعارهای خود 
یعنی معیشت و اقتصاد مردم باشد به فکر بهره وری انتخاباتی به نفع جناحی خاص 
برای انتخابات 1400 است. این روزها حجم گسترده اهانت و کینه ورزی جریان های 
سیاسی به طور مداوم از ساحتی به ساحت دیگر در حرکت است و سیلی از بدبینی و 
ناامیدی را روانه روان مردم می کند؛ این وضعیت یک روز در فضای سیاسی با توهین 
به رئیس جمهوری اوج می گیرد. انتظاری که از مجلس کنونی می رود این است که 
از ابزار مهم نظارت خود در راستای گرمی تنور انتخابات استفاده و در کنار دولت این 

وظیفه بزرگ را در سال انتخاباتی استفاده کند.
تجربه کاهش مشارکت انتخاباتی

اما نکته قابل توجه اینکه اعمال سلیقه برخی از احزاب و جریان های سیاسی به ویژه 
در فصل انتخابات، آنها را از وظیفه اصلی خود دور می کند و برای رسیدن به منافع 

حزبی و شخصی منافع مردم را نادیده می گیرند.
با این تفاسیر اگر نیم نگاهی به انتخابات یازدهم مجلس شورای اسلامی داشته 
باشیم متوجه می شویم انتخابات مجلس اخیر شاهد کمترین میزان حضور مردم در 
انتخابات بوده  که از دل این انتخابات کم شور، اصول گرایان بیشتری به مجلس راه 
یافتند. بر همین اساس برخی از جریان های این طیف به شیوه های مختلف اذعان 
دارند تکرار این روند می تواند در انتخابات ریاست جمهوری 1400 به نفع آنها تمام 

شود.
به نظر می رسد که ایجاد بی اعتمادی در مردم و از دست دادن سرمایه اجتماعی در 
نتیجه جدل های سیاسی، خشونت کلامی و فشارهای وارده به قشرهای فرودست 
جامعه از شیوه هایی باشد که برخی از جریان های سیاسی برای کاهش مشارکت در 

انتخابات پیش می کشند.
کارشناسان و فعالان سیاسی در نشست های مختلفی به این مساله اشاره دارند 
که اصولگرایان همواره سبد رای ثابتی در اختیار دارند و معمولا تحت هر شرایطی 
طرفداران این طیف، به جبهه متبوع خود رای می دهد و در مقابل اصلاح طلبان با 
توجه به شرایط، آرای سیالی دارند که در زمان های مختلف، براساس شرایط خاص،  
وارد عمل شده و به نفع این جریان، مسیر را تغییر داده اند. در واقع اصلاح طلبان 
زمانی فاتح انتخابات می شوند که عموم مردم را قانع به حضور در انتخابات کنند در 

حقیقت مشی اصلاحات برای پیروزی باید اقناعی باشد.
پیامدهای مشارکت پایین

انتخابات مجلس یازدهم رکورد کمترین میزان مشارکت مردم پس از انقلاب را به نام 
خود ثبت کرد، انتخاباتی که حاکی از تغییر هر 30 کرسی پایتخت به نفع منتقدان 
آقای روحانی است و اصولگرایان با ورود چهره های جدید و جوان به مجلس، این 

انتخابات را جشن گرفتند.
نکته اصلی اینجاست که با مرور مصاحبه های اصولگرایان با برخی از رسانه ها به 
خوبی مشخص می شود که آنها از درصد پایین مشارکت انتخاباتی ناراحت نیستند 
و بدشان هم نمی آید که این راهبرد باری دیگر اجرا شود و لازمه آن هم تخریب دولت 
از اصولگرایان در سال های اخیر تلاش کرده اند  با چنین اوصافی، برخی  است. 
با ناامیدی مردم در یک انتخابات کم رمق، خود پیروز شوند؛ موضوعی که نه با 

سیاست های امام و رهبری همخوان است و نه با قانون اساسی.
از طرفی ناکارآمد نشان دادن دولتی که در یک بزنگاه مهم بین المللی قرار است 
نقش آفرینی کند و تا شهریور 1400 باید بار اداره کشور را به دوش بکشد، آیا با 
شعارهای انقلابی این طیف در حل مشکلات معیشتی و اقتصادی مردم می زنند،  
همسو است؟ با این فرض که مشارکت در انتخابات یکی از نشانه های مردمسالاری 
و در کنار حق برابری به حقوق اساسی مردم، تاثیرگذاری زیادی در همه سطوح 
فرایندهای سیاسی دارد، نیاز است همه جریان های سیاسی منافع ملی را به منافع 
حزبی و سیاسی ارجحیت دهند و به دور از تنش های حزبی، منافع مردم را در همه 
مناسبات خود در نظر بگیرند؛ زیرا آنها به یاد آورند همه در کشتی »نظام« نشسته ایم و 

هرچه بکاریم،  درو می کنیم.

اخبار

روح الله صائب*

 
رییس جمهوری هدف گذاری لایحه بودجه 1400 را تقویت پول ملی، کنترل 
قیمت کالاهای مورد نیاز مردم و توسعه اقتصادی کشور عنوان کرد و  گفت: دولت 
با هرگونه تغییر در لایحه بودجه که آثار تورمی داشته مخالف است و تغییر شاکله 

بودجه را نمی پذیرد. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت پس از ارائه گزارش رییس سازمان برنامه و بودجه،  گفت: دولت با هدف 
آرامش بخشی به بازار و اقتصاد کشور با برنامه ریزی جهت زمینه سازی ثبات در 
حوزه توسعه ای و معیشت مردم در سال جاری، تبعات جنگ اقتصادی را به 

حداقل رسانده و آثار تحریم ها را با حداکثر توان خنثی کرده است.
وی تصریح کرد: دولت در بودجه 1400مراقبت کرده است که از پول فقرا به نفع 
دستگاه های خاص هزینه نشود. دولت با توجه به افق امید بخش پیش رو، ریل 
گذاری در بخش های خرد و کلان اقتصاد کشور با هدف تاثیر مثبت در معیشت و 
زندگی مردم، بودجه سال آینده را تنظیم و به مجلس عرضه کرد. رییس جمهوری 
خاطرنشان کرد: بی تردید دولت با هر تغییری که موجب گرانی کالای مورد نیاز 
مردم و نگرانی افکار عمومی و دارای آثار تورمی و عواقب سوء در زندگی و معیشت 
مردم باشد و موجب کاهش ارزش پول ملی شود، مخالف است. رییس دولت 
دوازدهم تاکید کرد: سخنانی که علامت افزایش قیمت در سال آینده را به بازار 
بدهد، بلافاصله و به طور مستقیم، فشار بر اقشار کم درآمد را افزایش می دهد 
و در شرایطی که همه عوامل، روند کاهش تورم را نشان می دهد، نباید مجددا به 
التهاب تورمی دامن زده شود.   روحانی اظهار داشت: دولت در عین حال که 
آمادگی خود را برای تعامل و همکاری با مجلس اعلام کرده است، وظیفه خود 
می داند براساس شناخت عملیاتی و عینی از نیازها و اقتضائات اقتصاد جامعه و 

همچنین الزامات معیشتی و توسعه ای کشور، تغییر شاکله بودجه را نپذیرد.
شرط بقا و ادامه انقلاب، تقویت و حفظ فرهنگ است

 رییس جمهوری همچنین عصر سه شنبه در جلسه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی  ، کار اصلی شورای عالی انقلاب فرهنگی را حفظ و تقویت روحیه 
فرهنگی انقلاب عنوان کرد و گفت: شرط بقا و ادامه انقلاب، تقویت و حفظ 
فرهنگ است و این انقلاب وقتی ادامه خواهد یافت که همان روحیه فرهنگی 
و صلابت گذشته حفظ و تقویت شود.  حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی  
با تبریک فرا رسیدن ایام دهه مبارک فجر و سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب 
اسلامی، گفت: انقلاب اسلامی ایران از همان آغاز تا امروز، یک حرکت مبتنی بر 

فرهنگ، دین، اخلاق و برای انجام وظیفه شرعی و اسلامی بوده است.
رییس جمهوری با اشاره به روند پیروزی انقلاب اسلامی از 16 سال قبل از 
انقلاب و آغاز نهضت گرفته تا 42 سال بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، گفت: 
در تمام این سالها حرکت ملت ما یک حرکت فرهنگی و دینی بوده که انقلاب 

اسلامی ایران را از سایر انقلاب ها در جهان متمایز کرده است.
روحانی با بیان اینکه در همه مراحل آغاز نهضت اسلامی و مسیر طی شده تا 
پیروزی انقلاب رهبری نهضت بر عهده شخص امام راحل بوده و مراجع عظام 
تقلید و مردم متدین در صف مقدم مبارزه برای پیروزی انقلاب بوده اند، اظهار کرد: 
ایام و مناسبت های دینی و مذهبی همواره مبنای اوج گیری و سرعت بخشیدن 
به حرکت انقلابی مردم بوده و به همین دلیل انقلاب ما بدون تردید یک انقلاب 
فرهنگی و دینی است. وی یکی از ماموریت های شورای عالی انقلاب فرهنگی 
را حفظ روحیه فرهنگی و دینی انقلاب دانست و تاکید کرد: حفظ انقلابی که بر 

مبنای فرهنگ بوده نیز از مسیر فرهنگی میسر خواهد بود.
روحانی تصریح کرد: شرط بقا و ادامه انقلاب، تقویت و حفظ فرهنگ است و 
این انقلاب وقتی ادامه خواهد یافت که همان روحیه فرهنگی و صلابت گذشته 
حفظ و تقویت شود. رییس جمهوری خاطرنشان کرد: باید نگران سایش های 
حرکت بزرگ فرهنگی انقلاب در جامعه باشیم و برای آن تدبیر کنیم و در صورتی 

که مراقبت نشوند، با مشکلاتی مواجه خواهیم شد.

 سخنگوی شورای نگهبان گفت: وظیفه ما رعایت مُرّ 
قانون و رعایت بی طرفی است و نمی توانیم بگوییم این 

جناح و آن جناح ارجح تر است. 
آیین تکریم و  عباسعلی کدخدایی روز گذشته در 
معارفه سرپرست قدیم و رئیس جدید دفتر نظارت و 
بازرسی انتخابات استان به بحث انتخابات اشاره کرد 
و آن را یکی از دستاوردهای بزرگ جمهوری اسلامی 
برشمرد و اظهارداشت: قبل از انقلاب، به هیچ عنوان 
انتخابات نداشتیم اما بعد از انقلاب و در نظام جمهوری 

اسلامی مردم محور شدند.
وی با تأکید بر اینکه انتخابات در این نظام یک امر 
فرمایشی نبوده و نیست و از روز اولی که مردم به نظام 
جمهوری اسلامی رأی دادند، تاکنون همین مردم پای 
صندوق ها بوده اند، گفت: تاکنون دشمن هر کاری 
کرده که مردم را از این نظام جدا کند، موفق نشده البته 
نباید به این مسئله اکتفا کنیم و باید همچنان این مسیر 

را ادامه دهیم تا حضور مردم را همواره حفظ کنیم.
که  عواملی  رفع  و  شناسایی  خواستار  کدخدایی 
می شود،  انتخابات  در  مردم  حضور  کاهش  موجب 
اقتصادی  حوزه های  در  مشکل  اگر  گفت:  و  شد 
است، مسئولان اجرایی تلاش بیشتری کند و اگر در 
دارد، حتما  دیگری هم مشکلاتی وجود  حوزه های 
و  حفظ  ضرورت  بر  وی  شوند.  مرتفع  و  بررسی  آنها 
پاسداری از نظام جمهوری اسلامی تأکید کرد و گفت: 
به پای  با خواست خودشان  امروز مردم به راحتی و 
صندوق های رأی می روند و کسی به آن ها نمی گوید 
که به چه کسی رأی دهید، در صورتی که در برخی از 
کشورها اگر مردم در انتخابات حضور نیابند، جریمه 
می شوند. سخنگوی شورای نگهبان با تأکید بر اینکه 

انتخابات بعد از انقلاب و در زمان جمهوری اسلامی 
در  انتخابات  شرایط  البته  گفت:  کرد،  پیدا  مفهوم 
زمان اوایل انقلاب با امروز متفاوت بود چرا که وحدت 
سیاسی بیشتری وجود داشت و گروه ها کمتر پراکنده 
بودند اما امروز فعالیت گروه ها و احزاب بیشتر شده و 
نیاز است که قوانین کارآمدتری داشته و روش های 
در  مردم  حداکثری  مشارکت  جذب  برای  را  بهتری 
انتخابات فراهم کنیم.  کدخدایی با بیان اینکه اگر 
در نظام انتخاباتی ما اشکالاتی وجود دارد، باید آن را 
برطرف کنیم، گفت: انتخابات در همه دنیا یک کنش 
عظیم سیاسی و اجتماعی است و مردم با تشخیص و 
شناخت خودشان در آن حضور می یابند لذا لازم است 
که مشکلات آن برطرف شود. وی این نکته را متذکر 
شد که شورای نگهبان ناظر قوانین است و پاسخگوی 
همه چیز نیست و نمی توان همه مسائل را با ابزار وزارت 
کشور و شورای نگهبان تنظیم کرد زیرا اکنون رقابت ها 
سیاسی شده و مفهوم دیگری پیدا کرده و باید به سراغ 
ابزارهای دیگر برویم. شاید لازم باشد جایگاه احزاب 
را بهتر تعریف کنیم. عضو حقوقدانان شورای نگهبان 
ادامه داد: بخشی از وظایفی که ما داریم و اشکالاتی 
که ممکن است ایجاد شود، شاید مربوط به احزاب 
بتوانیم  تا  شود  ساماندهی  قضیه  این  باید  و  باشد 
باشیم.  کدخدایی اظهار  نیازهای مردم  پاسخگوی 
کرد: گاهی اوقات مشاهده می کنیم شورای نگهبان از 
هر دو طرف مورد اعتراض است که چرا فلانی تأیید شد 
یا فلانی تأیید نشد و گروهی می گویند تأیید باید انجام 
شود و برخی دیگر برخلاف آن نظر دارند در صورتی که 
شورای نگهبان قانون انتخابات دارد و باید در چارچوب 
قانون اساسی حرکت کند و وظیفه ما هم رعایت مر 

قانون و رعایت بی طرفی است و نمی توانیم بگوییم این 
جناح و آن جناح ارجح تر است.

وی اهمیت توجه به جذب مشارکت حداکثری مردم 
در انتخابات را یادآور شد و افزود: در بحث مشارکت 
مردم در انتخابات باید ارزیابی کنیم که سهم مباحث 
باید آن را  و  اقتصادی و معیشتی چند درصد است 

احصا کرده و مدنظر قرار گیرد.
سخنگوی شورای نگهبان بیان کرد: گاهی اوقات 
از ما خواسته می شود که خلاف قانون عمل کنیم، 
به عنوان مثال در انتخابات مجلس گفتند که موارد 
رد صلاحیت افراد را اعلام کنیم در صورتی که قانون 
چنین اجازه ای به ما نداده بلکه قانون مقرر کرده است 
که باید این موارد به صورت محرمانه به افراد ارائه شود.

 کدخدایی، رعایت قانون از سوی شورای نگهبان و 
وزارت کشور را عاملی جهت افزایش مشارکت مردم 
در انتخابات برشمرد و گفت: اگر در جایی هم قانون 
با  وی  شود.  برطرف  اشکال  این  باید  دارد  اشکال 
بیان اینکه هماهنگی ها و ارتباطات نزدیکی با وزارت 
حضور  با  کارشناسی  جلسات  گفت:  داریم،  کشور 
کارشناسان وزارت کشور و شورای نگهبان در این زمینه 
بتوانیم  تا  می شود  مطرح  مباحث  و  می شود  برگزار 
کارشناسی تر عمل کنیم.  کدخدایی با تأکید بر اینکه 
شورای نگهبان ناظر نهایی است و قانون اساسی این 
وظیفه را به عهده این شورا گذشته  است، گفت: اگر 
جایی اشکالی وجود دارد که به آن نظارت اخلال ایجاد 
می کند، طبیعتاً نظر شورای نگهبان حاکم است. البته 
ممکن است مسئولان اجرایی نظراتی داشته باشند که 
می توانیم این نظرات را در جلسات کارشناسی مورد 

بحث و بررسی قرار دهیم.

کدخدایی:

 "این جناح" و "آن جناح" برای شورای نگهبان فرقی ندارد

روحانی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت:

 دولت تغییر در شاکله بودجه را نمی پذیرد

رسانه،  هیچ  تحول،  دوره  در  قضاییه  قوه  گفت:  قضاییه  قوه  سخنگوی   
خبرگزاری و پیام رسانی را مسدود نکرده و بدنبال مسدودسازی فضای مجازی 

و هیچ یک از پیام رسان های اجتماعی نیست. 
غلامحسین اسماعیلی روز سه شنبه در نشست خبری افزود: فضای مجازی 
همانند فضای حقیقی در کشوری اولا متعلق به شهروندان آن جامعه است و ثانیا 
در زمره حقوق عامه به شمار می آید و ثالثا جزو محدوده قلمرو و حکمرانی کشور 

است و رابعا نیازمند ساماندهی، مدیریت  و بومی سازی است.
وی با بیان اینکه فضای مجازی باید برخوردار از سلامت و امنیت باشد، ادامه 
داد: امروز ویروس هایی به مراتب بدتر از کرونا و مصادیق مجرمانه ای مانند فروش 
مواد مخد رو سلاح، کلاهبرداری های گسترده شبکه ای و تبلیغ خودکشی به 
ویژه در نسل جوان و نوجوان بیداد می کند که به هیچ عنوان قابل پذیرش نیست. 
اسماعیلی گفت: با توجه به فضاسازی رسانه ای لازم می دانم توضیح دهم آنچه 
دادستانی در این حوزه در روزهای اخیر رخ داد، همگی ناظر به ساماندهی، 
مدیریت و پالایش این فضا بود که از مصادیق مجرمانه است نه انسداد فضای 
مجازی ضمن اینکه مواضع  رسمی دستگاه  قضا آن  است که توسط رئیس قوه 
قضاییه و تربیون رسمی سخنگو بیان می شود. سخنگوی قوه قضاییه اظهار 
داشت: انتظار بر این است که همانگونه که در ماه های اخیر با طرح شهید 
سلیمانی و غربالگری در حوزه  بهداشت و سلامت تلاش شد، مسئولان مربوط 
به فضای مجازی نیز نسبت به  ساماندهی و پالایش فضای مجازی اقدام کنند 
و نسبت به  قصور و کوتاه های خویش در عدم اجرای وظیفه پاسخگو باشند. 
دادستانی مسئول رسیدگی به کوتاهی ها و ترک فعل ها برابر ضوابط و مقررات 
قانونی است اما در مورد شخص مورد نظر موارد متعدد دیگری نیز مطرح است 

که  نتیجه رسیدگی در پایان دادرسی مشخص و اعلام می شود.
وی اضافه کرد: درخواست ما از سیاسیون جامعه این است که فرافکنی و مقابله 
با تخلف را مقابله با مردم تلقی نکنند و مردم می دانند دوران وارونه نمایی و دوگانه 

سازی های مجعول گذشته و مردم شاهد مردمی بودن قوه قضاییه بوده اند.
سخنگوی قوه قضاییه بار دیگر از  تلاش ها، زحمات و جانفشانی های کادر 
از همه  افزود:  و  ویروس کرونا قدردانی کرد  با  مقابله   پرستاری در  پزشکی، 
متخصصان داخلی کشور و مجموعه نهادها و سازمان هایی که برای ساخت 
واکسن تلاش کردند و به نتایج بسیار خوبی دست یافته و آزمایش های بالینی آنها 
موفق بوده به ویژه از مسئولان ستاد اجرایی فرمان امام)ره( که در حوزه ساخت 

واکسن پیشگام بوده اند، کمال قدردنی را دارم.
وی یادآور شد: آمار ابتلا و فوتی های ناشی از ویروس کرونا سیر نزولی پیدا 
کرده اما باید توجه داشته باشیم که حسب اعلام ستاد مقابله با کرونا، وضعیت 
عادی نشده و خطر به ویژه با انواع جدید این ویروس در کمین است و باید بیش 
از گذشته دستورالعمل های بهداشتی را مراعات کنیم تا شر این ویروس از سر 

جامعه  و کشور رفع شود.
در  همکارانم  زحمات  و  ها  تلاش  از  دانم  می  لازم  کرد:  اضافه  اسماعیلی 
مجموعه قوه قضاییه به ویژه دادگستری های سراسر کشور کمال قدردانی را 
داشته باشم که در شرایط ویروس کرونا کار جهادی و مستمر را در دستور کار خود 

قرار داده و خدمت به مردم را ادامه داده اند.
حکم قطعی پرونده مهدی جهانگیری اعلام شد

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده مهدی 
جهانگیری گفت: حکم نهایی ین پرونده صادر و ابلاغ  شد همچنین در مرحله 

اجرای حکم قرار دارد.
وی ادامه داد: وی به دلیل قاچاق حرفه ای ارز به مبلغ 607 هزار و 100 یورو 
و 10۸ هزار دلار به ارزش ریالی 26 میلیارد و ۸21 میلیون و 4۸0 هزار ریال به 
تحمل دو سال حبس و ضبط ارز قاچاق شده همچنین جزای نقدی چهار برابر 

بهای ریالی ارز قاچاق محکوم شده است.
اسماعیلی اظهار داشت: همچنین به دلیل تحصیل مال نامشروع به مبلغ 
456 میلیارد و 216 ملیون و 750 هزار ریال به دو سال حبس دیگر و رد مال 
محکوم شده است. سخنگوی قوه قضاییه اضافه کرد: در ارتباط با خودداری از 
اطلاعات صحیح به سازمان بورس به 74 ضربه شلاق و در مورد قاچاق ارز نیز به 
74 ضربه شلق محکوم شده بود که در مرحله تجدد نظر یکی از 74 ضربه شلاق 
ها حذف شد و یک مورد از 74 ضربه شلاق به 50 میلیون ریال جزای نقدی 

تبدیل شد که در واقع  عملا شلاق منتفی است.
توهین به مقامات رسمی مملکت اقدامی مجرمانه است 

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره توهین یکی از میهمانان برنامه 
تلویزیونی به رئیس جمهوری و اینکه آیا شکایتی در این خصوص مطرح شده یا 
نه گفت: قوه قضاییه توهین به هیچ کس را نمی پسندد زیرا اقدامی غیراخلاقی و 
برابر مقررات چه نسبت به اشخاص عادی و چه نسبت به مقامات رسمی مملکت، 

اقدامی مجرمانه است.
وی ادامه داد: قوه قضاییه تاکید می کند به همه افراد چه در تریبون های 
رسمی و چه در مجالس خصوصی از اهانت به اشخاص اجتناب کنند و بدانند در 
صورتی که افرادی در چارچوب مقررات و ضوابط قانونی شکایتی مطرح کنند، 
رسیدگی می شود و در این حوزه هم خط قرمزی نداریم البته توهین و اهانت در 

رسانه های جمعی قبح بیشتری دارد. 
اسماعیلی افزود: در ارتباط با موضوع اخیر تا روز گذشته شکایتی واصل نشده 
است. به موجب قانون قبلا برای توهین به مقامات نیاز به شاکی خصوصی نبود 
و دادستان رأسا ورود می کرد اما با اصلاحیه ای که در مجلس قبل وضع شد، 
اهانت به مسولان در زمره جرایم قابل گذشت قرار گرفت و رسیدگی به اهانت به 

آن نیاز به شکایت آن فرد یا وکیل وی دارد.

سخنگوی دستگاه قضا:
قوه قضاییه بدنبال مسدودسازی هیچ یک از پیام رسان های اجتماعی نیست
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اضافه وزن در بین کودکان به یک پدیده نگران کننده در سرتاسر جهان تبدیل 
شده است. بنابر اعلام سازمان بهداشت جهانی، تعداد کودکان و نوجوانان 
دچار چاقی مفرط در طی چهار دهه گذشته 10 برابر شده است و متأسفانه این 
روند ادامه دارد. مشکل اضافه وزن و چاقی کودکان این مسئله را برجسته کرده 
است که امروزه والدین وقت کافی برای مراقبت از کودکانشان صرف نمی کنند 
چون این والدین هستند که مسئول عادت های غذایی فرزندانشان هستند و 
باید مراقب وضعیت آن ها باشند. واقعیت این است که علت اصلی این مشکل 
در بین بچه ها سبک زندگی نادرست است که عادت های غذایی بد و همچنین 
کمبود فعالیت بدنی را نیز شامل می شود. در نتیجه والدین نقش مؤثری در 
کنترل این وضعیت دارند. این روزها شیوه های متفاوت زندگی نیز تأثیر آشکاری 
روی مسئله اضافه وزن کودکان دارد. در واقع خانه نشینی، قرنطینه های سال 
اخیر، کم تحرکی کودکان و استفاده افراطی از تلویزیون و رایانه و غیره جزو عوامل 
اصلی اضافه وزن کودکان و نوجوانان محسوب می شوند. در اغلب موارد، آن ها 
به جای ورزش، بازی و فعالیت های جسمی وقت خود را با انواع دستگاه های 
الکترونیکی سپری می کنند. در ادامه بیشتر به این مشکل جدی می پردازیم. 

لطفاً با ما همراه باشید.
چگونه می توان اضافه وزن را در بین بچه ها تشخیص داد؟

برای والدین دشوار است که اضافه وزن فرزندان خود را تشخیص داده و به 

رسمیت بشناسند. در فرآیند رشد بدن کودکان به مرور تغییر می کند. حجم 
چربی بدنی نیز به طور مداوم در حال حرکت و تغییر است. علاوه براین، در 
بین دختران و پسران نیز وضعیت کاملًا متفاوت است. قابل اعتمادترین روش 
تشخیص اضافه وزن در بین کودکان محاسبه شاخص توده بدنی یا به طور 

اختصاری BMI آن ها است.
BMI شامل اندازه گیری وزن بدن نسبت به قد است. سایت های اینترنتی و 
همچنین اپلیکیشن های متعددی وجود دارند که شاخص توده بدن را محاسبه 
می کنند. کافی است سن، وزن و قد فرزندتان را وارد کنید. در آخر عددی به 
دست می آید که با شاخص توده بدنی کودکان همسن و سال فرزندتان مقایسه 

می شود. به این ترتیب صدک به دست می آید:
صدک بین 5 تا ۸4 نشان دهنده وزن نرمال و سالم است.

صدک بین ۸5 تا ۹4 نشان دهنده اضافه وزن کودکان است.
صدک بالای ۹5 نشان دهنده چاقی مفرط در کودکان است.
علل و عوامل بروز اضافه وزن در کودکان

علت اصلی اضافه وزن و چاقی مفرط در کودکان نبود نظارت از طرف والدین 
است. در واقع والدین وقت کمتری برای فرزندان خود دارند و به این ترتیب نیز 
آن ها عادت های ناسالمی در پیش می گیرند. به عنوان مثال، کاملًا مشخص 
شده است که فست فود یا غذاهای فراوری شده مانند سوسیس و کالباس و 

غیره برای سلامتی کودکان بسیار مضر است.
متأسفانه امروزه پدر و مادرها وقت کافی ندارند تا به فرزندان خود غذای خوب 
خوردن و تغذیه سالم را آموزش دهند. به عبارت دیگر، تغذیه سالم به این معنی 
است که کودکان در دوران خاص مواد غذایی مناسبی مصرف کنند که شاید 
چندان اشتهابرانگیز و خوش خوراک نباشند اما برای رشد طبیعی آن ها لازم 
هستند. حال به این وضعیت کمبود فعالیت بدنی را نیز اضافه کنید. اخیر اکثر 
فعالیت کودکان و نوجوانان به تماشای تلویزیون، بازی های ویدئویی و کامپیوتری 
خلاصه می شود. کمبود فعالیت بدنی و کم تحرکی به اضافه عادت های غذایی 

نامناسب زمینه را برای بروز چاقی و اضافه وزن بچه ها فراهم کرده است.
خطرات اضافه وزن در کودکان

نتایج پژوهشی که در Circulation Research به چاپ رسیده است نشان 
می دهد اضافه وزن در کودکان آن ها را مستعد ابتلا به بیماری ها می کند. در 
واقع کودکان چاق در بزرگسالی بیشتر در معرض اضافه وزن و در نتیجه عوارض 

ناشی از آن قرار می گیرند.
از این گذشته، کودکان مبتلا به چاقی مفرط بیشتر در معرض مشکلات 
اسکلتی عضلانی قرار دارند. دردهای کمری همچنین تغییر در ستون فقرات 
و اعضای تحتانی نیز در بین این کودکان شایع است. ممکن است در کودکان 
چاق مدل راه رفتن تحت تأثیر وزن قرار بگیرد و به این ترتیب خطر بروز اختلالات 
ثابت  براین، محققان  بیشتر است. علاوه  این کودکان  بین  در  نیز  ارتوپدی 
کرده اند که این کودکان بیشتر در معرض خطر ابتلا به دیابت نوع 2، کلسترول 
بالا و همچنین فشار خون بالا قرار دارند. البته موارد ذکر شده بدون در نظر 
گرفتن مشکلات و فشارهای روحی روانی بود که این بچه ها متحمل می شوند. 
متأسفانه در اغلب موارد، کودکان دارای اضافه وزن از جانب همکلاسی ها و 

دوستانشان مورد تمسخر و آزار قرار می گیرند.
مراقبت ها و روش های پیشگیری

والدین باید نسبت به اهمیت عادت های غذایی کودکان خود بسیار هشیار 
باشند. در واقع والدین باید مواد غذایی مغذی و سالمی در اختیار فرزندان 
خود قرار دهند و آن ها را از مصرف مواد غذایی ناسالمی مانند فست فودها و 
همچنین نوشابه های گازدار و شیرین دور کنند. از این گذشته، والدین خودشان 
باید الگوی مناسبی برای بچه ها باشند. اگر آن ها تغذیه سالمی داشته باشند 
کودکان نیز ناخودآگاه در این جو قرار گرفته و از آن ها تقلید می کنند. علاوه 
براین، صحبت و تبادل نظر در خصوص اهمیت تغذیه سالم نیز بسیار مهم است. 
توجه داشته باشید که باید فرزندانتان را به داشتن تحرک بدنی و ورزش تشویق 
کنید. بهترین روش برای جلوگیری از بی تحرکی کودکان این است که آن ها را به 
پارک ببرید و با آن ها بازی کنید یا اینکه فرزندانتان را تشویق کنید تا ورزش مورد 
علاقه شان را انجام دهند. فراموش نکنید که عادت های سالم در خانواده شکل 

می گیرد و شما باید الگوی مناسبی باشید.
حرف آخر

بدون شک پیشگیری از بروز اضافه وزن و چاقی مفرط همیشه بهترین و 
ساده ترین راه است. چون داشتن وزن متعادل در جهت حفظ سلامتی بدن 
از اهمیت بالایی برخوردار است. کسب اطلاعات تغذیه ای از نخستین مراحل 
زندگی شکل می گیرد و برای پیشگیری از بروز اضافه وزن در کوتاه و بلندمدت 
بسیار اهمیت دارد. بنابراین توصیه می شود کودکانتان را از سنین پایین با مقوله 
تغذیه سالم آشنا کنید. به جای چیپس، پفک و هله هوله ها، تنقلات سالم در 
اختیار آن ها قرار دهید. مهتر اینکه خودتان تغذیه سالمی داشته باشید و از 
خرید و مصرف فست فودها، سوسیس و کالباس و نوشیدنی های شیرین و 

گازدار خودداری کنید.

چرا باید جلوی چاقی بچه ها رو بگیریم؟

بدون دارو چطور فشار خون بالا را اضافه وزن در کودکان: خطرات و روش های پیشگیری
کاهش دهیم؟

شیوه زندگی در درمان فشار خون بالا تاثیر جدی دارد. اگر شما مبتلا به پرفشاری 
خون هستید و هر روز این نگرانی را دارید که با مصرف داروها عدد فشار خون را کاهش 
دهید، باید بدانید که با ایجاد تغییرات ساده در شیوه زندگی می توانید از مصرف دارو 

بی نیاز شوید.
شیوه زندگی در درمان فشار خون بالا تاثیر جدی دارد. اگر شما مبتلا به پرفشاری 
خون هستید و هر روز این نگرانی را دارید که با مصرف داروها عدد فشار خون را کاهش 
دهید، باید بدانید که با ایجاد تغییرات ساده در شیوه زندگی می توانید از مصرف دارو 

بی نیاز شوید.
متخصصان کلینیک مایو در این رابطه گام هایی را به شما پیشنهاد کرده اند:

از دست دادن وزن اضافی: فشار خون اغلب در نتیجه افزایش وزن بالا می رود. 
افزایش وزن خود عامل ابتلا به آپنه خواب و اختلال تنفس و در نتیجه افزایش فشار 
خون است. به این ترتیب کاهش وزن یکی از موثرترین تغییرات شیوه زندگی برای 
کنترل فشار خون است. علاوه بر کاهش وزن، شما باید به سایز کمر خود دقت کنید 
چون حمل چربی اضافی در اطراف کمتر، خود عامل خطرناکی برای ابتلا به پرفشاری 
خون است. اگر اندازه کمر بیش از 102 سانتی متر در مردان و بیش از ۸۹ سانتی متر 

در زنان باشد، خطر ابتلا به فشار خون بالا افزایش می یابد.
ورزش منظم: فعالیت بدنی منظم به میزان 150 دقیقه در هفته و یا 30 دقیقه در روز، 
فشار خون شما را 5 تا ۸ میلی متر جیوه کاهش می دهد. برخی از انواع ورزش هوازی 
مانند پیاده روی، دوچرخه سواری، شنا و ... به بهبود فشار خون بالا کمک می کنند. 

تمرینات قدرتی را نیز باید حداقل دو روز در هفته انجام دهید.
رژیم غذایی سالم: پیروی از یک رژیم غذایی سالم سرشار از غلات کامل، میوه ها 
و سبزیجات و محصولات لبنی کم چرب فشار خون بالای شما را می تواند تا 11 میلی 
متر جیوه کاهش دهد. از رژیم های غذایی با پتاسیم بالا استفاده کنید. پتاسیم می 
تواند اثرات سدیم بر فشار خون را کاهش دهد. بهترین منابع پتاسیم عبارتند از میوه ها 
و سبزیجات. سعی کنید این گروه های غذایی را جایگزین مکمل های پتاسیم نمایید.

کاهش مصرف سدیم: حتی کاهش کوچکی در میزان مصرف سدیم می تواند 
سلامت قلب شما را بهبود بخشد و فشار خون شما را در صورت ابتلا به پرفشاری خون، 
5 تا 6 میلی متر جیوه کاهش دهد. تاثیرات مصرف سدیم بر فشار خون در میان گروه 
های مختلف متفاوت است. اما به طور کلی، محدود کردن سدیم به 2300 میلی گرم 
در روز، به همه افراد توصیه می شود. البته فراموش نکنید که مصرف کمتر از 1500 
میلی گرم سدیم در روز برای اکثر بزرگسالان ایده آل است. برای کاهش مصرف سدیم، 
برچسب مواد غذایی را با دقت بخوانید، غذاهای فراوری شده را کمتر مصرف کنید، 

برای افزودن عطر و طعم به غذاها از گیاهان و ادویه جات استفاده کنید.
ترک سیگار: همانطور که هر پک سیگار فشار خون را به سرعت افزایش می دهد، 
توقف این کار فشار خون را به حالت طبیعی بر می گرداند. ترک سیگار خطر ابتلا به 

بیماری قلبی را کاهش داده و سلامت کلی شما را بهبود می بخشد.
کاهش استرس: استرس مزمن به افزایش فشار خون منجر می شود. برای تعیین 
اثرات استرس مزمن بر فشار خون، البته تحقیقات بیشتری نیاز است. با این حال 
استرس ناشی از مصرف غذاهای ناسالم، نوشیدن الکل و یا سیگار کشیدن، خطر ابتلا 

به پرفشاری خون را بالا می برد.
نظارت بر فشار خون در خانه: نظارت بر فشار خون در خانه به کنترل فشار خون بالا 
کمک می کند. مراجعه منظم به پزشک نیز می تواند کلید کنترل فشار خون باشد. برای 
تغییر هر نوع دارو و یا افزایش یا کاهش مصرف داروها، حتما با پزشک خود مشورت کنید.

گزینه های غذایی سرشار از کلسیم که 
چربی های بدن را می سوزانند!

فقر کلسیم باعث می شود که شما درصد بالاتری از چربی ها را در بدن ذخیره کنید. 
کلسیم نقش عمده ای در سوزاندن چربی های بدن دارد و کسانی که این ماده معدنی 
را به میزان کافی در بدنشان ندارند، کنترلی هم روی اشتهایشان نخواهند داشت. یک 
رژیم غذایی سرشار از کلسیم می توانند منجر به کاهش فشار خون، کلسترول و تنظیم 
قند خون شود. در اینجا بهترین گزینه های چربی سوز سرشار از کلسیم معرفی شده 

اند:
کلم بروکلی: یک فنجان از آن 55 کالری و 62 میلی گرم دارد و تامین کننده 6 درصد 

از نیاز به کلسیم است.
اسفناج: 2 فنجان از این سبزی 14 کالری دارد و 6 میلی گرم کلسیم که 6 درصد از 

نیاز به کلسیم را رفع می کند.
شاهی: شاهی در هر یک فنجان، 4 کالری و 40 میلی گرم کلسیم دارد و 4 درصد از 

میزان نیاز به کلسیم را برطرف می کند.
پنیر رومانو: 30 گرم از آن، معادل 10۸ کالری و 2۹۸ میلی گرم کلسیم است که 30 

درصد از میزان نیاز به کلسیم را در روز تامین می کند.
دانه کنجد: 30 گرم از دانه کنجد معادل 160 کالری است که 277 میلی گرم کلسیم 

به بدن می رساند. این میزان، 2۸ درصد نیاز به کلسیم را برطرف می کند.
ارده: 2 قاشق غذاخوری از ارده معادل 160 کالری و 112 میلی گرم کلسیم دارد که 

12 درصد نیاز به کلسیم را برطرف می کند.
پنیر خامه ای: 3 گرم از پنیر خامه ای بدون چربی معاد 2۹ کالری دارد. این میزان 

۹۸ میلی گرم کلسیم دارد و 10 درصد نیاز به کلسیم را در روز برطرف می کند.
کلم پیچ: یک فنجان از این سبزی، 36 کالری دارد؛ به همراه ۹3 میلی گرم کلسیم. 

این میزان از کلسیم، ۹ درصد از نیاز بدن به کلسیم را رفع می کند.
بادام: 3 گرم بادام معادل 22 بادام است که 170 کالری و 75 میلی گرم کلسیم دارد 

و ۸ درصد از نیاز به کلسیم را تامین می کند.

مدیرگروه سلامت خانواده، جمعیت و مدارس مرکز بهداشت قم گفت: لباس دانش آموزانی که به صورت 
حضوری در کلاس های مدرسه شرکت می کنند،  حتی الامکان باید روزانه شست وشو داده شود.

مریم خاکبازان   افزود: با توجه به بازگشایی برخی مقاطع تحصیلی وحضور دانش آموزان درکلاس های درس،  
والدین باید حدامکان از وارد کردن لباس فرزندان خود به فضای عمومی خانه خودداری نمایند و لباس ها را در 

جای مشخص و مخصوص قرار دهند.
وی اضافه کرد: دانش آموزان باید به صورت مرتب دست های خود را با آب و صابون شست وشو دهند، لیوان 
کاغذی یک بارمصرف و دستمال به همراه داشته باشند و هنگام سرفه و عطسه دهان و بینی خود را با دستمال 

کاغذی بپوشانند.
وی ادامه داد: دانش آموزان در صورت امکان، گچ و ماژیک شخصی به همراه داشته باشند، از لوازم تحریر 
شخصی استفاده نمایند، ترجیحا وسایل دانش آموزان در مدرسه بماند و حدامکان کم ترین وسایل را بین خانه 

و مدرسه جابه جا کند.
خاکبازان تاکید کرد: دانش آموزان باید از علایم بیماری کووید 1۹ مطلع باشند و در صورت داشتن هر یک از 

علایم در خود یا اعضای خانواده، از رفتن به مدرسه خودداری کنند.
وی افزود: از دست به دست کردن مواد غذایی و ساندویچ های خانگی و یا تهیه  شده در مدرسه توسط دانش آموزان 

و یا فروشنده جدا خودداری شود.
وی گفت: دانش آموزان بهتر است در صورت استفاده از سرویس ایاب و ذهاب عمومی از ماسک و دستکش 
استفاده نمایند، تماس دانش آموزان با یکدیگر مانند دست دادن و روبوسی اکیدا ممنوع می باشد و تجمع در 

محیط های خاص مدرسه از قبیل دفتر، آبدارخانه، اتاق کپی، اتاق های کار عملی و آزمایشگاهی انجام نشود.
مدیرگروه سلامت خانواده مرکز بهداشت قم بیان کرد: والدین برای ایاب و ذهاب فرزند خود، حتی الامکان از 
وسایل نقلیه عمومی و یا سرویس استفاده نکرده و ترجیحا خود نسبت به جابجایی دانش آموز در فواصل دور با 

وسیله نقلیه شخصی و در فواصل نزدیک، با رعایت اصول ایمنی به صورت پیاده، اقدام نمایید.
وی افزود: در صورت عدم امکان حذف سرویس های ایاب و ذهاب، رعایت فاصله ایمن در سرویس )حداکثر سه 
نفر به جز راننده در یک خودرو سواری( الزامی بوده و راننده موظف به رعایت اصول گندزدایی سرویس ها بر اساس 

دستورالعمل های ابلاغی است.
وی با تاکید بر این که باید ملاحظات مربوط به فاصله حداقل یک متر سرنشینان رعایت شود، ادامه داد: دانش 
آموزان باید از بطری آب همکلاسی های خود استفاده نکنند و مداد، خودکار و سایر وسایل تحریر خود را در اختیار 
دیگران قرار ندهند. بر اساس آخرین ابلاغیه وزیر آموزش وپرورش، دانش آموزان پایه های اول و دوم ابتدایی،  
دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوسطه دارای جمعیت کمتر از 50 نفر و هنرجویان هنرستان های فنی و حرفه ای 

و کاردانش در شهرهای با وضعیت زرد و آبی باید در کلاس های درس حضور یابند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با عنوان این مطلب که کرونا در غذاهای چرب ماندگاری بیشتری دارد، گفت: نمی توان 
با قاطعیت گفت که غذا عامل انتقال کرونا نیست.

علیرضا زالی، با عنوان این مطلب که در افرادی که از تغذیه سالم و کافی برخوردار نیستند شانس ابتلاء به کرونا و مرگ و میر بیشتر 
است، گفت: افرادی که دچار اختلالات تغذیه و یا چاقی هستند نسبت به دیگر افراد استعداد بیشتری برای ابتلاء به کرونا دارند.

وی با بیان اینکه بسیاری از افراد چاق به رغم چاقی از کمبود عناصر کمیاب تغذیه ای رنج می برند، افزود: چاقی شانس ابتلاء و مرگ 
و میر را افزایش می دهد.

زالی یادآور شد: طبق بیانیه های سازمان جهانی بهداشت شواهد قطعی برای اینکه غذا به عنوان عامل اصلی انتقال کرونا در نظر 
گرفته شود، وجود ندارد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی افزود: اما نتایج جدیدترین تحقیقاتی که در انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی 
کشور انجام شده نشان می دهد نمی توان با قاطعیت گفت که غذا عامل انتقال کرونا نیست.

وی یکی دیگر از نتایج این تحقیقات را ضرورت توجه بیشتر به غذا عنوان کرد و گفت: همچنین طبق این تحقیقات ممکن است با 
فرم های جدید کرونا رو به رو شویم که در آنها شاهد گردش دهانی و مقعدی ویروس کرونا باشیم.

زالی نسبت به برگزاری نشست مشترک بین دانشگاه و صنایع غذایی برای خطر زدایی از مواد غذایی اعلام آمادگی کرد و افزود: 
شاید لازم باشد پروتکل های بهداشتی تازه ای در حوزه صنایع غذایی در دوران کرونا تدوین شود.

فرمانده ستاد مقابله با کرونا در کلانشهر تهران، با تاکید بر ضرورت اعمال برخی تغییرات در طبخ مواد غذایی در دوران شیوع کرونا، 
ادامه داد: از جمله این موارد می توان به گرم کردن مجدد شیر پاستوریزه قبل از مصرف و استفاده از ماکروویو برای گرم کردن نان و 
غذا قبل از مصرف اشاره کرد. زالی بر لزوم حرکت صنعت کشور به سمت مکانیزاسیون فرایند تولید مواد غذایی تاکید کرد و افزود: در 

فرایند تولید مواد غذایی که حضور نیروی انسانی کمتر است به مراتب آلودگی کمتر مشاهده می شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با اشاره به اهمیت تغذیه سالم و داشتن یک سبد غذایی کافی در تقویت سیستم ایمنی 
بدن در برابر بیماری ها، تصریح کرد: باید از این نگاه افراطی و خطرناک پرهیز شود که فکر کنیم مواد غذایی می تواند فرد را در برابر 
بیمار نشدن تضمین کند. زالی با اشاره به بقای ویروس کرونا در دمای منفی 20 درجه سانتی گراد به مدت دو سال، افزود: فرایند 
انجماد برای از بین بردن کرونا تأثیری ندارد. وی همچنین با بیان اینکه ثابت شده اسید معده انسان تا حد زیادی موجب کاهش قدرت 
بیماری زایی کرونا می شود، گفت: ممکن است در افراد مسن یا همچنین افرادی که از داروهای ضد اسید معده استفاده می کنند، 

اسید معده کاهش یافته و فرد در معرض ابتلاء به کرونا قرار گیرد.
زالی با بیان اینکه چه غذا خاستگاه آلودگی کرونا باشد و چه نباشد، آلودگی مواد غذایی در فرایند طبخ، بسته بندی و حمل و نقل 

محتمل است، گفت: رعایت شیوه نامه های بهداشتی درباره کسانی که با مواد غذایی سر و کار دارند باید سختگیرانه تر باشد.
وی نانوایی ها و قنادی ها را یکی از محل های مهمی دانست که باید به رعایت پروتکل های بهداشتی در آنها توجه ویژه ای شود.

زالی با بیان اینکه چربی موجود در مواد غذایی موجب مصونیت ویروس می شود، گفت: کرونا در غذاهای چرب ماندگاری بیشتری 
دارد. وی یادآور شد: قند نیز ویروس کرونا را در برابر حرارت مقاوم می کند.

مدیر گروه سلامت خانواده مرکز بهداشت قم:

لباس دانش آموزان باید روزانه شست وشو داده شود
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی:

کرونا در غذاهای چرب ماندگاری بیشتری دارد

محصولاتی با ماندگاری بالا مفید هستند زیرا می توانند به 
کاهش ضایعات غذایی کمک کنند، اما برای افزایش طول 
عمر غذاهای کنسروی مواد نگهدارنده بیشتری نیز به آنها 

اضافه می شود که... 
غذاهای کنسروی گزینه ای راحت و مقرون به صرفه برای 
افزودن مواد مغذی به یک رژیم غذایی هستند. تقریبا هر نوع 
از سبزیجات و میوه به شکل کنسروی در دسترس هستند، 
اما همه غذاهای کنسروی با هم یکسان نیستند. بر همین 
اساس است که توجه به عوارض جانبی که پس از مصرف 
این محصولات می تواند شکل بگیرد، اهمیت دارد. برخی 
غذاهای کنسروی ممکن است فواید سلامت مختلفی را ارائه 
کنند، در شرایطی که برخی دیگر به واسطه محتوای شکر و 
نمک زیاد خود که برای افزایش طول عمر و بهبود عطر و طعم 
انتخاب برای  اند، ممکن است بهترین  آنها اضافه شده  به 

مصرف نباشند.
محصولات کنسروی ممکن است
 قلب شما را زیر فشار قرار دهند 

از مواد مغذی  توانند منبع خوبی  غذاهای کنسروی می 
این  آنها،  به  نمک  افزودن  بدون  حتی  اما  باشند،  مختلف 

محصولات می توانند منبعی از سدیم اضافه در نظر گرفته 
شوند. به گفته مگان بیرد متخصص تغذیه، بسیاری از غذاهای 
کنسروی حاوی سدیم اضافه هستند تا به حفظ و نگهداری 
آنها طی فرآیند تولید کمک شود. این سدیم اضافه می تواند 
موجب آثار سلامت منفی، به ویژه برای افرادی شود که به فشار 

خون بالا یا بیماری قلبی مبتلا هستند.
مصرف نمک اضافه زمانی که به بیماری های قلبی مبتلا 
هستید، ممکن است علائم و روند بیماری را تشدید کند. 
را کنترل کرده و  اگر قصد دارید میزان مصرف نمک خود 
ترجیح می دهید از سبزیجات و لوبیاها کنسروی استفاده 
کنید، شستشوی آنها با آب پیش از مصرف بهترین گزینه 
است. انجام این کار می تواند به کاهش محتوای نمک غذای 
کنسروی کمک کند و آنها را به گزینه ای کمی سالم تر تبدیل 

کند.
بدن شما تازه ترین محصول را دریافت می کند 

اوقات می  در سوپرمارکت گاهی  تازه  انتخاب محصولات 
از  پیش  محصول  است  ممکن  باشد.  کننده  گمراه  تواند 
رسیدن کامل برداشت می شود تا پیش از عرضه در فروشگاه 
دچار فساد نشود، یا این احتمال وجود دارد که مدت زیادی 

در فروشگاه باقی مانده باشد. در مقابل، برای تهیه کنسرو از 
محصولات کاملا رسیده استفاده می شود زیرا نگرانی کمتری 

درباره فاسد شدن آنها وجود دارد.
محصولات کنسروی حاوی مواد نگهدارنده بیشتری هستند  
یکی از فواید اصلی غذاهای کنسروی امکان نگهداری آنها 
برای مدت زمانی طولانی است. محصولاتی با ماندگاری بالا 
مفید هستند زیرا می توانند به کاهش ضایعات غذایی کمک 
مواد  کنسروی  غذاهای  عمر  طول  افزایش  برای  اما  کنند، 
نگهدارنده بیشتری نیز به آنها اضافه می شود. به گفته جوی 
کوین متخصص تغذیه، بررسی این که کدام غذاهای کنسروی 
از نظر مواد نگهدارنده موجود در آنها سالم تر از دیگران هستند، 
اهمیت دارد. محصولاتی که حاوی سدیم کمتر یا فاقد شکر 
افزوده هستند را انتخاب کنید. میوه ها باید در آب خود و نه 
شربت کنسرو شده باشند و ماهی و مرغ کنسروی در صورتی 

که فاقد روغن باشند، گزینه های سالم تری خواهند بود.
محصولات کنسروی می توانند

 به مشکلات سلامت منجر شوند 
تولید کنسرو مواد غذایی فرآیندی پیچیده است که اجازه 
می دهد مواد غذایی تازه چیده شده برای چندین ماه و حتی 

در برخی موارد تا یک سال یا بیشتر بخش قابل توجهی از 
مواد مغذی خود را حفظ کنند. کنسرو کردن شامل چندین 
مرحله می شود و به گفته ردا المردی متخصص تغذیه، یک 
مرحله شامل بیسفنول A، ماده ای شیمیایی موجود در دیواره 
داخلی قوطی کنسرو می شود. مقادیر کم از این ماده می 
تواند وارد غذا شده و بدن انسان را در معرض بیماری های 
خطرناکی مانند دیابت نوع 2، بیماری قلبی، سرطان پستان، 

سرطان پروستات و نقائص مادرزادی قرار دهد.
آنتی اکسیدان های بیشتری دریافت می کند 

تواند  می  غذایی  مواد  کردن  کنسرو  فرآیند  اوقات  گاهی 
موجب از بین رفتن برخی مواد مغذی مانند ویتامین C شود 
که یک ویتامین محلول در آب است. از سوی دیگر، تراکم 
برخی مواد مغذی مانند لیکوپن به واسطه فرآیند کنسرو کردن 
می تواند افزایش یابد. لیکوپن یک ماده مغذی با خواص آنتی 
اکسیدانی است که در مواد غذایی مانند گوجه فرنگی وجود 

دارد.
به گفته دکتر استیسی استفنسن بنیانگذار و مدیرعامل 
لیکوپن  محتوای  از  کنسروی  فرنگی  گوجه  داک،  وایبرنت 
بیشتری نسبت به گوجه فرنگی تازه برخوردار است و این آنتی 

اکسیدان قدرتمند می تواند به کاهش خطر سرطان و بیماری 
قلبی کمک کند.

ممکن است در معرض باکتری های 
خطرناک قرار بگیرید 

موارد،  برخی  در  اما  است،  کم  اتفاق  این  بروز  احمتمال 
مصرف غذای کنسروی که به خوبی پردازش نشده است می 
تواند فرد را با باکتری خطرناکی به نام کلستریدیوم بوتولینوم 

آلوده کند. 
مصرف غذای آلوده به این باکتری می تواند موجب بوتولیسم 
شود که در صورت عدم درمان، این بیماری جدی می تواند به 

فلج و مرگ منجر شود.
امکان لذت بردن از محصولات خارج

 از فصل وجود دارد 
برخی محصولات در فصلی خاص روانه بازار می شوند و در 
دیگر ماه های سال به صورت تازه در دسترس نیستند. اما به 
لطف کنسروها، شما می توانید در تمام طول سال به انواع 
مختلف مواد غذایی دسترسی داشته باشید و بدون در نظر 
گرفتن فصلی که در آن قرار دارید از عطر و طعم آنها لذت 

ببرید.

بدن پس از مصرف غذاهای کنسروی 
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بهداشت،  وزارت  کار  و  محیط  سلامت  مرکز  رییس 
درمان و آموزش پزشکی از نظارت بیشتر و برخورد با 
در  اجتماعی  تامین  کارگزاری های  و  پیشخوان  دفاتر 
صورت رعایت نکردن پروتکل های بهداشتی و فاصله 

گذاری فیزیکی خبر داد.
رعایت  عدم  از  گلایه ها  درباره  جنیدی  احمد 
دفاتر  در  گذاری  فاصله  و  بهداشتی  پروتکل های 
پیشخوان دولت و کارگزاری های تامین اجتماعی بیان 
کرد: از ابتدای شیوع ویروس کرونا در کشور و اجرای 
دولت  پیشخوان  دفاتر  در  اقدام  این  گذاری،  فاصله 
حوزه های  سایر  در  که  اقداماتی  با  اما  شد،  اجرایی 
اجرایی اتفاق افتاد، مردم مجبور شدند برای کارهای 
اداری در مقاطعی از زمان به این دفاتر مراجعه کنند. 
به طور مثال یک بار برای کد بورسی، یک بار برای تهیه 
سیم کارت و موارد دیگر این موضوع اتفاق افتاد و منجر 

به مراجعه بیشتر مردم به دفاتر پیشخوان و ازدحام شد.
وی ادامه داد: از همان زمان هم اخطار و هم تذکر و 
هم پلمب دفاتر پیشخوان دولت انجام شد و حتی امروز 
نیز پلمب دفاتر پیشخوان اتفاق افتاده است. حتی پلمب 
بانک هایی که پروتکل های بهداشتی و فاصله گذاری را 

رعایت نمی کنند نیز انجام شده است.
سازمان های متولی دفاتر پیشخوان باید نظارت کنند

بهداشت،  وزارت  کار  و  محیط  سلامت  مرکز  رییس 
درمان و آموزش پزشکی گفت: بر اساس پروتکل های 
نظارت مصوب ستاد ملی مقابله با کرونا، سازمان هایی 
اول  مرحله  در  هستند  پیشخوان  دفاتر  متولی  که 
فاصله  و  بهداشتی  پروتکل های  اجرای  روند  بر  باید 
وزارت  با  و نظارت عالی  باشند  گذاری نظارت داشته 
یعنی  است.  پزشکی  علوم  دانشگاه های  و  بهداشت 
اگر دفاتر پیشخوان زیر نظر وزارت ارتباطات باشند یا 

سازمان  این  نظر  زیر  اجتماعی  تامین  کارگزاری های 
باشند، به یکی از وزارتخانه ها مربوط می شوند و مجوز 
فعالیت را از آن وزارتخانه یا سازمان دریافت می کنند، در 
نتیجه ابتدا آن وزارتخانه یا سازمان باید گزارش هفتگی 
از نظارت را به دانشگاه های علوم پزشکی اعلام کنند. 
برخی از وزارتخانه ها و سازمان ها این گزارش ها را ارائه 

نمی دهند.
بسیاری از خدمات دفاتر پیشخوان باید 

الکترونیکی شود
جنیدی اظهار کرد: نظارت بر این دفاتر و کارگزاری ها 
وجود دارد، اما مردم چاره دیگری جز مراجعه به این 
مراکز ندارند. به طور مثال اگر شخص بخواهد دفترچه 
بیمه یا شناسنامه یا خدماتی دریافت کند، مجبور است 
به این دفاتر یا کارگزاری ها مراجعه کند. قرار بود افراد به 
جای دفترچه بیمه از کد ملی استفاده کنند که هنوز این 
موضوع وجود دارد و افراد برای دریافت دفترچه مجبور به 

حضور در دفاتر پیشخوان یا کارگزاری ها هستند.
وی افزود: بر اساس برنامه ششم توسعه کشور بسیاری 
از خدمات باید الکترونیکی شود، اما هنوز این موضوع 

به طور کامل تحقق پیدا نکرده است و منجر به حضور 
افراد در دفاتر پیشخوان برای دریافت خدمات می شود.

گزارش شود، برخورد می کنیم
بهداشت،  وزارت  کار  و  محیط  سلامت  مرکز  رییس 
عدم  از  موردی  اگر  گفت:  پزشکی  آموزش  و  درمان 
رعایت پروتکل های بهداشتی در دفاتر پیشخوان دولت 
وزارت   1۹0 سامانه  به  مردم  طرف  از  کارگزاری ها  یا 
بهداشت انجام شود، این گزارش به دانشگاه های علوم 

پزشکی منعکس و اقدام عملی انجام می شود.
وی ادامه داد: حوزه بهداشت محیط می تواند دفاتر 
پیشخوان یا کارگزاری هایی که پروتکل های بهداشتی 
یا فاصله گذاری را رعایت نمی کنند به طور مستقل نیز 

پلمب کنند.
سیما سادات لاری سخنگوی وزارت بهداشت  نیز روز 
دوشنبه در همین رابطه گفت: کمترین میزان رعایت 
پروتکل های بهداشتی در دفاتر پیشخوان دولت گزارش 
شده و با توجه به اینکه این دفاتر جزو اماکن شلوغ و پر 
رفت و آمد است لزوم رعایت پروتکل های بهداشتی، 
استفاده از ماسک و رعایت فاصله 1.5 تا دو متر در این 

اماکن ضروری است.
وی افزود: برای این کار و جلوگیری از شلوغی این 
اماکن، دفاتر پیشخوان دولت باید نسبت به نوبت دهی 
اینترنتی و تلفنی اقدام کنند و از ارائه خدمت به افراد 

فاقد ماسک خودداری کنند.
لاری گفت: مردم نیز می توانند در صورت مشاهده 
هر گونه تخلف در دفاتر پیشخوان دولت یا هر مکان ارائه 
خدمات عمومی دیگر، مراتب را به شماره تلفن 1۹0 
وزارت بهداشت اعلام کنند یا با اسکن کد QR واحد 
مربوطه از طریق تلفن همراه هوشمند و ارسال آن به 

وزارت بهداشت موضوع را اعلام و پیگیری کند.

 رییس مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت:

با دفاتر پیشخوان در صورت عدم رعایت پروتکل ها برخورد می شود

اجتماعی

با حضور ویدئو کنفرانسی وزیر نیرو  صورت گرفت 

بهره برداری از پروژه های آبفا قم 
و  پروژه های شرکت آب  ایران،  در سی و هشتمین پویش ملی هرهفته الف ب 
فاضلاب استان قم با حضور ویدئو کنفرانسی وزیر نیرو و به دست استاندار قم به بهره 

برداری رسید. 
علی جان صادق پور پیش از ظهردیروز در آیین افتتاح پروژه های شرکت آب و 
فاضلاب استان قم که در سی و هشتمین پویش #هرهفته الف ب ایران که با حضور 
ویدئوکنفرانسی وزیر نیرو برگزار شد در سخنانی با گرامیداشت چهل و دومین سالگرد 
پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی گفت: امروز در قالب پویش ملی #هرهفته الف 

ب ایران سه پروژه شرکت آب و فاضلاب استان قم مورد بهره برداری قرار می گیرند.
وی تأسیسات فاضلاب مسکن مهر پردیسان با اعتباری معادل 54 میلیارد تومان را 
یکی از این پروژه ها اعلام و خاطرنشان کرد: این پروژه شامل خط انتقال به طول 4 
کیلومتر و شبکه جمع آوری فاضلاب به طول بیش از 36 کیلومتر برای جمعیتی معادل 

120 هزار نفر احداث شده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در ادامه به بهره برداری از نیروگاه برق آبی 
450 کیلوواتی با سرمایه گذاری بخش خصوصی با اشتغال زایی 10 نفر اشاره و اظهار 
کرد: این نیروگاه به منظور تولید انرژی پاک از فشار موجود در نقطه ورودی خط انتقال 
مخازن ذخیره تأسیسات شهید کریمیان قم با اعتبار 4 میلیارد تومان احداث شده که 
سالانه 3200 مگاوات ساعت برق تولید می کند و منجر به کاش 2400 تن دی اکسید 

کربن معادل کاشت 2۸50 اصله درخت می شود.
وی افتتاح نیروگاه خورشیدی 100 کیلوواتی با اعتباری یک میلیارد و 300 میلیون 
تومان در تأسیسات شهید ده نمکی را مورد توجه قرار داد و گفت: این نیروگاه سالانه نیز 
170 مگاوات ساعت برق تولید می کند که منجر به کاهش تولید 140 تن دی اکسید 

کربن می شود که معادل کاشت 200 اصله درخت است.
صادق پور در ادامه با بیان اینکه شرکت آب و فاضلاب استان قم در هفته های هفتم 
و بیست یکم پویش ملی هرهفته الف ب ایران نیز تعداد 4 پروژه با اعتباری افزون بر 
33 میلیارد و 300 میلیون تومان به بهره برداری رسانده است، یادآور شد: این پروژه ها 
شامل طرح توسعه و ارتقا تصفیه خانه فاضلاب شماره دو شهر قم و آبرسانی به تعداد 

17 روستای استان می شود.
وی در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به حمایت شرکت آب و فاضلاب از تولید 
و اشتغال و بهره گیری از انرژی های تجدید پذیر در کنار انجام وظایف ذاتی خود در 
تأمین آب شرب سالم و بهداشتی شهرها و روستای استان قم تصریح کرد: در این 
زمینه می توان به ایجاد 7 پروژه نیروگاهی خورشیدی و برق آبی و حمایت از چندین 
طرح تولیدی کاربردی از جمله بومی سازی ساخت اسکروپمپ فاضلابی و برخی دیگر 

از تجهیزات الکترومکانیکال تصفیه خانه های فاضلاب اشاره کرد.
ویدئو  با حضور  قم  استان  فاضلا ب  و  آب  پروژه های شرکت  آیین  این  پایان  در 

کنفرانسی دکتر ارکانیان وزیر نیرو و به دست استاندار قم به بهره برداری رسید.
 

مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان حضرت معصومه)س( :

جشنواره ملی »برای مادر« برگزار می شود
مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان حضرت معصومه)س( گفت: هم زمان با سالروز 
میلاد پر خیروبرکت حضرت فاطمه)س( و گرامیداشت روز مادر، جشنواره ملی »برای 

مادر« به صورت ملی و استانی برگزار می شود.
به گزارش عصر دوشنبه پایگاه خبری آستان حضرت معصومه)س(، حجت الاسلام 
محسن آمره با اشاره به محورهای این جشنواره، افزود: بخش اول این جشنواره، در 
راستای معرفت افزایی شیعیان و محبان اهل بیت)ع( نسبت به حضرت فاطمه)س( 
است و در این محور مسابقه کتاب خوانی در سه بخش کودک، نوجوان و عمومی به 
ترتیب از کتاب های »فاطمه و فاطمه« با موضوع شباهت های حضرت معصومه)س( با 
حضرت زهرا)س(، »مهربانو« با محوریت روایت روزهای مهم زندگانی حضرت زهرا)س( 
و »محبوبه عرش« برگزار می شود.  وی پویش »برای مادر« را محور دیگر این جشنواره 
عنوان کرد و گفت: در این محور، شرکت کنندگان باید خدمتی به مادران خود ارائه 
دهند و محتوایی شامل فیلم، عکس و نوشته در این راستا تهیه و برای ما ارسال کنند. 
وی افزود: این خدمت ها شامل خدمتی برای مادرم، جشن و تزیین منزل برای مادرم، 
هدیه ای برای مادرم، نامه ای برای مادرم، مهرورزی برای مادرم، دعایی برای مادرم، 
تکریم مادران سالمند، تکریم مادران شهدا، نذری برای مادرم و ثوابی برای مادرم است. 
آمره با اشاره به اجرای طرح تکریم مادران با مشارکت آستان کریمه اهل بیت)س( و 
کانون های فرهنگی و هنری مساجد کشور در سطح ملی، گفت: تجلیل از مادران 
از چهار فرزند دارند و مادران جوان فعال در  شهدا، مادران زیر 35 سال که بیش 
عرصه های اجتماعی و جهادی از جمله بخش های این محور است. وی تصریح کرد: 
این برنامه در سطح استانی نیز با محوریت آستان مقدس با عنوان »جشن برای مادر« 
و هشتمین همایش »اسوه های صبر و استقامت« در شبستان حضرت زهرا)س( حرم 
مطهر در سالروز دخت نبی اکرم)ص( برگزار می شود. مدیر روابط عمومی و تبلیغات 
حرم حضرت معصومه )س( خاطرنشان کرد: این جشنواره با همکاری آستان مقدس، 
کانون های فرهنگی و هنری مساجد، بنیاد شهید و امور ایثارگران، مرکز خدمات 

حوزه های علمیه و مرکز حفظ و نشر آثار دفاع مقدس برگزار می شود.
 

دردهه فجر صورت می گیرد؛

افتتاح ۱6 پروژه آبفا  در استان اصفهان
مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان گفت:دردهه فجر16 پروژه در بخش 
آب و فاضلاب با اعتباری بالغ بر 245میلیارد و 450 میلیون ریال در سطح استان به 

بهره برداری می رسد.
هاشم امینی اعلام کرد: در دهه فجر سال جاری 14 پروژه در بخش آب به بهره 
برداری می رسد و پروژه کلکتور فاضلاب شاهین شهر و منطقه 6 اصفهان در بخش 

فاضلاب در مدار بهره برداری قرار می گیرند.
اینکه در دهه فجر 4 مخزن آب در مدار بهره برداری قرار می گیرد  بیان  با  وی 
مخزن  فریدن،  شهرستان  در  دامنه  شهر  در  مترمکعب  هزار  مخزن  کرد:  تصریح 
چیرمان  روستای  مترمکعبی  مخزن 100  آباد،  نجف  دهق  در  دوهزارمترمکعبی 
کوهپایه، مخزن 50 مترمکعبی روستای آبچویه کوهپایه در این ایام در مدار بهره 
برداری قرار می گیرند، همچنین بازسازی مخزن 100 مترمکعبی روستای ازونبلاغ در 

شهرستان فریدن به پایان رسیده و در بهمن ماه بهره برداری می شود.
مدیرعامل شرکت آبفا  استان اصفهان با اشاره به افتتاح آزمایشگاه میکروبیولوژی در 
شهر نجف آباد اظهار داشت:  از آنجائیکه ارتقای کیفی آب شرب مردم برای فعالان 
صنعت بسیار حائز اهمیت است راه اندازی آزمایشگاه میکروبیولوژی در دستور کار 
قرار گرفت. مهندس هاشم امینی به بهره برداری از سیستم تله متری و مانیتورینگ 
منابع آبی روستاهای بخش بن رود پرداخت و بیان داشت: در این ایام مبارک، سیستم 
تله متری و مانیتورینگ منابع آبی 17 روستای بخش بن رود عملیاتی می شود تا از این 
پس آب شرب عادلانه میان روستاییان توزیع گردد.  وی ادامه داد: در دهه فجر سال 
جاری با بهره برداری از 12 کیلومتر خط انتقال آب، اهالی روستای جشوقان منطقه 
کوهپایه ازآب شرب پایدار بهره مند می شوند .  امینی  تقویت منابع آب محلی را در 
سطح استان بسیار حائز اهمیت برشمرد و خاطرنشان ساخت: به منظور تقویت منابع 
آب محلی حفر چاه در برخی از نقاط استان در دستور کار قرارگرفت، که در دهه فجر 5 
حلقه چاه جدیدالحفر افتتاح می گردند. همچنین 4 حلقه چاه در منطقه 6 اصفهان 
و یک حلقه در شاهین شهر در مدار بهره برداری قرار می گیرند. مدیرعامل شرکت آبفا 
استان اصفهان با بیان اینکه با یکپارچه سازی شرکتهای آبفا شهری و روستایی یکی 
از اولویت ها اصلاح و بازسازی شبکه فرسوده آب در روستاها بوده است، اعلام کرد:   
1۹.5  کیلومتر شبکه فرسوده آب در خور وبیانک، پس از بازسازی و اصلاح در دهه 

فجر امسال در مدار بهره برداری قرار می گیرد.

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی:

قم عملکرد بسیاری خوبی در مقابله
 با کرونا داشت

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی گفت: این استان عملکرد بسیار خوبی در 
مقابله با ویروس کرونا داشت.   احمد امیرآبادی فراهانی در جلسه کارگروه مشورتی 
تخصصی بهداشت و درمان مجمع نمایندگان قم، افزود: قم این شجاعت را داشت که 
برای اولین بار این کرونا را در سطح کشور شناسایی و اعلام کند و از جمله استان هایی 

است که عملکرد بسیار خوبی را در راستای مبارزه با بیماری کرونا داشته است.
وی با بیان این که قم جز اولین استان هایی بود که در وضعیت آبی قرار گرفت، اضافه 
کرد: از کادر بهداشت، درمان و تمامی کسانی که در این امر دخیل بوده اند، تشکر 

می کنم و سعی داریم در بودجه 1400 دولت این زحمات دیده شود.

مدیرعامل توانیر اعلام کرد

بهره مندی 7۰ هزار مشترک قمی از برق رایگان
 مدیرعامل توانیر گفت: 70 هزار مشترک در استان قم به دلیل رعایت مصرف برق از 

تخفیف صددرصدی برق امید برخوردارند.
محمدحسن متولی زاده، در سی و هشتمین هفته پویش #هرهفته_الف_ب_ایران 
برای افتتاح پروژه های صنعت آب و برق استان های قم، اصفهان، زنجان و سمنان که به 
صورت ویدئو کنفرانسی با حضور وزیر نیرو برگزار شد، با اشاره به وضعیت تولید برق در 
استان قم، گفت: 7۸0 مگاوات برق در قم تولید می شود که این تولید در یک نیروگاه 
حرارتی و چند نیروگاه کوچک در سطح استان انجام می شود. وی با اشاره به اینکه اوج 
بار مصرف در استان قم ۸14 مگاوات است، افزود: البته با توجه به میزان مصرف برق 
سال گذشته استان، اوج بار مصرف با مشارکت مردم یک درصد کاهش داشته است. 
مدیرعامل شرکت توانیر با اشاره به افزایش 6 درصدی مصرف انرژی، اظهار داشت: با 
وجود این افزایش مصرف انرژی مصرف برق در استان قم سال گذشته کاهش داشته 
که این بیانگر افزایش بهره وری است. 5۹0 هزار مشترک برق در استان وجود دارد و 
افتخار داریم که تمام روستاهای این استان از نعمت برق برخوردارند. 70 هزار مشترک 
در استان هم به دلیل رعایت مصرف برق از تخفیف صددرصدی برق امید برخوردارند. 
این مقام مسئول از بهره برداری ۹ پروژه انتقال و توزیع و 146 کیلومتر خطوط توزیع و 
32۸ دستگاه ترانسفورماتور توزیع در استان قم خبر داد و تصریح کرد: با این پروژه ها 
1۹0 مگاولت آمپر به ظرفیت برق استان افزوده می شود. برای بهره برداری از این 
پروژه ها 27۹ میلیارد تومان سرمایه گذاری شده که بخش خصوصی عمده آن را تأمین 
کرده است. وی با تاکید بر اینکه پست ذوب گستر اولین پست 400 کیلوولت استان 
قم است، توضیح داد: به دلیل این پست در رینگ شبکه سراسری قرار گرفته برای 
بهره برداری تحویل شرکت برق منطقه ای شده است. متولی زاده با تاکید بر اینکه 
شرکت توزیع نیروی برق در استان قم توسط استانداری به عنوان شرکت نمونه خدمات 
غیرحضوری انتخاب شده است، مشکل خاموشی های اخیر در کشور را مورد توجه 
قرار داد و افزود: در روزهای اخیر محدودیت تأمین سوخت نیروگاه ها اهمیت یافته و 
نیاز است مردم به موضوع مصرف توجه جدی داشته باشند و امیدواریم با همکاری 

مردم و صنایع چند روز باقیمانده از روزهای سرد را پشت سر بگذاریم.

سرپرست تامین و توزیع شرکت ملی پخش فرآورده های نفت قم:

۳۵۲ میلیون لیتر نفت گاز یورو ۴ در قم 
توزیع شد

سرپرست تامین و توزیع شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی قم گفت: در 10 
ماه گذشته، بیش از 352 میلیون لیتر سوخت نفت گاز یورو 4 در این استان توزیع 

شده است. 
لیتر در حوزه حمل ونقل  این میزان 2۹1 میلیون  از  افزود:  فر  حسین سعیدی 
عمومی استان توزیع شده که 2 میلیون و ۸00 هزار لیتر برای سوخت اتوبوس رانی 
شهری قم بوده است. وی اضافه کرد: در همین مدت، سه میلیون و 750 هزار لیتر 
در چهار جایگاه منتخب استان توزیع شده است؛ از سال گذشته چهارجایگاه منتخب 
به منظور صرفا توزیع نفت گاز یورو 4 در سطح استان انتخاب شد. وی ادامه داد: 
پارسال پنج میلیون و 700 هزار لیتر نفت گاز یورو4 برای اتوبوس رانی و چهار میلیون 
و ۸00 هزار لیتر در چهار جایگاه منتخب استان قم توزیع شده است. سعیدی فر بیان 
کرد: با توجه به میزان گوگرد بسیار پایین موجود در نفت گاز یورو4، توزیع این سوخت 
باعث کاهش آلاینده های هوا می شود. وی اضافه کرد: از سال گذشته تاکنون که 
ناوگان اتوبوس رانی قم نوسازی شد،  نفت گاز یورو4 برای اتوبوس های شهر قم و حومه 
تامین و توزیع می شود که توزیع این سوخت، علاوه بر محل های ذخیره سوخت در 
اتوبوس رانی، در چهار جایگاه منتخب نیز انجام می شود. وی با بیان این که تا زمانی که 
مشکلی در تامین این سوخت نباشد،  این روند توزیع ادامه دارد، خاطرنشان کرد:   با 
توجه به موقعیت استان قم و در  نزدیکی به پالایشگاه های مهم کشور، در حال حاضر 
 مشکلی در حوزه تامین سوخت وجود ندارد. به گفته سرپرست تامین و توزیع شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم، نماینده اداره کل حفاظت محیط زیست 
استان به همراه نماینده این شرکت به صورت مستمر از فرآورده نفت گاز یورو4 توزیع 
شده در چهار جایگاه منتخب، نمونه برداری و برای بررسی نمونه،  به آزمایشگاه  همکار 
معتبر ارسال می نمایند. استان قم دارای 61 جایگاه توزیع فرآورده های مایع و ٤١ باب 

جایگاه سی ان جی ) ٢١ جایگاه دومنظوره و ٢٠ جایگاه تک منظوره( می باشد.
 

معاون سوادآموزی آموزش و پرورش استان قم خبرداد

آموزش »حرفه و مهارت« در طرح  
یادگیری محله محور 

معاون سوادآموزی آموزش و پرورش استان قم با بیان اینکه برنامه ریزی در اجرای 
طرح های مراکز یادگیری محلی لازم است، گفت: مهمترین نقش مراکز یادگیری 

محلی آموزش حرفه و مهارت در کنار سواد است.
حجت الاسلام محمدرضا قاسمی نیا با بیان اینکه ایجاد ارتباط قوی با سوادآموزان و 
آموزش دهندگان از وظایف مدیران مراکز یادگیری محلی است، گفت: مهمترین نقش 

مراکز یادگیری محلی، آموزش حرفه و مهارت در کنار آموزش سواد است.
معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم با اشاره به اینکه نیاز سنجی 
اولویت وظایف  از  آنها  آموزش و جذب  برای  آموزی سوادآموزان  و مهارت  حرفه ای 
مدیران مراکز محلی یادگیری می باشد، افزود: ایجاد ارتباط قوی با سوادآموزان و 
آموزش دهندگان از ارکان موفقیت مدیران مراکز یادگیری محلی برای اداره هرچه بهتر 
مراکز است. وی با تاکید بر اینکه داشتن برنامه ریزی دقیق در اجرای طرح های مراکز 
یادگیری محلی و اشراف بر وضعیت آماری کلاس ها و سواد آموزان ضرورت دارد، ادامه 
داد: جلب مشارکت دستگاه های دولتی و غیر دولتی برای مشارکت در برنامه های 

مراکز یادگیری محلی از ابزارهای موفقیت مدیران مراکز یادگیری محلی است.
حجت الاسلام قاسمی نیا با بیان اینکه باید در انتخاب آموزش دهندگان مراکز 
یادگیری محلی با دقت و مطالعه آنان را شناسایی کرد و ارزیابی و نظارت بر عملکردشان 
شرط اساسی هست، گفت: باید در پیگیری و نظارت و نوآوری و حل مشکلات و 
رفع موانع پیشرفت، فعالیت های مراکز یادگیری محلی غیردولتی تلاش کنند و با 
هماهنگی های لازم با مسئولان معاونت سوادآموزی و نواحی و مناطق طبق شیوه نامه 

ایجاد مراکز یادگیری محلی در رشد کیفی و رسیدن به اهداف پشتکار داشته باشند.

رییس مرکز آموزش علمی کاربردی شهرداری قم:

۱۴ وبینار رویداد شتاب محیط زیست و 
خدمات شهری قم برگزار می شود

 رییس مرکز آموزش علمی کاربردی شهرداری قم با اشاره به برگزاری نخستین رویداد 
ملی شتاب محیط زیست و خدمات شهری، گفت: 14 دوره آموزشی در قالب این 

وبینارهای تخصصی برگزار خواهد شد.
مصطفی ملایی در این زمینه افزود: در این رویداد ملی تلاش شده است از افراد 

متخصص در محورهای مختلف محیط زیست شهری استفاده شود.
رویداد  برنامه های  سلسله  قالب  در  تخصصی  وبینارهای  این  کرد:  اضافه  وی 
شتاب)استارت آپ( محیط زیستی می باشد که در راستای ایجاد بسترهای لازم برای 

نوآوری و سرمایه گذاری در مباحث محیط زست شهری اجرا می گردد.
وی با  اشاره به این که تاکنون 2 وبینار تخصصی با حضور کارشناسان اجرا شده 
است، تصریح کرد: طبق برنامه ریزی های صورت گرفته 14 وبینار تخصصی از 5 تا 21 
بهمن ماه با موضوعات مرتبط با محیط زیست شهری ترتیب می یابد. ملایی، وبینار 
ایمنی، تاب آوری و هوشمندسازی مدیریت بحران شهری و مدیریت بهینه منابع آب و 
برق مورد نیاز فضای سبز را از جمله وبینار های برگزار شده عنوان کرد و افزود: خدمات 
فناورانه گردشگری، فرهنگ سازی افزایش مشارکت شهروندان در خدمات شهری، 
ایده های خلاقانه در زیباسازی، ساخت و نگهداری تجهیزات آتشنشانی از دیگر 
موضوعات پیش رو  این مجموعه وبینارهای تخصصی می باشد.  وی  تعمیرات تجهیزات 
پیشرفته خدمات شهری، خلاقیت در مدیریت پسماند، ارتقای کیفیت زندگی با توسعه 
خدمات هوشمند، توسعه ساختمان های سازگار با محیط زیست، تولید انرژی های 
پاک در ساختمان سبز، بهینه سازی مصرف منابع آب در ساختمان و ارتقای کیفیت 
هوای داخل ساختمان را از دیگر موضوعات این سلسله وبینارهای رویداد ملی شتاب 
محیط زیست و خدمات شهری برشمرد. وی با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته 
در زمینه اجرای وبینار های تخصصی در حوزه محیط زیست شهری، ابراز امیدواری 
کرد: با همکاری دستگاه های مختلف که در این حوزه فعال هستند بتوانیم در راستای 
اجرای وبینارهای تخصصی با حضور افراد صاحب ایده در محیط زیست شهری و 

اجرایی کردن ایده ها گام های موثری در شهر کریمه اهل بیت)س( برداریم.

 

١3 جمادي الثاني مصادف با سالروز وفات'ام البنین' همسر حضرت علي)ع( و مادر 
حضرت ابوالفضل العباس شیر زن صدر اسلام، روز تکریم مادران و همسران شهدا 

نام گذاري شده است.
حضرت ام البنین) س( در همه شرایط فرزندان حضرت زهرا) س( را بر فرزندان خود 
ترجیح می داد و به فرزندانش تأکید می کرد که ادب را در محضر آن ها رعایت کنند از 

این رومی توان وی را مادر و آموزگار ادب، شجاعت و وفاداری نامید.
درس ادب، ولایت، عشق به همنوع و آشنایی با دردهای زمان از جمله درس هایی 
بود که چهار پسر ام البنین)س( در مکتب مادر آموختند و همواره به آنها پای بند 
بوده و با آنها جاودانه شدند. حق طلبی، ایثارگری و ادب حضرت عباس)ع( نیز 
مدیون تربیت مادری چون حضرت ام البنین سلام الله علیها است که به او آموخته بود 
ولی اش را نه به عنوان برادر، بلکه با عنوان مولا و آقا خطاب  کند. زمانی که حضرت 
علی)ع( برای خواستگاری حضرت ام البنین)س( رفت و پدرش خبر خواستگاری 
امام را به دخترش داد، حضرت ام البنین)س(  گفت خوابی دیده ام که به آسمان 
پرستاره  و ماه نگاه می کردم یکدفعه دیدم ماه روی دامنم افتاد و بعد سه ستاره پرنور 
دیگری. من از خواب بیدار شدم وبعد یک صدایی شنیدم که؛ بشارت باد بر تو به ماه 
و سه ستاره درخشان و پدرآنها که از خورشید برتر است. مادر حضرت ام البنین)س( 
که یک زن عاقله ای بود صورت دخترش را بوسید و گفت خواستگار تو حضرت 
امیرالمومنین)علیه السلام( است. سه ستاره و ماه که خواب دیده ای یعنی چهار 
فرزند خواهی داشت و یکی از آن ها مثل ماه است و آن صدایی هم که شنیدی که پدر 
اینها از خورشید برتر است حضرت امیرالمومنین علی )علیه السلام( است. حضرت 
علی)ع( 10 یا 12 سال بعد از شهادت حضرت زهرا)س( با حضرت ام البنین)س( 

ازدواج کرد.
حضرت ام البنین)س( فرزندان حضرت زهرا)س( را ترجیح می داد

حجت الاسلام مسعود عالی، استاد اخلاق و کارشناس مسائل دینی درمراسمی به 
بیان فضائل حضرت ام البنین سلام الله علیها اشاره پرداخت.

وی با بیان اینکه در تربیت یک انسان معمولا این مادر هست که بیش ترین تاثیر بر 
روی فرزند می گذارد و یکی از مهم ترین خوبی ها که از مادر به فرزند منتقل می شود، 
ادب است، اظهارداشت: روزی که حضرت ام البنین)س( وارد خانه امام علی)ع( 
شد به فرزندان حضرت زهرا)س( فرمود من نیامدم جای مادرتان را بگیرم من کنیز 
مادرتان هستم. حجت الاسلام عالی ادامه داد: حضرت ام البنین)س( به قدری 
باادب، باوفا و بامعرفت بود که فرزندان حضرت زهرا)س( را به فرزندان خود ترجیح 
می داد و چنان با آن ها مادرانه رفتار می کرد که فرزندان حضرت زهرا)س( او را مادر 
صدا می زدند. وی توضیح داد: هر گاه حضرت عباس برادر خود امام حسین)علیه 
السلام( را مورد خطاب قرار می داد از واژه »یا مولای« و »یا سیدی« استفاده می کرد و 
کمتر اتفاق می افتاد که او را با لفظ برادر صدا کند؛ اگر چه هر دو از یک پدر بودند اما 
تواضع و ادب او نسبت به حسنین)علیه السلام( به علت نگرش عمیق او به عظمت 
حضرت زهرا)س( بوده و این درسی است که از کودکی آنگاه که سر بر دامن معلم 

اولین خود، ام البنین، می نهاد آموخت".
حضرت ام البنین)س( حامل اسرار امیرالمومنین)ع( بود

این استاد اخلاق یادآور شد: حضرت ام البنین)س( از همان ابتدا به فرزندانش 
یاد داد که وقتی می خواهند امام حسن)ع( و امام حسین)علیه السلام( را صدا 
حضرت  فرزندان  به  نسبت  را  ادب  آن  هم  لذا  مولایی  و  سیدی  یا  بگویند  بزنند 
زهرا)س( رعایت کرد و هم ادب را نسبت به فرزندان حضرت زهرا)س( از بچگی 
به فرزندان خودش آموخت. حجت الاسلام عالی با بیان این جمله که؛ حضرت 
ام البنین)س( حامل اسرار امیرالمومنین)ع( بود، گفت: 34 قبل از واقعه کربلا که 
حضرت عباس)علیه السلام( در قنداق بود، وقتی حضرت ام البنین)س( وارد اتاق 
شد دید امیرالمومنین)ع( بر بالین فرزندش نشسته و دست هایش را می بوسد و روی 
چشمانش می گذارد و گریه می کند. وی ادامه داد: حضرت ام البنین)س( وقتی این 
صحنه را دید علت را از همسرش پرسید و حضرت امیر در جواب گفت این دست ها 
در رکاب برادرش در راه خدا قطع می شوند و خداوند دوبال به او می دهد که تمام 
بهشت زیر اشراف اوست و همه به او غبطه می خورند، این همان یکی از اسراری هایی 

است که امیرالمومنین)ع( به حضرت ام البنین)س( گفته است.
سلام من را به مادرت زهرا)س( برسان

این کارشناس دینی اضافه کرد: وقتی کاروان امام حسین)علیه السلام( از مدینه 
عازم راه مکه بود خیلی ها به امام گفتند نرو اما در تاریخ سراغ نداریم که حضرت 

ام البنین)س( از امام حسین)ع( خواسته باشد که از مدینه بیرون نرود.
حجت الاسلام عالی بیان داشت: آن بانوی بزرگوار چون می دانست که این کاروان 
همه شهید می شود و برنمی گردند با آن سنش رو به امام حسین)علیه السلام( کرد و 
گفت سلام من را به مادرت زهرا)س( برسان و امام حسین)علیه السلام( نیز وی را دعا 

کرد و گفت خدا به شما جزای خیر بدهد که در حق ما کوتاهی نکردید.
وی افزود: حضرت  ام البنین)س( بعد از آن به فرزندانش و به حضرت عباس)علیه 
السلام( گفت من تو را برای چنین روزی بزرگ کردم،مبادا بی حسین)علیه السلام( 
برگردی، همه صحبت ها و رفتارها نشان از ادب، معرفت و بزرگواری آن بانوی باعظمت 
است. حجت الاسلام عالی در ادامه سخنان خود به روایت دیگری اشاره کرد که وقتی 
کاروان امام سجاد علیه السلام و حضرت زینب سلام الله علیها به مدینه نزدیک شد، 
امام سجاد) علیه السلام( به یکی از اعضای کاروان به نام بشیر فرمودند که خبر 

شهادت امام حسین )علیه السلام( را به مردم شهر برسانند.
وی اضافه کرد: در آن زمان حضرت ام البنین سلام الله علیها یکی از اولین افرادی 
بود که به استقبال کاروان آمد و وقتی بشیر آن بانو را در مسیر دید، خبر شهادت 
حضرت عباس علیه السلام و سه برادرش را به این مادر فرزانه و باوفا اعلام کرد، اما 
ایشان باز هم درباره امام حسین) علیه السلام( پرسید و جویای احوال امام شد، لذا 
این نکته نشان دهنده ادب، وفاداری و بصیرت دینی و معرفت آن بانوی ارجمند دارد.

حضرت ام البنین)س( نخستین نوحه خوان امام حسین)ع( بود
"فاطمه کلابیه معروف به ام البنین دختر »حرام بن خالد بن ربیعه بن الوحید 
بن کعب بن عامر بن کلاب« است و مادر بزرگوار او »ثمامه« دختر سهیل بن عامر 
بن مالک بن جعفر بن کلاب بوده و پدر و مادرش از خاندان بنی کلاب هستند و 
دارای خوبی ها و صفات خانوادگی مشترک می باشند. "ام البنین، مادر قمر بنی 
هاشم)ع( اسوه اخلاق و شجاعت ،پس از واقعه عاشورا در مدت ۹ سال به افشاگری 
ظلم بیدادگران زمان خویش مشغول بود و در سال 70 هجری قمری دار فانی را 
وداع گفت. این استاد اخلاق در بخش دیگری از سخنان خود یادآور شد: حضرت 
ام البنین)س( مادر چهار شهیدی است که اسوه وفاداری یعنی ابوالفضل العباس)ع( 

را برای دفاع از ولایت و جانفشانی در راه امامت در دامان خود پرورش داد.
مادران شهدا زنان صبور پیرو حضرت ام البنین)س( هستند

حجت الاسلام عالی با بیان اینکه حضرت ام البنین)س( نخستین نوحه خوان 
امام حسین)ع( بود، گفت: آن بانوی باعظمت پس از واقعه عاشورا از مرثیه خوانی و 
نوحه سرایی استفاده کرده تا ندای مظلومیت واقعه عاشورا را به گوش آیندگان برساند.
وی مادران شهدا را زنانی صبور و پیرو حضرت ام البنین)س( خطاب کرد و افزود: 
مادران شهید ما نیز با تاسی از حضرت ام البنین)س( فرزندانی تربیت کردند که در راه 
امام حسین)ع( هم چون حضرت عباس)ع( در خط ولایت تا آخر ایستادند و مظلومانه 
شهید می شوند. عالی  همچنین با بیان اینکه مادران و همسران شهدا درس آموز 
مکتب صبر و مقاومت هستند، تاکید کرد: همانطور که احترام حضرت ام البنین به 
عنوان مادر حضرت عباس)ع( به خاطر رشادت هایش بر ما لازم است، تکریم و احترام 

مادران و همسران شهیدان نیز بسیار کاری ارزشمند و ضروری است. 
ظهور نیت اصلی شهدا

این کارشناس مسائل دینی ابرازداشت: شهیدان این کشور نیز با این نیت برای 
دفاع به جبهه ها رفتند که زمینه ساز ظهور حضرت ولی عصر)عج( باشند.

حجت الاسلام عالی گفت: شهیدان ما از ابتدای انقلاب اسلامی چه در دوران 
امام راحل و چه امروز مقام معظم رهبری در مسیر ولایت شک و تردید نداشته و ما 
نیز در این مسیر شک و تردیدی نداریم. وی اظهارداشت: ممکن است ما با فتنه و 
شبهه های زیادی روبرو شویم که برخی در این فتنه ها هم غربالگری می شوند اما 

مسیر اصلی ما همان مسیری است که شهیدانمان رفته اند.
با حضور پرشور،افراد قوی متدین انتخاب کنیم

این کارشناس حوزه دینی هم چنین با اشاره به تبیین گام دوم انقلاب اسلامی 
و مساله انتخابات مجلس شورای اسلامی، خواستار حضور پور شور در انتخابات و 

انتخاب افراد متدین، انقلابی پاکدست، ساده زیست و مردمی شد.
حجت الاسلام عالی اضافه کرد: اگر مجلس ما  دارای انسان های قوی متدین باشد 
هم امنیت کشور حفظ می شود و هم فشارهای اقتصادی کاهش می یابد درحالی که 

اگر حضور ما در انتخابات کمرنگ باشد دشمن فشارهایش را بیشتر می کند.
وی توصیه کرد: به افراد مردم دار انقلابی ولایی رای بدهیم که  نمایندگانی که خود 

را خدمتگزار مردم بدانند.

به مناسبت سالروز رحلت مادر حضرت ابوالفضل)ع( ؛

ام البنین)س( مادر ادب و وفاداری
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رئیس سازمان شیلات خبر داد:

صادرات ۴۰۰میلیون دلاری آبزیان
رئیس سازمان شیلات کشور از افزایش صادرات آبزیان در سال جاری خبر داد 
و گفت: برنامه صادرات آبزیان در سال ۹۹، 53۸ میلیون دلار است که تاکنون 

400میلیون دلار آن محقق شده است.
نبی الله خون میرزایی دیروز در نشستی خبری که به مناسبت دهه فجر برگزار 
شد، با اشاره به اینکه در زمینه تولید کنسرو نسبت به سال گذشته وضعیت تولید 
بهتری داریم، گفت: در سال ۹۹ شرکت های کنسروسازی داخلی، ماهی قزل آلا 
را با کیفیت بسیار خوب، کنسرو کرده و برآورد ما این است که سه میلیون تن قوطی 

کنسرو توسط این کارخانه ها وارد بازار شده است.
وی با اشاره به اینکه در حوزه پرورش ماهی در قفس برآورد ما این است که در 
سال جاری با افزایش تولید مواجه بوده ایم، گفت: آمارها در این حوزه در پایان 

سال، نهایی و سپس اعلام می شود.
رئیس سازمان شیلات ایران تصریح کرد: در سه سال گذشته به دلیل مشکلات 
قفس  در  ماهی  پرورش  نهاده های  واردات  برای  ارزی  منابع  محدودیت های  و 
نتوانستیم به اهداف مورد نظر خود در برنامه دست یابیم اما از نیمه ۹۸، روند 
بومی سازی تجهیزات پرورش ماهی در قفس را شروع کردیم و در حال حاضر 

بخش زیادی از تجهیزات بومی سازی شده است.
معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه در حوزه پرورش ماهیان خاویاری 
و میزان تولید گوشت آنها نیز برآورد افزایش تولید نسبت به سال گذشته را داریم، 
گفت: آمار دقیق این تولید نیز در پایان سال نهایی و اعلام می شود اما طی ۹ ماهه 

امسال تولید خاویار پرورشی 10 تن برآورد شده است.
خون میرزایی همچنین از افزایش کمی و ارزشی صادرات آبزیان در سال جاری 
خبر داد و گفت: این رشد کمتر از 10 درصد بوده اما امیدواریم که تا پایان سال 
محصولات  صادرات  دلار  میلیون  تاکنون 400  کرد:  تصریح  وی  شود.  بیشتر 
شیلاتی به وزن 114 هزار تن داشتیم و برنامه ما برای سال ۹۹، 53۸ میلیون دلار 

صادرات آبزیان است.
به گفته این مقام مسئول، در سال ۹۸ ارزش صادرات آبزیان از کشور 53۹ 

میلیون دلار بوده است.
رئیس سازمان شیلات ایران درباره محدودیت صید ترال نیز عنوان کرد: ما 
فعالیت چهار ناوگان فردوس، کیش، طبس و فانوس ماهیان را در این زمینه متوقف 

کرده ایم و در حال حاضر مجوز صید برای این چهار ناوگان صادر نمی شود.
خون میرزایی با اشاره به اینکه این محدودیت از اول آذر سال جاری اعمال شده 
است، گفت: ما به دنبال پایش ذخایر و ارائه برنامه جدید صید به این ناوگان هستیم 
ضمن اینکه قصد داریم روش های صید را اصلاح و بازنگری کنیم تا آسیب کمتری 
به ذخایر و محیط زیست وارد شود. همچنین به این ناوگان، مشاغل جایگزین 

معرفی می کنیم تا دچار مشکل نشوند.
وی همچنین از افزایش ضریب خوداتکایی تخم چشم زده قزل آلا خبر داد و 
گفت: واردات تخم چشم زده در سال جاری کاهش داشته است. همچنین در 

تولید میگو روند افزایشی ادامه پیدا کرده است.
خون میرزایی از ایجاد ذخیره تولید و تأمین ماهی در استان هایی مثل قزوین، 
فارس، چهارمحال و بختیاری و گیلان خبر داد و گفت: این زنجیره 20 هزار تن 

ماهی را پوشش می دهد.

حسین راغفر:

یارانه نقدی، ریختن سم به کام مردم است
استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا اظهار داشت: از سوی دیگر توزیع یارانه نقدی بین 
مردم سم مهلک برای اقتصاد است و عملًا دست دولت های بعدی را خواهد بست. 

بنابراین هرکس از این شعارها بدهد عملًا به کام مردم و اقتصاد سم می ریزد.
حسین راغفر در مورد افزایش نرخ دلار در بودجه و پرداخت مابه التفاوت آن 
بصورت یارانه نقدی اظهار داشت: قطعاً هر نرخی که در بودجه اعلام شود موجب 
افزایش نرخهای  بعدی خواهد شد. مجلس نرخ اعلامی دولت را از 11 هزار و 500 
تومان به 17500 تومان افزایش داده که قطعاً انواع دیگر نرخ ارز مانند نرخ بازار 

آزاد افزایش می یابد.
وی ادامه داد: از سوی دیگر توزیع یارانه نقدی بین مردم سم مهلک برای اقتصاد 
است و عملًا دست دولت های بعدی را خواهد بست. بنابراین هرکس از این شعارها 

بدهد عملًا به کام مردم و اقتصاد سم می ریزد.
راغفر تصریح کرد: این اقتصاد نامولد مبتنی بر فعالیت های سوداگری است و 
چنین برنامه هایی تنها مشوق انحراف منابع از تولید و اشتغال به سمت مصرف 
در گروه های مختلف است. همچنین تجربه تاریخی نشان می دهد که پرداخت 
یارانه نقدی به مردم در همه جا شکست خورده است، بنابراین دولت و مجلس باید 
بکوشند یارانه بگیران نقدی را کاهش دهند و  اگر معتقد به تولید هستند باید منابع 

را به سمت تولید به پیش ببرند.
این استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا با تاکید بر تاثیر منفی نرخ ارز بر صنایع گفت: 
در چنین شرایطی بعضی از صنایع نابود می شود. همچنین منابع ارزی برای 
برخی کالاها مانند دارو از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است و اگر ارز دارو را 
منحرف کنند، نرخ آن افزایش می یابد.الان بسیاری از داروها با این شایعات گران 
شده و بسیاری از واردکنندگان دارو، کالاهایی را که با ارز 4200 تومانی وارد کرده 
بودند در انبارها نگه داشته تا افزایش قیمت  صورت بگیرد و از این طریق هزاران 

میلیارد در جیب مافیای واردات دارو خواهد رفت.
وی خاطرنشان کرد: اخیرأ یکی از نمایندگان مجلس در مصاحبه ای گفتند که 
قرار بر اعلام نرخ در بودجه نیست بلکه این نرخ محاسباتی و میانگینی از نرخ های 
مورد استفاده است و به دنبال افزایش نرخ به 17,500 تومان نیستند. اما همین 

ابراز مسئله یکی نوع تلقی از افزایش نرخ را ایجاد می کند.
وی افزود: به نظرم روزها اخیر که نرخ ارز روند کاهشی به خود گرفته است 
مقامات اقتصادی تلاش می کنند که جلوی کاهش نرخ را بگیرد و این یک معضل 

اقتصاد ماست. به نظرم این تلاش مجلس نیز به این مسئله کمک خواهد کرد.

سازمان هدفمندی یارانه ها اعلام کرد:

یارانه معیشتی بهمن ماه روز پنجشنبه
 واریز می شود

سازمان هدفمندی یارانه ها اعلام کرد:  پانزدهمین مرحله یارانه حمایت معیشتی 
دولت ساعت 24 روز پنجشنبه )۹ بهمن ماه( به حساب سرپرستان خانوار واریز 

می شود. 
طبق اعلام سازمان هدفمندی یارانه ها در این دوره دومین قسط از پرداخت 
دومین مرحله وام یک میلیون تومانی کرونایی از حساب سرپرستان خانوارهایی که 

این وام را دریافت کرده اند کسر خواهد شد.
برپایه این گزارش، در ادامه حمایت های معیشتی دولت از اقشار آسیب پذیر 
دریافت  معیشتی  کرونای  وام  قبل  نوبت  در  که  افرادی  همه  شد  مقرر  جامعه 
کرده اند و درآمد ثابت نداشتند مشمول دریافت وام یک میلیون تومانی کرونا 
شوند. همچنین در مجموع 11 میلیون خانوار معادل 2۹ میلیون و 700 هزار نفر 

تسهیلات یک میلیون تومانی دریافت  کنند.  
طبق آخرین آمار بیش از 6 میلیون و ۹۹3 هزار و 3۸0 سرپرست خانوار در دو 
مرحله پرداخت تسهیلات به یارانه بگیران معیشتی، از تسهیلات یک میلیون 

تومانی بهره مند شده اند.
پانزدهمین بسته حمایت معیشتی بنزین که قرار است چهارشنبه به حساب 
سرپرستان خانوار واریز شود، در واقع حمایت معیشتی است که دولت پس از 

افزایش قیمت بنزین در 24 آبان ماه سال گذشته تصویب کرد. 
در همان دوران، سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد که درآمد حاصل از محل 
افزایش بهای بنزین که معادل 2۹ تا 30 هزار میلیارد تومان است را بین 1۸ میلیون 
خانوار )معادل 60 میلیون نفر( تحت عنوان »حمایت معیشتی دولت« تقسیم 
می کند. این ماه نیز همچون دوره های گذشته خانواده یک نفره 55 هزار تومان، 
خانواده دو نفره 103 هزار تومان، خانواده سه نفره 13۸ هزار تومان، خانواده چهار 
نفره 172 هزار تومان و خانواده پنج نفره و بیشتر 205 هزار تومان یارانه معیشتی 

دریافت می کنند.

وزیر نفت با بیان اینکه در نظر داریم تا تولید نفت ایران به 6.5 و بعد از آن هشت 
میلیون بشکه در روز برسد، گفت:  عده ای در داخل کشور اجازه نمی دهند تولید 

نفت ایران به بالای چهار میلیون بشکه در روز برسد.
»بیژن زنگنه«  دیروز در ششمین کنگره نفت و نیرو ادامه داد: عدهای در کشور 
40 سال تلاش کردند تولید نفت ایران از 4 میلیون بشکه بیشتر نشود و در این راه 

به مجلس رفتند و به سایر سازمان ها مراجعه کردند و موفق هم بودند.
وی افزود: حتی در این مسیر، افراد زیادی را از هستی ساقط کردند. این در 
حالی است که حرکت تولید انرژی در جهان به سمتی می رود که تولید نفت 
محدود شود. من روزگاری را می بینم که تولید نفت ممنوع شود بنابراین اکنون 
باید تولید نفت خود را افزایش دهیم و ثروت زیر زمینی تجدید ناپذیر را به ثروت 

روزمینی تجدیدپذیر تبدیل کنیم.
زنگنه تاکید کرد: بنابراین باید تولید نفت را انجام دهیم. اگر این پول به بودجه 
برود مریض را مریض تر می کند از همین رو در سال 77 پیشنهاد ایجاد صندوق 

توسعه را دادیم.
وی با اشاره به اینکه در افزایش ظرفیت تولید ایران نباید شک کرد، ادامه داد: 

همچنین نباید با بهانه ها از این صندوق برداشت کرد.
وزیر نفت افزود: بیشتر عمر ما در این دولت به تحریم گذشت اما نگداشتیم 

توسعه نفت متوقف شود اما به قیمت سنگین اینکار انجام شد.  
وی گفت: کسانی بودند و هستند که می گویند شرکت های اکتشاف و تولید 
نفت ایرانی گرگ زاده هستند. به عنوان کارشناس و استاد به تلویزیون می روند 
اما مشخص نیست استاد چه هستند. این در حالی است که حتی کسی که 

متخصص نفت است نیز نمی تواند در مورد قراردادهای نفتی صحبت کند.
زنگنه با اشاره به اینکه باید ایران تولید نفت خود را بالا ببرد، افزود:  در این مسیر 
باید از شرکت های اکتشاف و تولید ایرانی  استفاده کند و منابع را تامین کرده و با 
دانشگاه ها پیوند بخورند. تا کنون نیز بالای ۸0 درصد ظرفیت میادین نفتی ایران 

برای افزایش بازیافت به دانشگاه ها سپرده شده است.
وی ادامه داد:  از روز اول کرونا برای مدت کوتاهی طرح ها را تعطیل کردیم و اما 

بعد با تدوین پروتکل ها کار را جلو بردیم.
زنگنه با تاکید بر اینکه این اخرین کنگره ای است که در آن به عنوان وزیر نفت 
صحبت می کنم، گفت: این کنگره را بدون کمک دولتی زنده و سرپا نگه داشته اند 

و دستاوردی برای کشور است.
به گفته وزیر نفت، در شرایط سختی بودیم و هنوز هم این شرایط سخت ادامه 

دارد. اکنون ممکن است تحریم ها برداشته شده و محدودیت ها رفع شود.
وی تاکید کرد:  در 3 سال گذشته ظرفیت عظیمی برای تجارت نفت و فرآورده 
همواره  می کنیم.  استفاده  تحریم ها  از  بعد  در  ظرفیت  این  از  و  کردیم  ایجاد 
یکی از اهداف این بود که ایران در بازرگانی نفت جهان وارد شود،  با تحریم ها 
ظرفیت های خوبی ایجاد کردیم که برای صادرات نفت و فرآورده قابل استفاده 

است و اکنون ظرفیت بزرگی داریم.
زنگنه به توان ایران برای ساخت ۸0 درصد ظرفیت ارزشی تجهیزات مورد نیاز 
صنعت نفت اشاره کرد و گفت: البته در بخش هایی مانند لوله های بدون درز و یا 

کمپرسورهای سنگین هچنان جای کار وجود دارد.
وی ادامه داد: در طراحی مهندسی پایه و فرآیندها، تا زمانی که قدرت طراحی 

لایسنس را نداشته باشیم ضعیف هستیم. اینکار را دانشگاه ها می کنند اما تا 
کنون تنها کپی برداری کرده ایم.

وزیر نفت با بیان اینکه در زمینه گاز کار بزرگی در کشور انجام شده است، افزود:  
اکنون تولید گاز کشور از 1030 میلیون متر مکعب عبور کرده اما شتاب رشد 
مصرف جلوتر است . هیچ شرکت نفتی و گاز نمی تواند جواب رشد مصرف 15 و 
12 درصدی را بدهد. آن هم در شرایطی که تولید ناخالص داخلی 1 درصد است.  
وی میزان افزایش ظرفیت برداشت از پارس جنوبی در سال های آینده را 70 
میلیون متر مکعب در روز عنوان کرد و گفت:  باید تلاش کنیم میزان تولید فعلی 

را حفظ کنیم.
به گفته زنگنه موضوع بهینه سازی و توجه به ماده 12 بسیار مهم است اما دولت 
و مجلس با هم نابودش کردند و  پرداخت یارانه باعث شد این قانون کنار رود. در 
واقع از زمانی که یارانه اصل شد بهینه سازی را فراموش کردند. همچنین یارانه ها 

ضررهای جبران ناپذیری از پرداخت یارانه متحمل شدند.
همه شرکت های انرژی قربانی پرداخت یارانه می شوند

وی با تاکید بر اینکه همه شرکت های انرژی در کشور قربانی پرداخت یارانه 
می شوند، ادامه داد: در توسعه گازرسانی کار مهمی کردیم و شرکت گاز کار اصلی 

را انجام داده و ۹5 درصد جمعیت تحت پوشش شبکه است.
بوده،   اقتصادی  اینکه گازرسانی سراسری در کشور کاملا  به  اشاره  با  زنگنه 

گفت: سایر انرژی ها را نیز در کشور بررسی کردیم و مشخص شد انتقال گاز کاملا 
اقتصادی است.

وی به توسعه پالایشی کشور نیز اشاره کرد و افزود:  در حال حاضر در بخش 
پالایش نفت و تولید فرآورده ها مازاد تولید بنزین، گازوییل مازوت، ال پی جی و 

... را داریم و بهبود کیفیت نیز ایجاد شده است البته همچنان جای کار دارد.
وزیر نفت ادامه داد: همچنین مجوز 1.5 میلیون بشکه نفت جدید داده شده 
است و اگر  قانون توسعه پتروپالایشگاه ها اجرا شود این ظرفیت فعال خواهد شد.
وی به توسعه پتروشیمی ها در کشور اشاره کرد و ادامه داد:  در پتروشیمی همه 
خوراک تخصیص داده شده و امسال 17 میلیون تن به ظرفیت تولید پتروشیمی 
کشور اضافه می شود. تا سال آینده نیز ظرفیت تولید به 25 میلیارد دلار می رسد و 

این رقم در سال 1404 حدود 33 میلیارد دلار خواهد بود.
زنگنه ادامه داد:  همچنین 3 مگا پروژه جدید در صنعت پتروشیمی تعریف 
کردیم. طرح های پیشران و پایین دستی نیز مورد توجه است که در طرح های 
پیشران 4 زنجیره متانول،  پروپیلن،  بنزن و اتیلن تعریف شده است. قرار است 
2 میلیون تن پروپیلن از طریق متانول تولید کنیم و این پروپیلن به مصرف توسعه 

صنایع پایین دستی برسد.
وی با تاکید بر اینکه موضوع صادرات گاز اهمیت امنیتی و راهبردی برای کشور 
دارد، افزود:  برخی که نسبت به خام فروشی نفت انتقاد می کنند،  بر صادرات 
گاز پافشاری دارند. چطور ممکن است که صادرات گاز خام فروشی است و خام 

فروشی آن خوب است اما صادرات نفت نباید انجام شود.
جمع آوری 9۵ درصد از گازهای همراه نفت

وزیر نفت گفت:  یکی از کارهای خوب جمع آوری گازهای فلز است. با توجه به 
ظرفیت تولید نفت 4 میلیونی،  در مجموع 30 میلیون متر مکعب گاز همراه در 
کشور وجود دارد که تا پایان سال 1404، حدود ۹5 درصد آن جمع آوری شده و 

به خوراک پتروشیمی تبدیل شود.
وی ادامه داد:  بخش اول خط لوله گوره به جاسک تا پایان امسال به بهره برداری 

می رسد.
به گفته زنگنه مسئله توسعه توان ملی از طریق نهادهای دانش بنیان نیز مورد 
توجه است و ایجاد پارک نوآوری و فناوری ری در زمینی به مساحت 25 هکتار نیز 

از همین رو انجام شده است.
زنگنه به موضوع صدور گواهی کیفیت برای تجهیزات نفتی از سوی انجمن نفت 
ایران نیز اشاره کرد و افزود: با اینکار،  امکان صادرات تجهیزان نیز به وجود می آید.
وی به لزوم بازتعریف روابط مالی دولت و شرکت ملی نفت اشاره کرد و گفت: این 
رابطه باید تنطییم شود اما تصمیم سختی است. هر وقت خواستیم وارد اینکار 

شویم طاقت انجام آن در بخش های مختلف وجود نداشت.
وزیر نفت با بیان اینکه ساختار بخش انرژی ایران اشکال دارد، ادامه داد: به ویژه 
این روزها که کمبود و اسراف انرژی در کشور دیده می شود به این نتیجه می رسم 
باید ساختار انرژی کشور یکپارچه باشد و یک وزارتخانه نفت و نیرو داشته باشیم.

وی افزود: درخواست برای افزایش بازیافت نفت باید به تقاصای ملی و عمومی 
تبدیل شود. وزیر نفت از برنامه ریزی برای رسیدن به ظرفیت تولید 6.5 میلیون 
بشکه نقت در روز خبر داد و گفت: هر چه زحمت کشیدم که به 6.5 میلیون بشکه 

برسد، بخشی در کشور جلوی آن را گرفت.

وزیر نفت:

 برخی اجازه نمی دهند تولید نفت ایران به بالای 4 میلیون بشکه برسد

ایران  تجارت خارجی  ایران گفت:  رییس کل گمرک 
در 10 ماهه امسال به وزن 122 میلیون تن و ارزش 5۹ 
میلیارد دلار ثبت شد که این رقم نسبت به عملکرد ماه 

گذشته )آذرماه( افزایش قابل توجهی دارد.
مبادلات  صعودی  سیر  به  اشاره  با  میراشرفی  مهدی 
تجاری در شرایط تحریم، افزود: حجم تجارت خارجی 
ایران با کشورهای جهان در 10 ماهه ۹۹ بالغ بر 122 
میلیون و ۸00 هزار تن به ارزش 5۸ میلیارد و 700 میلیون 

دلار رسید.
وی افزود: سهم صادرات از این میزان ۹4 میلیون و 541 
هزار تن به ارزش 2۸ میلیارد و 63 میلیون دلار و سهم 
واردات 2۸ میلیون و 24۹ هزار تن به ارزش 20 میلیارد و 

63۹ میلیون دلار بود.
وی خاطرنشان کرد: صادرات کالاهای غیرنفتی در این 
مدت از لحاظ وزن و ارزش به ترتیب با 17.7 و 20 درصد 
کاهش نسبت به مدت مشابه سال قبل روبرو شد، اما در 
مقایسه با ماه قبل از آن، یعنی آذر ماه افزایش داشته و 
پیش بینی می شود که این روند در ماه های بهمن و اسفند 

سال جاری با رشد بیشتری همراه باشد.
رییس کل گمرک ایران تصریح کرد: در بخش واردات 
و ارزش 15.5 درصد کاهش  از نظر وزنی 2 درصد  نیز 

داشته ایم.
ایران در 10  میراشرفی اضافه کرد: مقاصد صادراتی 
ماهه امسال به ترتیب چین با 22 میلیون و ۸00 هزار تن 

به ارزش هفت میلیارد و 200 میلیون دلار، عراق با 22 
میلیون و 300 هزار تن به ارزش 6 میلیارد و 300 میلیون 
دلار، امارات متحده عربی با 12 میلیون و ۸00 هزار تن به 
ارزش سه میلیارد و 700 میلیون دلار، ترکیه با پنج میلیون 
و 700 هزار تن به ارزش دو میلیارد دلار و افغانستان با 
پنج میلیون و ۸00 هزار تن به ارزش یک میلیارد و ۹00 

میلیون دلار بودند.
وی افزود: این پنج کشور در مجموع 6۹ میلیون و 500 
هزار تن کالا به ارزش 21 میلیارد و 300 میلیون دلاراز 
ایران کالا وارد کردند که از نظر وزن 73.5 درصد و از نظر 

ارزش 76 درصد صادرات را دربرمی گیرد.
رییس کل گمرک ایران پیرامون کشورهای مبدأ واردات 
کالا به ایران، گفت: آمارها نشان می دهد به ترتیب چین 
با دو میلیون و ۹00 هزار تن به ارزش هفت میلیارد و ۹00 
میلیون دلار، امارات متحده عربی با چهارمیلیون و 100 
هزار تن به ارزش هفت میلیارد و 400 میلیون دلار، ترکیه با 
چهار میلیون تن به ارزش سه میلیارد و 400 میلیون دلار، 
هند با یک میلیون و ۹00 هزارتن به ارزش یک میلیارد و 
۸00 میلیون دلار و آلمان با ۹66 هزار تن به ارزش یک 

میلیارد و 400 میلیون دلار قرار گرفته اند.
مجموع 13  در  یادشده  کشور  پنج  داد:  توضیح  وی 
میلیون و ۹00 هزار تن به ارزش 21 میلیارد و ۹00 میلیون 
دلار کالا به ایران صادر کردند که این رقم 4۹ درصد از وزن 
و 71.6 درصد از ارزش کل واردات کشور در 10 ماهه ۹۹ 

را به خود اختصاص دادند.
معاون وزیراموراقتصادی و دارایی تصریح کرد: 6۹ درصد 
از کل واردات کشور در این مدت) 10 ماهه( مربوط به 

کالاهای اساسی به وزن 1۹ میلیون و 500 هزار تن بود.
وی تاکید کرد: امسال از 11 آبان تا 30 دی ماه هشت 
میلیون و 100 هزار تن کالای اساسی به ارزش ۹ میلیارد 

و ۹00 میلیون دلار )روزی 101 هزار تن( وارد کشور شد.
رییس کل گمرک ایران خاطرنشان کرد:  10 ماهه ۹۹ به 
میزان پنج میلیون و ۸00 هزار تن کالا از قلمرو جمهوری 
اسلامی ایران ترانزیت شده که در مقایسه با مدت مشابه 

سال قبل ۹.5 درصد کاهش نشان می دهد.

به گزارش ایرنا، تیرماه امسال بر اساس تصمیم دولت و 
بعد از سفر معاون اول رییس جمهوری به استان هرمزگان 
دستوراتی مبنی بر ترخیص فوری کالاها ابلاغ شد که در 

نیمه آبان ماه به اجرا در آمد.
از  کالا  توجهی  قابل  میزان  مدت  این  در  همچنین 
گمرکات سراسر کشور ترخیص شده اند، اما به دلیل اینکه 
همچنان واردات و صادرات کالا به شکل بی وقفه انجام 
می شود، اقلام مختلف در انتظار تخصیص ارز به کالاهای 
باقی مانده در گمرکات کشور اضافه شده اند وبا این وجود 
بنابراعلام ستاد هماهنگی اقتصادی دولت روند ترخیص 

و صادرات ادامه خواهد داشت.

رییس کل گمرک ایران:

تجارت خارجی ۱۰ ماهه به ۵۹ میلیارد دلار رسید

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: اکنون سهام بسیار ارزنده ای برای سرمایه گذاری در بورس وجود دارد، بازار پس از اصلاح 
جزئی دوباره وارد مدار صعودی می شود و سود بسیار خوبی را در اختیار سهام داران قرار می دهد.

»امین دامچه« با اشاره به روند معاملات بورس، افزود: مهمترین متغیر اقتصادی در کشور نرخ دلار است و نوسان های ارز 
می تواند تاثیرگذار بر روند معاملات بازارهای سرمایه گذاری باشد.

وی ادامه داد: افرادی که در حال فعالیت در حوزه بازارهای مالی هستند، نسبت به تداوم سرمایه گذاری در بورس دچار ابهام 
شده اند و نوسان های ایجاد شده منجر به شک و تردید این افراد برای خرید یا فروش سهام در بازار شده است.

دامچه با بیان اینکه دلار از نظر ارزش ذاتی  باید در محدوده های ٢٠ تا ٢٢ هزار تومان قرار بگیرد، اظهار داشت: در صورت آزاد 
شدن واردات، علاوه بر فعال شدن سمت تقاضا، دلار در مسیر صعودی قرار خواهد گرفت و دچار رشد حبابی می شود که این 

موضوع بر روند معاملات بورس بی تاثیر نخواهد بود.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به روند معاملات در بازار طلا و سکه، گفت: وضعیت بازار طلا و سکه در انتظار نخستین فرمان 
اجرایی رییس جمهوری جدید آمریکا در مورد ایران است که به نظر می رسد سیاست هایی که قرار است از طرف بایدن به کار 
گرفته شود آرام تر از سیاست های ترامپ باشد که این موضوع می تواند در عرصه جهانی وضعیت متعادل تری را نسبت به سابق 
ایجاد کند. وی معتقد است: دلار در ایران در مسیر صعودی قرار دارد و ممکن است روند صعودی خود را حفظ کند و در شرایطی 

که مشکل خاصی کشور را تهدید نمی کند روند صعودی با شیب ملایم تری ادامه خواهد داشت.
 دامچه بیان داشت: در چند وقت اخیر شاهد کاهش نوسان دلار و نزدیک شدن ارزش ذاتی آن در محدوده های قیمتی بین ٢٠ 

تا ٢٢ هزار تومان هستیم که به نظر می رسد قیمت دلار برای یک یا دو سال آینده در محدوده های فعلی به ثبات برسد.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به وضعیت معاملات بازار طلا و سکه، مسکن و خودرو، گفت: روند بلندمدت و میان مدت طلا 
و سکه صعودی است اما در کوتاه مدت شاهد ثبات یا روند کاهشی در معاملات این بازار خواهیم بود، بازار مسکن هم وارد دوران 
رکود شده و بازار خودرو نیز در مسیر نزولی قرار گرفته است؛ این موضوع نشان می دهد در کنار نوسان ایجاد شده در معاملات 

بورس اقبال چندانی به سمت دیگر بازارهای سرمایه گذاری وجود نداشته است.
وی گفت: هرچند قیمت سهام اکنون در بازار به ارزندگی برای خرید رسیده، اما نیازمند محرکی قوی برای حرکت است.

دامچه افزود: زمانی که شاخص بورس وارد کانال دو میلیون واحد شد، اعتماد در بازار وجود داشت در حالی که سهام شرکت ها 
از ارزندگی چندانی برای خرید برخوردار نبودند. وی با بیان اینکه اکنون قیمت سهام شرکت ها بعد از اصلاح ایجاد شده در بازار 
ارزنده شده اما به دلیل نگرانی سهامداران از بازار شاهد ورود نقدینگی به این بازار نیستیم،  ادامه داد: بهتر است دولت به اجرای 

برخی اقدام ها در راستای بهبود وضعیت بازار بپردازد تا دوباره سهامداران برای سرمایه گذاری وارد این بازار شوند.
به گفته این کارشناس بازار سرمایه، اگر هماهنگی در اقتصاد و مسوولان کشور وجود داشته باشد می توان شاهد بهبود روند 
معاملات بازار بود و زمینه کاهش ریسک های ایجاد شده در بازار را فراهم کرد. وی معتقد است: با تعدیل نرخ سود بانکی، اقبال 

به سمت سرمایه گذاری در بورس افزایش پیدا می کند و سرمایه گذاران بیشتری وارد این بازار می شوند.

شرکت بازرگانی دولتی ایران در اطلاعیه ای اعلام کرد: روغن خوراکی مورد نیاز کشور در شبکه  توزیع خانوار بدون 
محدودیت عرضه می شود.

به گزارش شرکت بازرگانی دولتی ایران، پیرو اخبار منتشره درباره بازار روغن نباتی کشور و در بعضی موارد اعلام 
نیاز کارخانجات به روغن خام برای تولید بیشتر، این شرکت در اطلاعیه ای اعلام کرد: میانگین تولید و توزیع روغن 
نباتی کشور در چهار سال گذشته سالیانه نزدیک به یک میلیون و 700 هزار تن و میزان روغن خام تامین شده برای 

کارخانجات از ابتدای سال جاری تاکنون حدود یک میلیون و 600 هزار تن بوده است. 
از ابتدای امسال روغن خام مورد نیاز کارخانه های روغن نباتی برای توزیع در شبکه های خانوار و صنف و صنعت 
از چهار محل واردات بخش خصوصی، استحصالی دانه وارداتی، استحصالی دانه داخلی و ذخایر راهبردی تامین 
شده که با احتساب موجودی ابتدای دوره میزان یک میلیون و 600 هزار تن روغن خام مورد نیاز تولید روغن نباتی 
کارخانجات تامین شده است و اکنون روغن موجود در مخازن کارخانجات و مخازن بنادر بخش خصوصی و دولتی در 

شرایط مطلوبی قرار دارد.
در این اطلاعیه آمده است: با توجه به تحریم های ظالمانه استکبار جهانی علیه ایران و مشکلات مترتب بر تامین ارز 
کشور،  واردات روغن خام در 10 ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل 34 درصد ) 454 هزار تن( کاهش داشته 
است که تدابیر دولت در مقابله با تحریم و حفظ و ارتقای ذخایر راهبردی کالاهای اساسی موجب شد کسری میزان 

واردات از محل ذخایر راهبردی به میزان 523 هزار تن از ابتدای سال جاری تاکنون تامین و توزیع شود.
به منظور جبران تقاضاهای مضاعف موجود و نیاز های پایان سال، برنامه توزیع 300 هزار تن روغن خام مازاد بر توزیع 

قبلی توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت ابلاغ شده  که در حال اجرا است.
برپایه این اطلاعیه، در 10 ماهه امسال با احتساب روغن استحصالی از محل دانه داخلی و موجودی ابتدای سال 
نزدیک به یک میلیون و 600 هزار تن روغن مورد نیاز کشور تولید و توزیع شده که بیشتر از ارقام تولید متوسط دوره 
مشابه چهار سال گذشته کشور است، این در حالی است که ذخایر روغن کشور و میزان روغن خام تامین ارز شده و در 

حال حمل به کشور در شرایط مناسبی قرار دارد و از وضعیت با ثبات و قابل اتکایی برخوردار است . 
نکته قابل توجه در تحلیل مشکل پیش آمده در بازار روغن، آثار انتظارات تورمی ناشی از اطلاع رسانی گسترده و 
متراکم درخصوص آزادسازی نرخ ارز کالاهای اساسی در کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی 
بودجه سال 1400 است که فشار بسیار سنگینی بر تقاضای بخش صنف، صنعت و خانوار به بازار تحمیل و در عمل 

بازار را از حالت تعادل خارج کرده است.
همچنین در آخرین جلسه تنظیم بازار کالاهای اساسی که در دفتر معاون اول رئیس جمهوری برگزار شد به صراحت 
اعلام شد: دولت هیچ تصمیمی به منظور تغییر ارز کالاهای اساسی از جمله روغن خام نداشته و امید است با کاهش 

انتظارات تورمی ناشی از این تدابیر، در آینده نزدیک بازار روغن به آرامش برسد.

کارشناس بازار سرمایه عنوان کرد:

ورود شاخص بورس به مدار صعودی پس از اصلاح جزئی
اطلاعیه شرکت بازرگانی دولتی ایران؛

عرضه روغن خوراکی در شبکه  خانوار بدون محدودیت ادامه دارد
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مرتضی یکه: 

اشتباهات مدافعان استقلال 
تمام شدنی نیست

مهاجم سابق تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه یک اشتباه باعث شد تا سه امتیاز 
برابر سایپا از دست استقلال برود، گفت: انگار مدافعان استقلال نمی خواهند 

اشتباهات خود را به پایان برسانند.
مرتضی یکه در مورد شکست یک بر صفر تیم فوتبال استقلال برابر تیم فوتبال 
سایپا اظهار داشت: استقلال نتوانست برابر سایپا به پیروزی دست پیدا کند. به 
نظر من، آنها پس از برد برابر تراکتور دچار غرور شده و این حس را پیدا کرده بودند 

که می توانند به راحتی از سد سایپا بگذرند.
انگار  آبی پوشان گفت:  مهاجم سابق تیم فوتبال استقلا در مورد خط دفاع 
مدافعان استقلال می خواهند اشتباهات گذشته را تکرار کنند، آنها باز هم اجازه 
دادند یک بازیکن به راحتی تا محوطه 1۸ قدمی شان حرکت کند، با پاسی که به 
هم تیمی شان دادند، به راحتی دروازه استقلال باز شد. محمود فکری باید بیشتر از 
هر چیزی با خط دفاعی اش کار کند؛ چه به لحاظ روحی و روانی و چه مرور کارهای 
تاکتیکی. اگر قرار باشد این روند ادامه پیدا کند، استقلال نمی تواند به آنچه مورد 

نظرش است، دست پیدا کند.
وی در مورد انتقادهایی که از محمود فکری و همکارانش می شود، اظهار داشت: 
فضای مجازی هیچ وقت جنبه مثبت نداشته، متأسفانه هر کسی به خودش اجازه 
می دهد هر حرفی را به میان بیاورد بدون آنکه شناختی داشته باشد. قرار نیست با 

یک شکست، سرمربی برکنار شود.
این بازیکن پیشین استقلال ادامه داد: اگر این طور بود که هر هفته از لیگ 
می گذشت، باید چند مربی از کار برکنار شده و جای خود را به دیگری می دادند. 
باید اجازه دهیم فکری و همکارانش با آرامش کارشان را ادامه دهند. این انتقادها به 
جای آنکه جنبه مثبت داشته باشد، بیشتر باعث تخریب تیم خواهد شد. هواداران 
باید هوشیار باشند و اجازه ندهند چنین انتقادهای غیرمنطقی بر روی شان تأثیر 

بگذارد.
یکه در پایان در خصوص دیدار آینده آبی پوشان برابر نفت مسجد سلیمان گفت: 
مجتبی حسینی توانست از بازیکنان جوان نفت یک تیم خوب بسازد، آنها در لیگ 
موفق بوده و در برابر حریفانشان نمایش قابل قبولی داشتند. به طور حتم استقلال 
روز سختی برابر نفت خواهد داشت و نفتی ها تنها به پیروزی برابر استقلال فکر 
می کنند. محمود فکری هم باید تمام تمرکز خودش را بر روی دیدار برابر نفت 
بگذارد، شکست برابر سایپا را فراموش کرده و اسیر فضای مجازی نشود چرا که 
این مسئله باعث می شود تمرکز و آرامش خود را از دست بدهد. در چنین شرایطی 
مطمئناً شاهد یک بازی جذاب و تماشایی از دو تیم استقلال و نفت مسجدسلیمان 

خواهیم بود.
 

حمید درخشان:

بازیکنان جوان پرسپولیس
 فرصت سوزی کردند

سرمربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس با انتقاد از عملکرد بازیکنان جوان این 
تیم در بازی با آلومینیوم اراک گفت: آنها باید بیشتر تلاش کنند و فکر نکنند تا آخر 

عمر در این تیم ماندنی هستند.
حمید درخشان در خصوص باخت 2 بر یک پرسپولیس مقابل آلومینیوم اراک در 
هفته دوازدهم لیگ برتر گفت: پرسپولیس دو بار از روی یک تاکتیک گل خورد که 
نشان از کم تجربگی خط دفاعی این تیم دارد. قطعاً اگر بازیکنان اصلی این تیم 
در زمین بودند چنین باختی را از پرسپولیس شاهد نبودیم. مصدومیت مشترک 

سیدجلال و کنعانی زادگان دو مدافع تاثیرگذار ضربه بزرگی به پرسپولیس زد.
سرمربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس افزود: نبودن سید جلال حسینی و 
کنعانی زادگان برای پرسپولیس خیلی بد بود. این تیم در طول بازی هم دستپاچه 
بازی کرد و تغییراتی هم که کادر فنی انجام داد کمکی به خلق موقعیت های 

خطرناک برای پرسپولیس نکرد.
پیشکسوت پرسپولیس درباره عملکرد آلومینیوم اراک افزود: آلومینیوم خیلی 
خوب توانست از گل هایی که زد دفاع کند. آنها خیلی منطقی بازی کردند. عملکرد 

تیمی میزبان خیلی خوب بود و به سه امتیاز هم رسید.
وی در ادامه به انتقاد از عملکرد ضعیف بازیکنان جوان این تیم نظیر سید احسان 
حسینی و مهدی شیری پرداخت و گفت: فکر می کنم جوانان پرسپولیس باید 
انگیزه بیشتری برای درخشش با پیراهن این تیم داشته باشند. آنها فرصت سوزی 

کردند و از شانس خود استفاده نکردند.
سرمربی پیشین پرسپولیس در پایان گفت: کادر فنی پرسپولیس چاره ای جز 
بازی دادن به جوانان نداشته است و حالا باید فکری اساسی برای دفاع خود 
کند. بعضی بازیکنان باید برای نگه داشتن پیراهن پرسپولیس تلاش بیشتر کند. 
انتظارات طرفداران پرسپولیس از این جوانان خیلی بیشتر است. آنها فکر نکنند تا 

آخر عمر در پرسپولیس می مانند.

انتقال مهاجم ایران به آمریکا تکذیب شد

 زاهدی قطعا به زوریا می رود
 یک خبرنگار اوکراینی تغییر مدیربرنامه شهاب زاهدی و انتقال این مهاجم ایرانی 

به لیگ های اتریش و آمریکا را تکذیب کرد.
روزدوشنبه بعضی از رسانه های اوکراین خبر دادند شهاب زاهدی مهاجم ایرانی 
تیم فوتبال المپیک دونتسک اوکراین مدیر برنامه خود را تغییر داده است و این 

بازیکن احتمالًا به تیم های اتریش یا آمریکا منتقل می شود.
این در حالی است که در روزهای گذشته عنوان شده بود زاهدی با تیم زوریا 
لوهانسک به توافق رسیده است. زاهدی به همین دلیل به تیم دوم المپیک تبعید 
شد. در حالی که تیم اصلی در اردوی آماده سازی ترکیه به سر می برد، زاهدی در 

اوکراین با تیم دوم باشگاه تمرین می کند.
بعد از گذشت چند ساعت از خبر تغییر مدیر برنامه زاهدی، »ایگور بورباس« 
روزنامه نگار اوکراینی این خبر را تکذیب کرد. بورباس گفت: شهاب مدیر برنامه 
خود را عوض نکرده و لیگ اوکراین را هم ترک نخواهد کرد. او از تیم زوریا پیشنهاد 
دارد و این باشگاه خودش ثبت نام مقدماتی زاهدی را در فدراسیون اوکراین انجام 
می دهد. این روزنامه نگار اوکراینی افزود: شهاب از تابستان بازیکن تیم زوریا خواهد 

بود. با این وضعیت، به نظر می رسد او در تیم دوم المپیک حضور داشته باشد.

رئیس هیات هندبال استان قم :

رقابت استعدادهای هندبال ایران به یاد 
۳۲۰ شهید ورزشکار قم

رئیس هیات هندبال استان قم گفت: استعدادها و نخبه های هندبال کشور در 
مسابقات هندبال رده سنی جوانان باشگاه ها و دسته جات آزاد کشور در قم رقابت 

می کنند. 
حسین محمدخانی اظهار کرد: به یاد 60۹0 شهید استان قم و 320 شهید 
ورزشکار قمی و هماهنگ با ستاد ملی کنگره شهدای استان قم و کمیته ورزش 
و جوانان قم، میزبان رقابت های هندبال قهرمانی رده سنی جوانان باشگاه ها 
و دسته جات آزاد ایران هستیم و این بازی ها را در دو سالن ورزشی شهید جعفر 
حیدریان و شهدای دروازه ری قم برگزار می کنیم. وی ادامه داد: این رقابت ها با 
نظارت کمیته مسابقات فدراسیون هندبال برگزار می شود و با توجه به شرایط کرونا 
به منظور حفظ سلامت کادر و بازیکنان تمام تیم ها و عوامل شرکت کننده، تست 
PCR یک روز قبل از اعزام از محل سکونت تمام تیم ها انجام شده و نتیجه آزمایش 
در اختیار نماینده فدراسیون قرار گرفته است. رئیس هیات هندبال استان قم با 
بیان اینکه رقابت ها به شکل متمرکز با حضور تیم هایی از استان های مختلف در قم 
برگزار می شود، افزود: در این دوره از مسابقات هر تیم متشکل از 14 بازیکن و چهار 
نفر به عنوان کادر حضور یافته و از حضور بازیکنانی که مشکوک یا مبتلا به بیماری 

کرونا هستند جلوگیری به عمل آمده است.

تیم خانه بسکتبال قم در آستانه شروع دیدارهای دور برگشت مرحله گروهی لیگ دسته اول بسکتبال مردان ایران موفق به 
شکست تیم مهرام شد. 

در شرایطی که کمتر از یک هفته تا آغاز بازی های نماینده بسکتبال استان قم در دور برگشت مرحله مقدماتی لیگ برتر فوتسال 
باشگاه های کشور باقی مانده، این تیم در دیدارهای تدارکاتی میزان آمادگی بازیکنان خود را برای بازی های سخت این مرحله 
می آزماید، تیمی که با حمایت مالی شرکت آریا شیمی وارد لیگ امسال شده و امیدوار است در دور برگشت نتایج بهتری کسب 

کند.
تیم خانه بسکتبال قم در دور رفت مرحله مقدماتی لیگ دسته اول بسکتبال مردان ایران با هدایت عباس مرشدی به مصاف 
حریفان رفت و در بازی های گروه سوم که از قضا در سالن شهید رضائیان قم میزبان آن بود، عملکرد خوبی نداشت و ناگزیر به 

تغییر در کادر فنی و قطع همکاری با مرشدی شد.
بعد از رفتن عباس مرشدی، دستیاران وی که مربیان بومی بسکتبال قم هستند هدایت تیم را در دست گرفتند و با جذب 
بازیکنان مورد نیاز، گویا شرایط تیم خانه بسکتبال قم نسبت به مرحله قبل بهتر شده، تیمی که توانست در یکی از دیدارهای 

تدارکاتی مهم خود تیم مهرام شهر قدس را در یک دیدار جذاب با نتیجه ۹4 بر ۹2 شکست دهد.
بازی های تیم خانه بسکتبال قم در گروه سوم مرحله مقدماتی لیگ دسته اول بسکتبال مردان ایران از 12 بهمن ماه در حالی 
برگزار می شود که مجموعا 3۹ تیم در 6 گروه و در دو منطقه شمال و جنوب حاضر هستند و تیم خانه بسکتبال قم در گروه سوم 

منطقه شمال با تیم های خانه بسکتبال کاشان، مهرام تهران، شکلّی تهران، بانی نو و مدرسه بسکتبال آتشی روبه رو می شود.

 تیم »هیات ووشو قم« در لیگ برتر ووشو در گروه اول با تیم های پارس جنوبی، زرین رود، باشگاه مقاومت و پاس ناجا 
همگروه است و از نهم تا چهاردهم بهمن ماه با حریفان مبارزه خواهد کرد.

لیگ برتر ووشو در بخش آقایان امسال با حضور 11 تیم در بخش مردان در دو گروه در آکادمی ملی ووشو برگزار خواهد 
شد که تیم »هیأت ووشو قم« در گروه اول مسابقات با تیم های مطرح و مدعی »پارس جنوبی«، »زرین رود«، »باشگاه 

مقاومت« و »پاس ناجا« همگروه است.
در گروه دوم این مسابقات تیم های »رنگ فیروزه شیراز«، »دانشگاه آزاد«، »هیات ووشو بندر ماهشهر«، »شهرداری 

ملارد«، »ارتش )آجا(« و »هیأت ووشو اصفهان« قرار دارند.
تیم »هیأت ووشو قم« در لیگ برتر ووشو در گروه اول از نهم تا چهاردهم بهمن ماه در آکادمی ملی ووشو باید ۸ بازی در 

دور مقدماتی این مسابقات به صورت رفت و برگشت در دو بخش مبارزه و انجام حرکات نمایشی را پشت سر بگذارد.
هفتم بهمن ماه از اعضای تیم تست پی سی آر گرفته خواهد شد و هشتم بهمن ماه نیز وزن کشی مسابقات انجام 

خواهد شد.
تیم »هیئت ووشو قم« امسال برای اولین بار در »لیگ برتر ووشو« حضور پیدا می کند و این تیم در سال های گذشته در 

لیگ دسته اول حضور داشته است.
در بخش بانوان نیز که مسابقات آن هفدهم تا نوزدهم بهمن ماه برگزار خواهد شد، »تیم های فولاد مبارکه سپاهان«، 

»دانشگاه آزاد«، »هیات ووشو البرز« و »هیأت ووشو تهران« چهار تیم شرکت کننده در لیگ برتر ووشو هستند.

مبارزه ووشوکاران قمی برای نخستین بار در لیگ برترپیروزی خانه بسکتبال قم برابر مهرام

 سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی گفت: قبل از پیکارهای قهرمانی آسیا و گزینشی 
المپیک در نظر داریم تا در رقابت های بین المللی گرامیداشت کشتی گیران و 
مربیان برجسته اوکراینی حضور یابیم. »محمد بنا« اظهار داشت: بعد از رقابت های 
بین المللی اوکراین نیز در فروردین سال 1400 در رقابت های قهرمانی آسیا و 
گزینشی المپیک در قزاقستان حضور خواهیم یافت و بعد از آن در 2 تورنمنت 
بین المللی »پیت لازینسکی« لهستان و جام »وهبی امره« ترکیه نیز حضور خواهیم 
یافت. وی در خصوص حضور در جام »متئو پلیکونه« ایتالیا که قرار است بهمن 
ماه در شهر رُم برگزار شود، نیز خاطر نشان کرد: برنامه ای برای حضور در ایتالیا 
نداریم و فکر می کنم که تیم ملی کشتی آزاد برای حضور در این پیکارها اعزام داشته 
باشند. بنا در پاسخ به این سووال که آیا حضور در پیکارهای قهرمانی آسیا را با هدف 
آماده سازی جهت حضور در المپیک مد نظر دارد، گفت: چنین نگاهی را نداریم 
چرا که نفرات تیم ملی در بازی های المپیک براساس انتخابی، مشخص خواهند 
شد. 3 نفر قرار است در مسابقات گزینشی حضور یابند و احتمال دارد از نفرات 
بعدی آنها برای مسابقات قهرمانی آسیا استفاده کنیم و حتی شاید در برخی اوزان 

نفرات سوم را به مسابقات قهرمانی آسیا ببریم.
هنوز کسی برای المپیک انتخاب نشده است

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در بازی های المپیک 2012 لندن و 2016 

ریو همچنین با تاکید بر اینکه حضور هیچکس برای حضور در المپیک مسجل 
نشده است، تصریح کرد: کشتی ورزش سختی است و 7 مرحله اردو تا حضور در 
پیکارهای قهرمانی آسیا و گزینشی المپیک پیش بینی شده که تاکنون 3 مرحله آن 
را پشت سر گذاشتیم و ضمن آنکه در مجموع 17 مرحله اردو تا اعزام به بازی های 
المپیک خواهیم داشت و هیچکس از الان نمی تواند پیش بینی کند که چه کسی 

عازم توکیو خواهد شد.
پیشرو مدعیان حضور در  رقابت های  از حساس ترین  بیان داشت: یکی  وی 
رقابت های بین المللی »پیت لازینسکی« لهستان است و کسی نمی تواند از الان 
بگوید که انتخاب شده است. نه کادر فنی این حق را به کسی می دهد و نه اینکه 

کشتی گیر که فکر کند انتخاب شده است.
اردوها و مسابقات بین المللی شاخص انتخاب ملی پوشان 

مربی کارکشته کشتی فرنگی کشورمان در خصوص شیوه برگزاری مسابقات 
انتخابی نیز گفت: به احتمال زیاد همه داشته های خود را در اردوی تیم ملی داریم 
و از دل مسابقات بین المللی که در نظر داریم نفرات را انتخاب و کیفیت آنان را مورد 
بررسی قرار خواهیم داد و اگر احیانا گره کوری در برخی از وزن ها داشته باشیم 
با جلسه کادر فنی و فدراسیون کشتی در این باره تصمیم گیری خواهد شد. با 
این وجود هنوز کسی انتخاب نشده و مسیر انتخاب ملی پوشان برای حضور در 

بازی های المپیک اردوهای تیم ملی و مسابقات بین المللی خواهد بود.
امید و سعید مانند پسرانم هستند

آقای خاص کشتی فرنگی همچنین در پاسخ به این سووال که آیا از اظهارات 
»امید نوروزی« که او حق استادی به گردنش دارد، ناراحت است؟ خاطر نشان 
کرد: امید )نوروزی( و سعید )عبدولی( مانند پسرانم هستند و شاید از نظر سنی از 
آنان بزرگتر باشم اما آنها خیلی از من بزرگتر هستند و اقتضا می کند اگر مساله ای 
به وجود می آید نظراتشان را بگویند. به عنوان سرمربی تیم ملی در طول سال هایی 
که هر کسی در تیم ملی بوده با دل و جان وظیفه ام را انجام دادم و مزد خودم را هم 

گرفته ام و هیچ منتی نیز ندارم.
وی بیان داشت: شاید بدون وجود من هم می توانستند به موفقیت برسند اما 
آنچه که برای من اهمیت دارد، کشورم است و افتخاراتی که به وجود می آید و این 
افراد افتخارآفرینان کشور هستند و هر فکر و نظری دارند محترم است و در دوران 
قهرمانی آنان این شانس من بود که در کنار آنان باشم و این سال ها به طور حتم 
برای کشتی و خانواده های آنان ماندگار می شود. شما عکس های همه قهرمانان 
المپیکی و جهان را در خانه کشتی شهید »ابراهیم هادی« مشاهده می کند، آیا 
عکسی از مربیان آنان گذاشته اند و این افراد همه قهرمانان کشورمان هستند و من 

هم هیچ منتی ندارم.
ماموریت 7 ماهه تا المپیک دارم

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی گفت: از من با این سن و سال و تجربه دیگر 
گذشته که برای خودنمایی حرف بزنم. یک ماموریت 7 ماهه به عنوان سرباز بر 
عهده دارم و تمام سعی خودم را می کنم که این ماموریت را به نحو شایسته انجام 
دهم و به غیر از آن به چیز دیگری فکر نمی کنم و همیشه در طول این سال ها 
با حاشیه های مختلفی روبرو بودم که با صبر و تحمل و توکل به خدا همه آنها را 
پشت سر گذاشتم. فدراسیون کشتی اوکراین با ارسال دعوتنامه ای به طور رسمی 
از تیم های کشتی آزاد و فرنگی کشورمان جهت حضور در بیست و چهارمین دوره 
رقابت های بین المللی این کشور گرامی داشت کشتی گیران و مربیان برجسته 
اوکراینی دعوت بعمل آورد. این مسابقات در روزهای هشتم تا دهم اسفند سال 

13۹۹ و در 10 وزن به میزبانی شهر کی اف برگزار می شود.
همچنین رقابت های کشتی آزاد و فرنگی »ماتیو پلیکونه« ایتالیا روزهای 14 تا  17 

اسفند 13۹۹ در رُم پایتخت کشور ایتالیا برگزار خواهد شد.
رقابت های گزینشی قاره آسیا روزهای 20 تا  22 فروردین 1400 و رقابت های 
قهرمانی آسیا روزهای 23 تا 2۸ فروردین 1400 در شهر آلماتی قزاقستان برگزار 

خواهد شد.  
علیرضا نجاتی، محمدعلی گرایی و امیر قاسمی منجزی در پیکارهای جهانی 
سال 201۹ موفق به کسب سهمیه المپیک در وزن های 60، 77 و 130 کیلوگرم 
اوزان 67، ۸7 و ۹7  باید برای کسب سهمیه در  شدند و نمایندگان کشورمان 

کیلوگرم نیز در 2 رقابت گزینشی قاره آسیا و گزینشی جهانی تلاش کنند.
ملی پوشان کشتی فرنگی در صورتی که نتوانند سهمیه های کامل را کسب 
کنند باید اردیبهشت ماه و در پیکارهای جهانی کسب سهمیه المپیک در صوفیه 

بلغارستان حضور یابند.

محمد بنا: 

هنوز کسی برای المپیک انتخاب نشده است

لژیونر فوتبال کشورمان، گفت: برای »کریستیانو رونالدو« 
احترام قائلم اما دوست ندارم او رکورد علی دایی را بشکند. 
البته در آینده نیز بازیکنانی می آیند که این رکورد را بشکنند.

»سردار آزمون« لژیونر فوتبال کشورمان و مهاجم تیم زنیت 
روسیه در مصاحبه ای با اسپورت اکسپرس به پرسش های 

مختلفی پاسخ داد. 
با آرتم ژیوبا در صدر جدول بهترین گلزنان لیگ روسیه 
قرار دارید و در فصل قبل هم به صورت مشترک آقای گل 

شدید. نظرت در خصوص این رقابت چیست؟  
این رقابت باعث پیشرفت ما می شود. در کل تیم این رقابت 
وجود دارد. من و ژیوبا با همدیگر بسیار هماهنگ هستیم و 
من همیشه می فهمم که او قصد چه کاری دارد و کجا قرار 

گرفته است.
ژیوبا قبلا گفته بود که سرعت سردار از من بیشتر 
بهتری  پاس های  و  هستم  فنی تر  و  از  من  اما  است 

می دهم. آیا تو این نظر را قبول داری؟
در مورد خودم حرفی نمی زنم و گفتن اینکه من در چه 
قسمتی از او بهتر هستم، سخت است. آرتم یک بازیکن قوی 
و توانمند است. در لیگ روسیه تا بحال ندیدم کسی توپ را 
بدون خطا از او بگیرد. ژیوبا در محوطه جریمه بهترین است و 

هر کاری بخواهد می کند.
به  و دوست قدیمی ات  الکساندر کوکورین همبازی 

فیورنتینا پیوست. نظر تو چیست؟ 
او بازیکن بسیار خوب و قدرتمندی است و توانایی بازی 
در هر لیگی را دارد. برای او در سری آ؛ آرزوی موفقیت دارم و 
امیدوارم که او از فوتبال روسیه دفاع کند. از گلزنی میرانچوک 

در آتلانتا خوشحال می شوم و برای کوکورین هم همینطور. 
مطمئن هستم که او می تواند موفقیت های زیادی در فوتبال 

بدست آورد. 
کوکورین یکبار به تو لقب دهاتی داد. تو خودت این 

کلمه را دوست داری. دلیل آن چیست؟
کلمه  این  به  و  دارند  قرار  در شهر کوچکی  خانواده من 
همیشه حس خاصی داشته و دارم. البته این کلمه اصلا 
توهین آمیز نیست. همه فکر می کنند دهاتی بودن یعنی 
ساده لوحی اما این نظر آن ها است. معنی این کلمه برای 
من فرق دارد. دهاتی بودن یعنی فروتن بودن. در زنیت یوری 
ژیرکوف یک نمونه کامل برای من است. او انسان فروتنی 

است و با آرامش کارش را انجام می دهد.
تو یکی از ستاره های زنیت هستی. ویدیویی از تو در 
شبکه های اجتماعی پخش شده که در آن »مالکوم« با 
توپ به تو ضربه می زند. مردم در کامنت ها می پرسیدند 

حالت خوب است؟
هم  با  بازیکنان  دیگر  و  من  است.  خوب  چیز  همه  بله، 
مسابقه پنالتی گذاشته بودیم و من باید می رفتم در دروازه و 
جلوی توپ می ایستادم. مالکوم همیشه در مواقعی که به او 
نیاز داریم، توپ را خراب می کند، اما وقتی من در دروازه بودم 

مستقیم به هدف زد.
تعطیلات برای شما چگونه بود؟

بازی های فشرده ای را پشت سر گذاشتیم و دیدن خانواده 
بعد از این دوره برای ما ضروری بود. در این دوران در ایران 
بودم و به شبکه های اجتماعی نیز سر نزدم. سعی من بر این 
بود که تعطیلات را در کنار کسانی باشم که دلتنگشان بودم. 

تعطیلات تابستانی نداشتید و بعد از 2 هفته لیگ شروع 
شد. به نظرت بعد از اتمام فصل احساس ضعف نکردید؟ 

این موضوع از نظر روانی سخت بود. به دلیل شیوع کرونا 
از نظر جسمانی  ببینم.  را  نتوانستم دوستان و خانواده ام 

خسته بودم اما به این موضوع عادت کردم. 
لیگ  در  زنیت  ناکامی  دلیل  که  ها معتقدند  خیلی 
قهرمانان اروپا برنامه فشرده مسابقات لیگ روسیه بود. 

نظر تو چیست؟
نمی توانم این موضوع را تایید کنم. ما کمی بدشانس بودیم 
و در دقایق پایانی گل می خوردیم. ترکیب ما در چند بازی 
ثبات نداشت و بازیکنان محروم زیادی داشتیم. به دنبال 
بهانه نیستیم چرا که باید بدون توجه به مسایل مختلف برای 
امیدوارم که در فصل بعدی لیگ  به میدان رویم.  پیروزی 

قهرمانان بهترین نتایج را بدست آوریم.
تیم زنیت صدرنشین لیگ روسیه است. نظرت در 

مورد رقیب اصلی تیمتان در نیم فصل دوم چیست؟
ما برای رقابت با هر تیمی آماده هستیم و به همه تیم ها 
و  نزدیک هستند  ما  به  ما  احترام می گذاریم. حریف های 

تفاوتی بین آن ها نمی بینم. 
دوم  رتبه  اسپورت  فاکس  شبکه  نظرسنجی  در  تو 
بهترین بازیکن آسیا در سال ۲0۲0 را کسب کردید. این 

عنوان برای تو مهم بود؟
از این موضوع بسیار خوشحالم و همیشه تلاش می کنم 
بهتر شوم. سون هیونگ مین نفر اول شد. او بسیار توانمند 

است و من امیدوارم که بتوانم با او رقابت کنم.
رکورددار  همچنان  او  و  است  دایی  علی  تو  الگوی 

بهترین گلزن جهان در رده ملی محسوب می شود. 
تنها 7 گل فاصله دارد. دایی  او  با  رونالدو  کریستیانو 
این رکورد توسط رونالدو شکسته  خودش می خواهد 

شود. نظرت چیست؟
رونالدو شانس شکستن این رکورد را دارد اما دایی الگوی 
من است. برای رونالدو احترام قائلم اما دوست ندارم او این 
رکورد را بشکند. البته در آینده نیز بازیکنانی می آیند که این 

رکورد را بشکنند.
در حال حاضر بحث زیادی در خصوص واکسیناسیون 

ورزشکاران وجود دارد. تو قصد چنین کاری را داری؟
اگر هیچ خطری ما را تهدید نکند، چرا که نه اما تنها در 
اعتماد  واکسن  به  می توانیم  بودن  بی خطر  اثبات  صورت 
کنیم. امیدوار هستم که دنیا روزی این بیماری را فراموش 

کند.

سردارآزمون:
 دوست ندارم »رونالدو« رکورد »دایی« را بشکند

وزیر ورزش و جوانان گفت: در اکثر نقاط کشورمان خصوصا 
در شهرها با توجه به کارهایی که در ٤٢ سال گذشته صورت 

گرفتن با کمبود اماکن ورزشی مواجه نیستیم.
ورزش  وزارت  خبری  پایگاه  اعلام  بر  بنا  و  ایرنا  گزارش  به 
چهارمین  در  سه شنبه  روز  سلطانی فر«  »مسعود  جوانان،  و 
جلسه شورای ورزش همگانی کشور در سال جاری با اشاره 
به برنامه ها و اقدامات فدراسیون های مختلف همچون حوزه 
ورزش دانش آموزی،  دانشجویی و شهرداری تهران گفت که 
این همکاری ها کمک می کند که جامعه ای سالم و رو به توسعه 

داشته باشیم.
انسانی  و  دانش  با  آگاه،  سالم،  انسان  داشت:  اظهار  وی 
یافته  توسعه  انسان  روانی است،  و  دارای سلامت روحی  که 

محسوب می شود که می تواند باعث توسعه یک جامعه شود.
سلطانی فر ادامه داد: در مباحث مربوط به توسعه کشور هر 
قدر در محورهای اقتصادی و سیاسی تلاش کنیم و سخت افزار 
و امکانات ایجاد کنیم و فرودگاه،  راه،  بندر و واحدهای صنعتی 
بسازیم، ولی در مباحث توسعه فرهنگی و انسانی نتوانیم رشد 
نماییم، جامعه توسعه یافته نخواهد شد و کشورهایی هم که 

در دهه های اخیر توسعه پیدا کردند، روی آموزش و پرورش و 
دانشگاه ها و توسعه فرهنگی متمرکز شدند و در منابع انسانی 
که رشد کردند به خودی خود زمینه رشد و توسعه در بخش های 

دیگر هم بوجود آمد.
وزیر ورزش و جوانان تصریح کرد: انسان با دانش، با اندیشه و 
با هدف می تواند موتور توسعه یک جامعه و کشور باشد که این 
مهم با برنامه ریزی همه جانبه در آموزش و پرورش تحقق پیدا 
خواهد کرد و با توجه به گزارشی که در خصوص وضعیت بدنی 
و جسمی از سوی معاون وزیر آموزش و پرورش در جلسه هم 

مطرح شد، وزارتخانه های آموزش و پرورش، ورزش و جوانان 
و بهداشت موظف شدند که با کمک همه دستگاه های ذیربط 
تلاش کنند تا شاخص های سلامتی دانش آموزان را به سمت 
مطلوب ارتقاء دهند. وی گفت: باور جدی همه صاحبنظران 
این است،  کشورهایی که در ورزش قهرمانی به موفقیت های 
قابل توجهی در عرصه جهانی، قاره ای و المپیکی دست یافتند 
پیش از آن در ورزش همگانی برنامه گسترده ای داشتند به 
طوری که از دامن ورزش همگانی، استعدادها و خلاقیت های 

ورزشی شناسایی و شکوفا شدند.

وزیر ورزش و جوانان:

 با کمبود امکانات ورزشی مواجه نیستیم
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غرب در مسیری متفاوت در تعامل با ایران وارد عمل شود 

آیا غرب از تجربه شکست سیاست فشار 
حداکثری درس می گیرد؟

 وزیر خارجه فرانسه گفته است که سیاست فشار حداکثری که توسط 
دولت دونالد ترامپ علیه ایران در پیش گرفته شده بود، شکست خورده و 
نتیجه معکوس داشته است. انتظار می رود غرب با درس گرفتن از این تجربه 

شکست خورده در مسیری متفاوت در تعامل با ایران وارد عمل شود. 
فشار  سیاست  که  است  گفته  فرانسه  خارجه  وزیر  لودریان«  ایو  »ژان 
حداکثری که توسط دولت دونالد ترامپ علیه ایران در پیش گرفته شده 
بود، شکست خورده و نتیجه معکوس داشته است و مدعی شده که ایران با 

دستیابی به سلاح هسته ای فاصله چندانی ندارد.
وزیر خارجه فرانسه با ابراز تردید درباره موثر بودن تحریم های دولت پیشین 
آمریکا بر اهداف هسته ای ایران ادعا کرد: »موقعیت بسیار خطرناکی است: 
دستیابی ایران به سلاح هسته ای پیامدهای ژئواستراتژیک قابل توجهی رقم 

خواهد زد«.
سیاست فشار حداکثری از همان ابتدا محکوم به شکست بود. طراحان 
این طرح بدون توجه به توانمندی ها و ظرفیت های ایران و برآورد غلط از 
ابزارهای در اختیار خود این سیاست را علیه ملت ایران اعمال کردند هر 
چند در سالهای اخیر مردم ایران در اثر این تروریسم اقتصادی مشکلات 
فراوانی را متحمل شدند با این حال فشارها آنطور که دولت آمریکا انتظار 

داشت نتوانست ملت و دولت ایران را به زانو درآورد.
 تقریبا بعد از ماه های اولیه آغاز تحریم ها، ایران توانست با اتخاذ سیاست 
مقاومت حداکثری بر فضای روانی و تبلیغاتی تحریم ها غلبه کرده و بعد از 
تثبیت شرایط اتفاقا در ماه های اخیر در مسیر رشد اقتصادی گام برداشت. 
موضوع و وجه مهم  برجام از نظر شرکای غربی برجام محدودیت های هسته 

ای بود که بر اساس برجام ایران پذیرفته بود.
 ایران یک سال سیاست صبر راهبردی در پیش گرفت به امید اینکه سایر 
شرکای برجام وارد عمل شده و حقوق مندرج در ایران را تامین کنند با این 
وجود و بعد از گذشت یک سال و مشاهده بی عملی و انفعال، طرف های 
برجام ایران طی پنج گام  کاهش تعهدات هسته ای و فنی خود را آغاز کرد.

 در ابتدا شرکای اروپایی اهمیتی به این کاهش تعهدات نکردند و صرفا 
انتظار داشتند ایران با فشارهای ترامپ از پا دربیاید. سکوت توام با رضایت  
طرفهای اروپایی و در ادامهط رح موضوعات غیر مرتبط با برجام از سوی آنها 
این طور نشان می داد که طرفیهای غربی دچار اشتباه محاسباتی شده و 
می توانند خواسته های خود را به تهران تحمیل نمایند با این وجود آغاز 
غنی سازی 20 درصدی و مصوبه مجلس تحت عنوان اقدام راهبردی برای 
مقابله با تحریمها نشان داد که ایران ابزارهای لازم برای تامین حقوق مصرح 

خود را دارد.
هرچند بسیاری از کارشناسان در سالهای اخیر از بی نتیجه بودن سیاست 
فشار حداکثری سخن می گفتند با این حال در ماهها و هفته های اخیر 
این اظهارات  آشکارتر و رساتر شده است. هرچند نگرانی وزیر خارجه فرانسه 
تا حد زیادی بی مورد است با این حال این اظهارات نشان می دهد که 
اتفاقا زمان نه آنطور که برخی طرفهای غربی می گویند به ضرر ایران بلکه 
به زیان شرکای اروپایی برجام است و اگر آنها  به روال سالهای اخیر کماکان 
گفتار درمانی را در دستور کار قرار دهند چه بسا توافقی که برای آن زحمت 
کشیدند و برای آنها –آنطور که ادعا می کنند اهمیت دارد-  قابل تداوم 

نخواهد بود.
اما در خصوص اتهام دستیابی ایران به سلاح هسته ای ایران بارها اعلام 
کرده که قصد دستیابی به سلاح هسته ای ندارد حتی رهبر معظم انقلاب 
ساخت سلاح های هسته ای و شیمیایی را حرام اعلام کرده است. رهبر 
جمهوری اسلامی ایران در سخنانش ضمن انتقاد از کاربرد دانش هسته ای 
در غرب گفت: علم بسیار مهم و بسیار نافع هسته ای وقتی با فرهنگ غلط 
قدرت طلبی همراه شد، به تولید بمب هسته ای انجامید و به تهدید بزرگ 

دنیا و بشریت تبدیل شد.
تقویت  ایران در مسیر  که  بود  نیز گفته  پیشتر در 27 دی ماه  لودریان 
توانمندی ظرفیت سلاح اتمی خود است و ضروری است که آمریکا و ایران 
به توافق هسته ای موسوم به برجام برگردند. این اظهارات بلافاصله با واکنش 
وزیر خارجه کشورمان روبه رو شد؛ محمد جواد ظریف در توئیتی ضمن رد 
ادعای همتای فرانسوی اش درباره تلاش تهران برای دستیابی به جنگ افزار 

هسته ای، این سخنان را یاوه گویی بیهوده خواند.
اینکه سیاستمداران غربی به شکست سیاست فشار حداکثری اعتراف 
می کنند نشان دهنده اراده بالای دولت و ملت ایران است اراده ای که در 
سخت ترین شرایط توانست کشور را از گردنه تحریم ها و زیاده خواهی های 

ایالات متحده عبور دهد.
در همین راستا »کریس مورفی« سناتور دموکرات از شکست فاجعه بار 
سیاست فشار حداکثری علیه ایران در توییتر خود نوشته است: فرضیه 
تندروها این بود که اگر از توافق هسته ای خارج شویم و به تحریم ها و مذاکره 
خشن و تند باز گردیم، ایران نه فقط در خصوص تسلیحات هسته ای بلکه 
درباره موشک ها، حقوق بشر، تروریسم و سایر موارد نیز پای میز مذاکره 
حاضر می شود. ترامپ این فرضه را آزمود، چهار سال به آن زمان داد، این 

فرضیه جواب نداد، به هیچ عنوان.
ما  جدید  تحریم های  به  دیگری  کشور  هیچ  است:  نوشته  ادامه  در  او 
نپیوست. در عوض، همه شرکای برجامی ما راه های میان بری برای زنده 
نگه داشتن اقتصاد ایران پیدا کردند و ایران بخش های تعطیل شده برنامه 
هسته ای خود را از سر گرفت و بار دیگر سربازان آمریکایی در عراق را هدف 
قرار داد. یک فاجعه تمام عیار. حال تندروها که مخالف توافق ایران بودند 
و ترامپ را درگیر یک راهبرد شکست خورده کردند - می خواهند به بایدن 
بگویند که نمی تواند افرادی را برای کار روی پرونده ایران به کار گیرد که از 

دیپلماسی حمایت می کنند؛ این یک جنون است.
شواهد زیادی بر ناکامی آمریکا در به کارگیری تحریم و فشار حداکثری 
بر ایران گواهی می دهند. ترامپ قصد داشت با شکستن اراده جمهوری 
اسلامی و کشاندن ایران پای میز مذاکره و انعقاد توافقی جدید امتیازی 
بزرگ در کارنامه سیاست خارجی نا معقول و قلدرمآبانه خود ثبت کند و از 
سوی دیگر از آن به عنوان برگ برنده ای در مقابل طیف دموکرات استفاده 
کند. اما در نهایت نه تنها بازی تحریم ها را به ایران واگذار کرد بلکه در 
سیاست داخلی نیز دولت را به دموکرات ها سپرد، تجربه سه سال اعمال 
فشار حداکثری بیهوده بر ایران از سوی ترامپ، تیم دموکرات بایدن را به این 
نتیجه رسانده که نه تحریم بلکه بازگشت به برجام و تداوم مذاکرات در قالب 
گفت وگوهای ایران و 1+5 می تواند در روابط تهران- واشنگتن کارگشا باشد.

 سخنگوی دولت گفت :ما آنچه که امروز نیاز داریم ایستادن همه جناح ها، 
نهادها و همه جامعه در حمایت از دولت است، در این شرایط دولت در صف 
مقدم احقاق حقوق ملت است و این را باید تقویت کنیم و هر گونه نشان دادن 
عدم انسجام در داخل باعث تداوم تحریم و ایجاد دو دستگی در جامعه خواهد 

بود.
علی ربیعی روز سه شنبه در نشست خبری درباره توهین به رییس جمهوری 
در یک برنامه تلویزیونی، اظهار کرد: همواره از برگزاری برنامه های گفت و گو 
محور استقبال کرده ایم چون گفت و گوهای چالشی می تواند باعث روشن شدن 
ابعاد یک موضوع شود هرچند که لازمه برنامه های گفت و گو محور دعوت از 

همه طرف ها و گروه های مختلف است.
 وی افزود: دولت نظری در مورد تعلیق یک مجری نداشته و ما سپاسگزار همه 

کارکنان زحمت کش صدا و سیما هستیم.
ربیعی با بیان اینکه بنای ما هرگز شکایت حداکثری نبوده است  و مشکل ما 
این برنامه نیست، خاطرنشان کرد: مشکل ما استانداردهای دوگانه در رسانه 
ملی است. بحث ما روح برنامه هایی است که به نحوی طراحی می شود که 
بیننده را به این نتیجه می رساند که آن برنامه نه برای نقد  دولت، بلکه برای اثبات 
ادعاهای افرادی ساخته شده است که آن ادعاها را علیه دولت مطرح کرده اند.

نقش قوای سه گانه در صدا و سیما باید افزایش یابد
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری اضافه کرد: معتقدیم نقش سه 
قوه در صدا و سیما باید افزایش یابد و شورای نظارت بر صدا و سیما از اختیارات 

بیشتری برخوردار باشد.
ربیعی با بیان اینکه سیاست دولت و معاونت حقوقی رییس جمهور شکایت 
حداقلی است نه حداکثری، گفت: متاسفانه در برخی موارد توهین، تهدید، 
افترا و نشر اکاذیب به صورت گسترده، حاد و با لطمه شدید به منافع و حقوق 

عمومی انجام می شود.
وی اضافه کرد: در این موارد جرم به دستگاه قضایی اعلام می شود. البته 
چون غالب این موارد در فضای مجازی رخ می دهد و مشمول ماده 1۸ قانون 
جرایم رایانه ای است، جنبه عمومی جرم غلبه دارد و خود دادستان باید موضوع 

را تعقیب کند.
سخنگوی دولت ابراز امیدواری کرد، با درک عمیق جامعه و شرایطی که در آن 
قرار داریم، همه به هم کمک کنیم تا روح و روان جامعه به سمت یکپارچگی و 

امید به آینده پیش برود.
 فعلا برنامه ای برای مذاکره با آمریکا وجود ندارد 

ربیعی در بخش پاسخ به این سوال که آیا تماسی از دولت بایدن یا اروپایی ها 
دریافت کرده اید یا برنامه ای برای این کار وجود دارد یا نه، گفت: در حال حاضر 
هیچ گفت و گو یا تماسی با دولت جدید آمریکا نداشتیم و همچنان منتظر 
لغو  و  این کشور  تعهدات  به  بازگشت  نحوه  در  آمریکا  مواضع رسمی دولت 

تحریم های غیرقانونی که جزو جدایی ناپذیر از این تعهدات است، هستیم.
وی با بیان اینکه فعلًا برنامه ای برای مذاکره با آمریکا وجود ندارد، اظهار کرد: 
هر گونه پیشرفتی در این رابطه به گام های عملی آمریکا در بازگشت به تعهدات 
خود مطابق قطعنامه 2231 بستگی دارد؛ البته آمریکا تا ابد زمان نخواهد 
داشت و پنجره فرصت نه تنها برای آمریکا بلکه برای اعضای اروپایی برجام در 

عمل به تعهدات شان بسیار محدود است.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری ابراز امیدواری کرد قبل از بغرنج تر 
شدن مسائل، دولت آمریکا اقدامات و تصمیمات عملی را برای اثبات حسن نیت 

و اعتمادسازی در پیش بگیرد.
نخستین قدم های محدودسازی بازرسان هفته نخست اسفند آغاز 

می شود
سخنگوی دولت درباره زمان محدودیت سطح دسترسی بازرسان آژانس به 
سایت های هسته ای، گفت: براساس زمان ابلاغ قانون مجلس، اولین قدم های 
محدودسازی بازرسان مربوط به پروتکل الحاقی در هفته اول اسفند ماه آغاز 

خواهد شد.
وی افزود: البته باید توجه داشت که بازرسی های مربوط به توافق نامه پادمانی 
همچنان پابرجا خواهند ماند و عمده بازرسی ها و دوربین ها مربوط به این 

توافق نامه پادمانی است که طبق روال ادامه خواهد یافت.
ربیعی درباره شکایت جمعی از نمایندگان مجلس از دولت به کمیسیون 
یارانه  پرداخت  به  دولت  الزام  قانون  اجرای صحیح  دنبال عدم  به  اصل ۹0 
کالاهای اساسی یا همان یارانه معیشتی، گفت: برای آخرین بار به این سوال 
پاسخ می دهم چون هر بار در جلسه سخنگویی این موضوع را مطرح می کنم. 
خوشبختانه پیشرفت های تکنولوژی در دنیای امروز، کاربرد فناوری اطلاعات 
جهت ارائه خدمات به مردم و همچنین ایجاد شفافیت را موجب شده و تهیه 
گزارش و تعیین صحت و سقم گزارش را راحت کرده است تا به جای نامه نگاری 
و آزار دادن افکار عمومی، با مراجعه به وزارت کار و رفاه اجتماعی، افراد مشمول 

و چگونگی شمول آنها را ببینند.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری ادامه داد: بر اساس بررسی های 
وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی بیش از ۹ میلیون نفر تحت پوشش کمیته امداد 
و بهزیستی بر اساس طرح نمایندگان 120 هزار تومان دریافت کردند علاوه بر 

این به بیش از 26 میلیون نفر هم یارانه 100 هزار تومانی پرداخت شد.
وی اضافه کرد: همه این میزان پولی که برای این مقدار تامین شده و این حجم 
از فعالیت ها، در سامانه ها قابل رصد است و بیان اظهاراتی چون در یک محله 
گفته اند یارانه نگرفته اند یا حتی در هر خانه ای را بزنید می گویند بیکار داریم و 
آمار اشتغال غلط است، ناشی از یک بهره برداری سیاسی است یا این که قصد 
استفاده ابزاری از مشکلات مردم را دارند یا ناشی از نشناختن و عدم اعتماد به 

اقدام کنندگان است.
ربیعی گفت:  فکر می کنم در خصوص یارانه معیشتی به جای اظهارنظرهای 
کلی و غیر قابل رصد و پیگیری در مورد تعداد گیرندگان یا در مورد افراد مشمول، 
با استفاده از سامانه رفاهی ایرانیان که کاملًا قابل دسترس است این موارد را 

ملاحظه کنند.

سخنگوی دولت افزود: آسیب اعتماد در این چند سال با فشار تحریم و فشار 
ذهنی جامعه ایرانیان از بیرون به اندازه کافی هست که بخواهیم در داخل 
این اقدام را انجام ندهیم.  ما ماهیانه این برنامه را اعمال می کنیم و بودجه را 

تخصیص می دهیم که همه اینها قابل 
 سعودی ها ذهنیت مبتنی بر بازی حاصل جمع صفر را کنار بگذارند

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری درباره اظهارات اخیر وزیر خارجه 
عربستان درباره روابط با ایران گفت: از اعلام اشتیاق وزیر خارجه دولت عربستان 
برای تعامل با ایران استقبال می کنیم اما رویکرد آنان نسبت به طرح های پیشین 

ایران در گسترش مناسبات دوستانه  در منطقه ناکافی را می دانیم.
وی افزود: همواره اعلام کرده ایم که آماده گفت و گوی با همه کشورهای 
تا  اما  هستیم،  اختلافات  رفع  برای  سعودی  عربستان  جمله  از  همسایه 
وقتی به این اطمینان نرسیم که ذهنیت بازی حاصل جمع جبری صفر را 
کنار گذاشته اند، لفاظی های به ظاهر همکاری جویانه را بیش از حد جدی 
نمی گیریم. البته این نوع ادعاهای وزیر خارجه عربستان سعودی نوعی فرار از 

مسئولیت و لاپوشانی اشتباهات گذشته است.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری با بیان اینکه چشم امید بستن به 
حمایت کشورهای بیرون از منطقه برای هیچ کشوری امنیت و قدرت نمی آورد، 
خاطرنشان کرد:  امیدوارم روزی برسد که همسایگان ما در عربستان سعودی 
به الزامات تعامل دوستانه پایبند باشند و برای نشان دادن حسن نیت خود 
از ادبیات شایسته تری که بازتاب اراده واقعی برای آغاز تعامل سازنده باشد، 

استفاده کنند.
دولت آمریکا به تنش زدایی بازگردد

 ربیعی در پاسخ به این پرسش که آیا با توجه به زمان کم دولت، به چه طریقی 
قرار است تحریم ها را بردارد، گفت: تنش زدایی به اراده دو طرف بستگی دارد، 
ایران هرگز خواستار تنش و آغازگر آن با هیچ کشوری نبوده است. این دولت های 
آمریکا، به ویژه دولت پیشین این کشور بود که در خدمت منافع باند خود به 
چشم اندازی از مناسبات که می توانست در خدمت صلح و ثبات و منطقه و 

جهان باشد، خیانت کرد.  
جدید  دولت  امیدواریم  آمریکا  دولت  تغییر  با  اظهارکرد:  دولت  سخنگوی 
درک بهتری از موقعیت های منطقه داشته باشد و به روند تنش زدایی بازگردد. 
ما مواضع خود را که اصولی هم است اعلام کردیم و اعضای شورای امنیت و  
اعضای موثر در جامعه جهانی این حق را در دولت پیشین آمریکا به ایران دادند 
که امریکا به ایران ظلم کرده است و حال منتظریم در اولین اقدام خود به آنچه 

گفته اند عمل کنند.
وی افزود: ابتدا باید در نقطه ای بایستیم که ظلم آغاز شد و ظلم زدایی از همان 

منطقه شروع شود.
سخنگوی دولت در خصوص علت گرانی ها برخی اقلام با وجود کاهش نرخ 
دلار و تمهیدات برای دولت برای کاهش قیمت کالاهای اساسی گفت: افزایش 
قیمت ارز از سال ۹7 به این طرف آثار خود را گذاشت و دولت ترامپ نگذاشت 
هم فروش نفت را با مشکل مواجه کرد و منابع ارزی دست ما برسد که منجر به 

بههم خوردن تعادل بازار شد.
 دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری اضافه کرد: بانک مرکزی در این 
زمینه واقعا ایستاد و موضعی که آقای همتی گرفتند کاملا درست بود اگر این 
تدابیر بانک مرکزی به درستی انجام نمی گرفت فاجعه ای که آمریکا می خواست 

در ایران اتفاق بیفتد بیش از این اتفاقاتی بود که امروز افتاد.
 دولت بر اجرای سازوکارهای قانونی در بورس اصرار دارد

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره دخالت دولت در بورس گفت: اولا 
اظهار نظر و ادعایی که صورت گرفته درباره دخالت دولت کاملا نادرست است. 
ثانیا بخشی از سیاست گذاری های کلان مرتبط با بازار سرمایه به بورس مرتبط 

می شود.  
وی افزود: وزارت امور اقتصادی و دارایی به عنوان یکی از وزارتخانه های دولت 
دولت باید سیاست های مالی و پولی و تجاری را دنبال کند. از طرف دیگر این 
بحث که دولت دخالت کند به نحوی که قیمتی بالا و پایین شود اصلا درست 
نیست چرا که خود دولت مانع هر گونه اقدامی در این زمینه است، بنابراین 

نقش دولت و وزن دادن به دولت با دیگران قیاس درستی در این زمینه نیست.
 دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری با بیان اینکه طرح موضوع 
دخالت یا عدم دخالت دولت بی معنا است، خاطرنشان کرد: دولت به ساز و 

کارهای قانونی در بورس معتقد بوده و بر آن اصرار دارد.
ازطریق  که  است  اقدامی  بورس،  رئیس  انتخاب  حتی  داد:  ادامه  ربیعی 
سازوکار شورای عالی بورس انجام می شود. قطعا این برداشت، نه تنها درست 
نیست بلکه برعکس هم است، برخی اظهارنظرها و سیاست های نسنجیده از 
سوی افرادی غیرمرتبط و خارج از دولت بر بازار سرمایه تاثیرگذار است که اینها 

دخالت در بورس محسوب می شود.
وی یادآورشد: هنوز تصمیمی صورت نگرفته و مصوبه ای وجود نداشته است 
مثلا وقتی درباره قیمت ارز مبدا یا خوراک پتروشیمی در بودجه 1400 پیش از 
تصویب نهایی اظهار نظر می کنند، مشخص است که اینها اثر می گذارد و باعث 
به هم خوردن بازار می شود. یا در مورد اینکه چه کسی رییس سازمان بورس 

شود در رسانه ها بحث می کنند آنها باید از اظهار نظر خودداری کنند.  
سخنگوی دولت گفت: گستردگی بازار سرمایه و حساسیت آن در ماه های 
اخیر و اثرگذاری عوامل مختلف بر این بازار،  دو موضوعی هستند که باید همه به 
آنها توجه داشته باشند و باید در این زمینه حساسیت به خرج داده شود و اجازه 
بدهیم که متولیان امر، به طور تخصصی درباره بورس بحث و صحبت کنند و 

افرادی که در شورای عالی بورس مسوولیت دارند تصمیم بگیرند.  
 حفظ استقلال بازار سرمایه برای دولت اصل است 

ربیعی اظهار کرد: همانطور که قبلا بارها تاکید کرده ایم نگاه دولت، همواره 
حمایتی بوده است. حفظ استقلال بازار سرمایه و همچنین منافع مردم برای 

دولت یک اصل می باشد و در این راستا از هیچ اقدامی کوتاهی نخواهد کرد.
وی ادامه داد: دولت از هرگونه تصمیمی که کمک کند به این که منحنی 

بورس رو به بالا باشد،  استقبال می کند اما از ابتدا هم گفتیم که بورس بانک 
نیست و فراز و نشیب دارد و این را هم بارها گفتیم که منحنی بورس در میان 

مدت و دراز مدت منحنی همواره رو به رشد بوده است.  
 اتفاقات بازار سهام شباهتی با موسسات مالی اعتباری غیرمجاز ندارد

با  بازار سهام رخ داده،   هیچ شباهتی  اتفاقی که در  اینکه  بیان  با  ربیعی 
موسسات مالی اعتباری غیرمجاز که محصول سیاست های دولت پیشین بود،   
ندارد،  گفت: بازار سهام، بازاری کاملا شفاف و تحت نظارت است که براساس 
مکانیزم های خود فعالیت می کند و چشم انداز سرمایه گذاری در آن باید برای 

طولانی مدت باشد و نه کوتاه مدت.
باید  که  بود  مسائلی  هرحال  به  بانک ها  مسائل  افزود:  دولت  سخنگوی 
به اضافه  بانک مرکزی نسبت  توسط  آن  نظارت های درست در دوران خود 

برداشت ها و سرمایه گذاری مردم صورت می گرفت.  
وی بار دیگر تاکید کرد: ما در قبال بورس باید به سازوکار آن متکی باشیم و 
حتی حقوقی هایی که در بورس می آیند برای این که رفتارهای متعادل داشته 
باشند اختیارات زیادی به وزیر اقتصاد داده ایم که آنها هم کنترل شوند و در آنجا 

به نفع مردم عمل شود.
سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره شکایت برخی از نمایندگان از 
رییس جمهوری به دلیل آنچه استکاف از اجرای قانون عنوان می شود و از سوی 
دیگر بی اعتنایی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان بر مسئله توهین به رییس 
جمهوری گفت: در خصوص موضوع شکایت نمایندگان معاون پارلمانی رییس 
جمهور هفته گذشته در کمیسیون قضایی مجلس حضور پیدا کرد، مفصل و 
مبسوط و مستدل و مستند به اصول و قواعد حقوقی موضوع را برای نمایندگان  

تبیین و تشریح کرد.
وی با بیان اینکه تعبیر استنکاف اساسا درست نیست، گفت: دو مورد از 
قوانینی که از سوی رییس مجلس برای انتشار به روزنامه رسمی ارسال شد، 
 یکی درباره طرح کمک معیشتی بود که دولت در حال چاره اندیشی برای تامین 
منابع آن بود ما از اول هم گفتیم که برای تامین منابع دچار چالش خواهیم شد 

که نهایتا منتج به توافق بین دولت و رییس مجلس شد.
اقدام راهبردی بود که موعد 5 روزه مقرر در  ادامه داد: دوم قانون  ربیعی 
قانون مدنی به لحاظ تعطیل بودن دبیرخانه نهاد ریاست جمهوری در روزهای 
پنجشنبه و جمعه از شنبه محاسبه می شد که رییس مجلس آن را ابلاغ کرد و دو 

قانون را قبل از انقضای موعد برای انتشار به روزنامه رسمی فرستادند.  
 اگر دولت قصد اجرای قانون نداشت  آیین نامه را ابلاغ نمی کرد

سخنگوی دولت با بیان اینکه اگر دولت قصد اجرا و ابلاغ قانون را نداشت 
آیین نامه آن را تصویب نمی کرد، گفت: بنابراین اصل استنکاف مساله صحیحی 
نیست و تصور می شود با اینگونه اقدامات، استفاده از هر وسیله برای حمله به 

دولت و رییس جمهور صورت میگیرد و تداوم آن نتیجه منفی خواهد داشت.
 وی در توضیح پیامدهای این شرایط گفت: نتیجه این رویکرد این می شود که 
در میان مدت از کارکرد ساز و کارهای نظارتی و کنترلی مجلس که قانونی هم 
است کاسته می شود و جامعه احساس میکند که اینها یک امر سیاسی است. 
در مورد همین نامه استنکاف هم بدون توجه به مواردی که معاون پارلمانی 

توضیح دادند، اقدام به انتشار نامه کرده اند.  
ربیعی با بیان اینکه  رابطه دولت و مجلس باید براساس همکاری متقابل و 
هم افزا برای حل مشکلات جامعه باشد، گفت: من کلیت تفکر مجلس را حل 
مشکلات مردم می دانم و به تعامل فکر می کنند. همکاران من معتقد هستند 
عده ای سخنانی می گویند و به نوعی حرف می زنند که نباید باعث شود که یک 

تعامل دوگانه داشته باشیم.
 ماه های حیاتی در تاریخ ایران به وجود آمده است

سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه دولت فایده ای در تقابل ندیده و بنایی هم بر 
تقابل ندارد، گفت: ما وقت زیادی برای حل کردن مسئله تحریم نداریم. ماه های 
حیاتی در تاریخ ایران به وجود آمده است. ماه هایی که باید تحریم ها را شکست 
نهایی داد و زندگی آرام و بدون سختی برای مردم فراهم کرد و باید نتیجه مقاومت 

و پیروزی را باید بچشیم.  
وی یادآور شد: معتقدیم هنوز بسیاری از نمایندگان اعتقاد به رابطه همکاری با 
دولت را دارند و دلمان هم می خواهد که به این نوع رابطه برگردیم اما متاسفانه 
بعضی ها فلسفه وجودی و هدف خود را زدن دولت گذاشتند و هر کاری که 
دولت انجام دهد باز حمله می کنند. فلسفه وجودی عده ای این است که فکر 
می کنند با توهین و اعتراض از هر چیزی مساله درست کنند که با آنها نمی شود 

کاری کرد.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
رییس دفتر رییس جمهوری می گوید قوانین مشکل دار را ابلاغ نمی کنیم. آیا 
موضع دولت در خصوص قوانین این است که اجرای قانون را به صورت سلیقه 
ای اجرا کند؟ گفت: من نمی دانم آقای واعظی چه گفتند از این رو به آن اشاره 
نمی کنم اما موضع دولت در حالت کلی این است که تفسیر قانون اساسی، 

تفسیر قانون عادی و اجرا و ابلاغ قانون مقوله های کاملا جداگانه ای هستند.
سخنگوی دولت افزود: قانونمداری و قانونمندی همواره مورد تاکید رئیس 
جمهوری بوده است و همه اعضای دولت متعهد هستند که قانون را اجرا کنند و 

تا کنون نیز بر همین سیاق عمل شده است.
ربیعی ادامه داد: قانون مدنی نیز در مورد عدم ابلاغ قانونی که رییس جمهوری 
آن را مغایر قانون اساسی می داند یا اشکال حقوقی مهمی در آن دیده است راه 
حل ارائه کرده است و صریحا گفته است که رئیس مجلس می تواند خود قانون 
را به روزنامه رسمی بفرستد بنابراین  این کار قائم به شخص نیست و قانون صریحا 
راه حل را گفته است و بر همین اساس رویه مستقر اداری و سیاسی  در 40 
سال گذشته بر همین منوال بوده است و اختیار روسای جمهور هم به رسمیت 

شناخته شده است.
وی اضافه کرد: قانون اساسی و قانون مدنی طی 40 سال گذشته به همین 
نحوه خوانده و فهمیده شده است و این برداشت و رویه مستقر حجیت داشته 
و ملاک عمل است بنابراین مجدد تاکید می کنم اجرای قانون و ابلاغ قانون دو 

امر جداگانه است و دولت خود را بر اجرای قانون مکلف می داند. 
امیدوارم اواخر بهار یا تابستان مردم از واکسن کرونا استفاده کنند

ربیعی یادآور شد: ابتدا لازم است در مورد کرونا به این نکته اشاره کنم. با توجه 
به تغییر دولت در آمریکا و روی کار آمدن دولتی که دست کم ادعا دارد برخلاف 
دولت قبلی ضد علم نیست و ادعا می کند در مبارزه پاندمی کرونا خوب عمل 
خواهد کرد، انتظار می رود انتقال منابع ارزی متعلق به خود ایران را برای مبارزه 
با کرونا و گسترش سلامت و تامین غذا آزاد کند و تحریم بانکی برای اتصال منابع 

ارزی به سرعت پایان یابد.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری گفت: تاکنون 100 میلیون نفر 
در جهان مبتلا به کرونا شده و مرگ و میر از 2 میلیون نفر گذشته است. کرونا 
همچنان قربانی می گیرد. ویروس های جهش یافته و کشنده در برخی نقاط 
جهان مشاهده شده است. در تهران نیز بستری شده های سنین 5 تا 17 ساله 

افزایش یافته است.  
وی ادامه داد: واکسن موضوع مهم افکار عمومی است. مراحل ساخت سه 
واکسن ایرانی در بنیاد برکت، انستیتو رازی و انستیتو پاستور به خوبی به پیش 
می رود. و این امید است که در اواخر بهار یا تابستان سال آینده مردم ما از واکسن 

ایرانی که کاملا در دسترس عموم خواهد بود استفاده کنند.
واکسیناسیون گروههای پرخطر در دهه فجر آغاز می شود

ربیعی گفت: با نهایی شدن قرارداد تامین واکسن، واکسیناسیون گروههای 
پرخطر در دهه فجر آغاز خواهد شد.

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری در ادامه سخنانش به وضعیت 
شهرهای ایران اشاره کرد و گفت: خوشبختانه هیچ شهر قرمزی در کشور وجود 
ندارد و فقط 1۹ شهر نارنجی هستند. در حال حاضر موقعیت کشور در مهار 
بیماری ستودنی است و قابل قیاس با اروپا و دیگر کشورها نیست. اما کماکان 
خطر عدم رعایت پروتکل و تجمع های غیر ضرور و نیز غفلت از خطر شیوع 

ویروس یا جهش یافته از اروپا و ایجاد موج جدید وجود دارد.

سخنگوی دولت: 

عدم انسجام داخلی باعث تداوم تحریم می شود
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حقّ فرزند بر پدرش ، این است که ... اگر 
دختر باشد ، مادر او را گرامی بدارد ... و هر 
چه زودتر ، او را به خانه شوهرش بفرستد .

چهارشنبه -هشتم بهمن 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5205

الکافي : ج 6 ص ٤9 ح 6

طرح:سجادجعفری

به داد کارگران برسید!

مبلغی ، رئیس شورای دین پژوهان کشور شد
در هجدهمین جلسه شورای دین پژوهان کشور که در دفترتبلیغات حوزه علمیه قم ترتیب یافت، با رای اکثریت 
اعضاء، حجت الاسلام و المسلمین احمد مبلغی به عنوان رئیس جدید شورای علمی پژوهان کشور انتخاب شد. 
به گزارش روابط عمومی دفترتبلیغات حوزه علمیه قم، دبیر شورای دین پژوهان کشور گفت: شورای دین پژوهان 
کشور مرکب از 15 نفر عضو است که از صاحب نظران علمی،پژوهشی حوزه، مسئولین پژوهشگاه های مهم، 
مراکز مهم موسسات پژوهشی و اساتید حوزه و دانشگاه تشکیل شده است . آیت پیمان افزود: در هجدهمین 
جلسه شورای دین پژوهان که به ریاست حجت الاسلام والمسلمین مبلغی، 5 عضو جدید این شورا معرفی شدند.
وی همچنین در این جلسه از خدمات مرحوم صاحبی که ریاست شورای دین پژوهان را بر عهده داشت تجلیل 
کرد و یادش را گرامی داشت. دبیر شورای دین پژوهان در بخش دیگری از سخنان خود گفت: در این جلسه آثار 
پژوهشی جامعه علمی کشور مورد بررسی، ارزیابی و داوری قرار گرفت و یک اثر را به عنوان اثر برگزیده انتخاب 
کردند.وی ادامه داد: شورای دین پژوهان کشور با روش علمی دقیق و بر اساس ١٢ ملاک مصوب، پژوهش های 
دینی را در هر دوره دریافت و مورد ارزیابی قرارداد.حجت الاسلام والمسلمین احمد مبلغی عضو مجلس خبرگان 

رهبری پیش از این رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس شورای اسلامی را بر عهده داشت.

بازداشت مدعی دروغین امامت در قم
فردی که پس از سالها سوء استفاده از افراد ساده ادعا می کرد فرستاده خداست و به او الهاماتی از جانب 
خداوند می شود ، بالاخره رسوا شد .به گزارش خبرگزاری صداوسیما؛ مرکزقم، این مدعی دروغین فردی است 
با نام مستعار ناصر که پس از سال ها سو استفاده از افراد ساده و کم اطلاع بالاخره با دروغ هایش رسوا شد.مردی 
چهل ساله از جنوب کشور که سال ها قبل ادعا می کند  فرستاده  خداست و بسیاری از امام زادگان و حیوانات 
به او الهاماتی را از جانب خداوند می فرستند. بعد از گذشت چند سال و تشکیل یک حلقه  انحرافی برای جذب 
پیروان بیشتر به قم می آید و با این ادعای دروغین،  از افراد ساده و کم اطلاع زیادی سو استفاده های مالی و 
اخلاقی می کند.ناصر در جلسات دادگاه اعتراف می کند که برای کسب قدرت و سو استفاده از افراد کم اطلاع 
نسبت به مسائل اعتقادی و دینی وسوسه شده است.زنده کردن مردگان، ارتباط با ارواح، نابود کردن شیطان، 
برگزیده شدن از طرف خداوند، مالک تمام دارایی ها و مسائل مادی و دنیوی پیروانش از جمله ادعا های این 

مدعی دروغین بود.

آخرین وضعیت شیوع کرونا درقم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم، درباره آخرین وضعیت از مبتلایان به بیماری کووید-1۹ در استان قم گفت: در 
حال حاضر تعداد 101 تَن بیمار در این رابطه بستری و 6 تن از آن ها بدحال هستند. محمدرضا قدیر در گفت وگویی 
اظهار داشت: در 24 ساعت منتهی به هفتم بهمن ماه جاری، 22 تَن با علایم کرونا پذیرش شدند که 17 تن بیمار 
جدید در این زمینه بستری شدند.    رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم، با بیان اینکه در این مدت خوشبختانه 

هیچ فوتی در این رابطه نداشته ایم، خاطرنشان کرد: همچنین در این بازه زمانی، 1۹ تن بیمار ترخیص شده اند.

صداوسیما رییس خودش را سانسور کرد! 
 عذرخواهی رئیس سازمان صداوسیما از مردم و رئیس جمهور در پی توهین مهمان برنامه شبکه چهار، در 
بخش های خبری رادیو و تلویزیون سانسور شد.در پی توهین به رییس جمهور در یکی از برنامه های تلویزیون 
و موج اعتراض های عمومی و  گروه ها و شخصیت های سیاسی را درپی داشت رییس رسانه ملی پس گذشت 
چهار روز از این اتفاق در متن کوتاهی از این اتفاق  عذرخواهی کرد.اما این عذرخواهی جز در بخش خبری 21 
تلویزیون در هیچ یک از بخش های خبری دیگر رادیو تلویزیون و شبکه خبر انعکاس نیافت و در همان یک بخش 

خبری هم به عنوان بیست و سومین خبر در 27 ثانیه خوانده شد.

وزیر نفت: هرگز کاندیدا نمی شوم
وزیر نفت به سوالی درباره کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری واکنش نشان داد.بیژن زنگنه در حاشیه 
ششمین کنگره راهبردی نفت و نیرو درباره برنامه کاندیداتوری ریاست جمهوری گفت: هرگز کاندیدا نمی شوم.

وی درباره ی وصول مطالبات بابک زنجانی نیز اظهار کرد: من هم در جریان هستم.

مجری و سردبیر »زاویه«: من اخراج شده ام 
 »حبیب رحیم پور ازغدی« مجری و سردبیر برنامه »زاویه« گفت: من اخراج شده ام! به نظر می رسد دنبال 
بهانه ای می گشتند، به این دلیل که برنامه زاویه انتقادی بود، استقلال رای داشت و به دنبال این بود که فضا را 

از تک صدایی دربیاورد.

معاون سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم: 

6۳۰میلیارد ریال کالای قاچاق در قم کشف شد
معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت  استان قم، گفت:  از ابتدای سال جاری تا پایان 

دی ماه، 630 میلیارد و 746 میلیون و 6۹6 هزار ریال کالای قاچاق در قم کشف شد. 
احمد رضا سمیعی نسب بیان کرد:  طی این مدت بازرسان سازمان صنعت به همراه سایر نهادهای 
متولی در امر مقابله با قاچاق در قالب گشت های مشترک،  6هزار و 534 مورد بازرسی را از واحدهای 
صنفی و غیر صنفی استان به انجام رساندند که در همین رابطه 30 پرونده تخلف به ارزش ریالی یاد 

شده، تشکیل شد.
وی افزود:  بر اساس راهبرد جهش تولید از ابتدای سال جاری مقابله با پدیده قاچاق در قم نسبت به 
سال های قبل شدت بیشتری یافت تا شرایط برای عرضه  کالاهای ساخت داخل در بازار استان بیش از 
پیش امکان پذیر و موقعیت مناسبی برای تقویت خط تولید واحدهای صنعتی در سطح ملی و استانی 
فراهم شود. وی ادامه داد: گشت های مشترک مقابله با قاچاق در بازار استان با حضور بازرسان سازمان 
صمت قم و سایر نهادهای مرتبط در ایام پایانی سال فعالیت خود را گسترش خواهند داد و به منظور 
پایش دقیق فعالیت واحدهای صنفی با هرگونه تخلف در این زمینه برخورد قانونی لازم را اعمال می کنند.
سمیعی نسب گفت: در مجموع 36هزار و 3۹3 واحد صنفی مجوز دار در استان قم وجود دارد که 
21هزار و 4۹3 مورد آن توزیعی و خدماتی و 14هزار و ۹00 مورد آن تولیدی و فنی است و سازمان صمت 

استان با همکاری اتاق اصناف و دیگر نهادهای مسئول بر نحوه عملکرد آن ها نظارت دارد.
وی بیان کرد: علاوه بر مساله قاچاق، سایر تخلف های صنفی نیز مورد توجه بازرسان سازمان صمت 
قم است و بر اساس قوانین تعیین شده پرونده متخلفان تشکیل و به مراجع ذی صلاح استان برای 
رسیدگی ارجاع داده می شود. وی ادامه داد: اقشار مختلف مردم قم نیز می توانند با استفاده از سامانه 
124 گزارش های خود را در خصوص تخلف های مشاهده شده در بازار استان برای رسیدگی به اطلاع 

بازرسان سازمان صمت برسانند.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد
کشف ۱6 میلیاردی قاچاق با توقیف ۱۳ دستگاه خودرو شوتی 
فرمانده انتظامی استان قم از توقیف 13 دستگاه خودرو شوتی و کشف کالای قاچاق به ارزش 16 

میلیارد ریال در این استان خبر داد.  
 سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: در اجراي طرح برخورد با خودروهاي حامل قاچاق، 
مأموران یگان امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم، 13 دستگاه خودرو قاچاق بر را که از مبدأ جنوب 
کشور به مقصد تهران در حرکت بودند، در محور مواصلاتی استان قم توقیف کردند.  وی گفت: در این 
رابطه 4 دستگاه پژو405، 3 دستگاه پژو پارس، 3 دستگاه وانت پراید و 3 دستگاه خودرو پراید توقیف 

شدند.  
سردار میرفیضی افزود: در بازرسی از خودروها، ۹7 طاقه پارچه، 400 بسته قاشق وچنگال، 23۸جفت 
کفش، ۹ کارتن شامل یک هزار و 440 بسته شکلات، یک هزار و 152 بسته اسباب بازي کوچک، 24 
دستگاه کتري برقي، 7 دستگاه چاي ساز، 41 دستگاه قهوه ساز، ۸ دستگاه پلو پز، 4 دستگاه مایکروفر، 
یک دستگاه یخچال، 500 کیلو گرم گردو، 6 دستگاه اتو، 6 دستگاه ساندویج ساز، 6 دستگاه آب میوه 
گیري، 31 دستگاه مخلوط کن، 240 کارتن لنت خودرو و 144 جفت پوتین فاقد مجوز و قاچاق کشف 
و راننده خودروها دستگیر شدند.  فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: کارشناسان مربوطه ارزش 
کالاهای کشف شده قاچاق را در مجموع 16 میلیارد ریال اعلام کردند که در نهایت متهمان به همراه 

پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

دستگیری ۳ سارق ۱6 ساله موتورسیکلت 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری 3 سارق 16 ساله موتورسیکلت توسط مأموران کلانتری 

2۸ شهرقائم خبر داد.  
با تلاش مأموران کلانتری 2۸ شهرقائم، 3 سارق   سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: 
موتورسیکلت شناسایی و دستگیر شدند.  وی سن این افراد را 16 سال اعلام کرد و گفت: متهمان با 
انتقال به یگان به 3 فقره سرقت موتورسیکلت اعتراف که در نهایت به همراه پرونده تشکیل شده برای 
انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.  فرمانده انتظامی شهرستان قم با بیان اینکه در 
بیشتر مواقع بي احتیاطي و سهل انگاري باعث وسوسه سارقان و سرقت اموال مي شود به شهروندان 
توصیه کرد: جهت پیشگیري از سرقت، هشدار هاي پلیس را جدي گرفته و در صورت مشاهده افراد 

مشکوک بلافاصله موضوع را از طریق تلفن110 به پلیس اطلاع دهند.

مدیرعامل شرکت عمران خبرداد

بهره برداری آزمایشی تله سیژ بوستان 
علوی در آینده نزدیک 

مدیرعامل شرکت عمران معصومیه از بهره برداری آزمایشی تله سیژ بوستان 
علوی در آینده نزدیک خبر داد.

 علی اکبر رحیمی با بیان اینکه به دلیل وجود بارگاه مطهر حضرت فاطمه 
معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران و همچنین قرارگیری قم در شاهراه 
تردد مرکز کشور، طبیعی است که همواره قم در مناسبت های مختلف 
میزبان زائرین و گردشگران باشد، اظهار کرد: البته روز به روز شاهد افزایش 
جمعیت زائرین شهر قم هستیم و با وجود این افزایش جمعیت شاهد رشد 

مراکز تفریحی متناسب با این ظرفیت در شهر قم نیستیم.
مدیرعامل شرکت عمران معصومیه با اشاره به جهش قابل توجهی که در 
دوره مدیریت فعلی شهرداری در احداث مراکز تفریحی و گردشگری ایجاد 
شده است، افزود: در حوزه فضای سبز، فرهنگی، گردشگری و… تحولات 

چشم گیری در قم شکل گرفته است.
رحیمی، پروژه باغ پرندگان را یکی از شاخص ترین پروژه های تفریحی شهر 
قم در سال های اخیر ذکر کرد و گفت: به دنبال این پروژه، پروژه های متعدد 
دیگری در بوستان سازی، احداث ظرفیت های تفریحی و گردشگری در 
حال پیگیری است. وی با اذعان به اینکه اگر به احداث فضاهای تفریحی 
و گردشگری در قم توجه نشود ماندگاری زائرین در قم در حداقل ممکن 
باقی خواهد ماند، افزود: به همین منظور لازم است که نگاه ویژه به احداث 
فضاهای تفریحی شکل گیرد تا ماندگاری زائرین و به دنبال آن اقتصاد 
شهر متحول شود. رحیمی با اشاره به احداث پروژه سورتمه در بوستان 
علوی گفت: در ادامه این پروژه، پروژه تله سیژ جزو پروژه های مهمی است 
که محدوده مرکز کشور کم نظیر است و ظرفیتی بزرگ در حوزه گردشگری 
در قم ایجاد می کند. مدیرعامل شرکت عمران معصومیه با بیان اینکه البته 
مشکلات خلال اجرای این پروژه روند تکمیل آن را کند کرد، افزود: اما با 
حمایت مدیران شهری این پروژه به سرانجام رسید و امیدواریم در آینده 
نزدیک، این پروژه حداقل به صورت آزمایشی به بهره برداری برسد. رحیمی 
گفت: ما نگرانی ای از نظر کارهای ابنیه ای، الکتریکال و تاسیساتی پروژه 
نداریم و امیدواریم در آینده نزدیک این اتفاق رقم بخورد؛ برخی مسائل در 
خصوص استاندارد پروژه باقی مانده که در حال پیگیری برای رفع مشکلات 

هستیم.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم:

 به زودی مسیر مستقیم زیرگذر 
فردوسی افتتاح می شود

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه آزادسازی 2200 متر از 
رینگ دوم قم در گرو احداث زیرگذر فردوسی است، از اجرای تمام اقدامات 

عرشه و سازه محور مستقیم خبر داد.
پیامبر  بلوار  با  تقاطع فردوسی  پروژه  به  اشاره  با   ، زاده  عباس حلوایی 
اعظم)ص(، اظهار داشت: تقاطع فردوسی با بلوار پیامبر اعظم)ص( ازجمله 
تقاطع های بسیار بااهمیت و خاص قم است. معاون فنی و عمرانی شهرداری 
قم با اشاره به تملک های صورت گرفته در مسیر اجرای این تقاطع، افزود: 
در چند سال متوالی شهرداری های مناطق در محدوده خودشان مسیر 
مستقیم را تملک کردند و این تملک ها منجر به بازگشایی قسمت هایی از 
این رینگ دوم یا همان رینگ فردوسی شده است. حلوایی زاده بابیان اینکه 
رینگ میانی یا همان رینگ فردوسی مهم ترین رینگ شهر است، تأکید کرد: 
دو عامل در حال حاضر مغفول مانده بود که  یکی روشنایی و دیگری اتصال 
بخش های تملک شده است. وی بابیان اینکه با اجرای زیرگذر فردوسی 
مناطق یک، چهار و پنج متصل می شوند، افزود: 2 کیلومتر و 200 متر از این 
مسیر به احداث این زیرگذر گره خورده است. معاون فنی و عمرانی شهرداری 
قم بابیان اینکه تمام اقدامات عرشه و سازه محور مستقیم انجام شده است، 
افزود: در حال حاضر پیمانکار برق مشغول تأمین شبکه برق بااعتباری بالغ بر 
10 میلیارد تومان است. حلوایی زاده بابیان اینکه قرارداد تقاطع فردوسی 
با شرکت سیمین سپاهان منعقدشده است، تأکید کرد: سازه اصلی مسیر 
مستقیم تمام شده روسازی و اجرای دیواره سازی زیرگذر باقی مانده است که 

بر اساس برنامه ریزی ها تا یکی دو ماه آینده قابل بهره برداری است.

مدیر منطقه ۵ شهرداری قم مطرح کرد

بازگشایی ۳ خیابان درجمکران
 منتظر تصمیم کمیسیون ماده ۵

مدیر منطقه 5 شهرداری قم با تأکید بر اینکه شهرداری باید داخل بافت 
و شوارع اصلی به ارائه خدمات بپردازد گفت: دراین باره 6 توافق باید به 

کمیسیون ماده 5 برود تا سه خیابان اصلی در مراحل اولیه بازگشایی شود.
علیرضا اقبالیان با اشاره به ارائه خدمات شهری به منطقه جمکران، اظهار 
داشت: ما طبق توافقات در محله جدید جمکران به سمت پنج امام زاده 
خدماتی را ارائه می دهیم. مدیر منطقه 5 شهرداری قم با بیان اینکه شهرداری 
پول خدمات و عوارض را براساس توافقات دریافت می کند، هرچند خدمات 
ارائه شده چند برابر عوارض دریافتی است، ابراز کرد: ماهیانه 200 میلیون 
تومان هزینه رفت وروب منطقه جمکران می شود و عوارض دریافتی در حدود 
74 میلیون تومان بوده است. اقبالیان با تأکید بر اینکه شهرداری باید داخل 
بافت و شوارع اصلی به ارائه خدمات بپردازد، تصریح کرد: دراین باره 6 توافق 
باید به کمیسیون ماده 5 برود تا سه خیابان اصلی در مراحل اولیه بازگشایی 
شود. وی خاطرنشان کرد: هرچند این توافقات انجام نشده اما شهرداری 
نمی تواند ارائه خدمات را رها کند؛ هرچند این خدمات در خور مردم نیست.
مدیر منطقه 5 شهرداری قم عنوان کرد: سرانه های درآمدی و بودجه ای 
در سطح شهر و مناطق مختلف مشخص است، وقتی بودجه ای وارد منطقه 
فرامنطقه ای هزینه  به صورت  مناطق  نیاز درآمدهای  براساس  و  می شود 
می شود و شهرداری طبق این درآمدها اقدام به اجرای پروژه های متعدد در 

سطح شهر می کند.

مدیر کل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری قم مطرح کرد

تبعات  تبدیل مجتمع های مسکونی
 به ساختمان پزشکان

مدیر کل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری قم معتقد است مسئله 
تبصره ذیل بند 24 ماده 55 قانون شهرداری باید در مجلس مورد بازنگری 
قرار بگیرد.  محسن صادقی امینی اظهار داشت: تبدیل کاربری مجتمع 
های مسکونی به مجتمع پزشکان، پیامدهای زیانبار ترافیکی و آثار نامطلوبی 
بر اقتصاد اراضی شهری و سیما و منظر شهر دارد. مدیر کل دفتر طرح های 
توسعه شهری شهرداری قم افزود: متأسفانه تب تبدیل کاربری مسکونی به 
مجتمع پزشکان، که برای سازندگان، ارزش افزوده بالایی ایجاد می کند، 
به دلیل کسری پارکینگ فراوان، تبعات منفی بر ترافیک خواهد داشت و 
مطلوبیت فضایی بخشی از منطقه شهری را تحت تأثیر خود قرار می دهد. 
صادقی امینی اضافه کرد: از سوی دیگر با توجه به مراجعات فراوان بیماران 
به این ساختمان ها، اراضی مجاور، تبدیل به پارکینگ های همسطح روباز 
می شود که این موضوع، نارضایتی ساکنین پیرامون این مجتمع ها را به 

همراه دارد و شهرداری ها در جبهه اول مقابله با این معضلات، قرار دارند.

آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی از مراجع 
تقلید با بیان اینکه در رابطه با موضوع زکات عقب 
افتاده هستیم، گفت: فرهنگ زکات باید در جامعه 

احیا شود. 
اعضای  دیدار  در  روز سه شنبه  تقلید  این مرجع 
کارگروه فقهی افق های نوپدید زکات اظهار داشت: 
جمع کردن زکات مسئولیت مهمی است و متصدی 
جمع کردن زکات نیز در فقه بابی است و دستورها و 

برنامه های خاص خود را دارد.
و  مسئولان  به  خطاب  گرگانی  علوی  الله  آیت 
متصدیان زکات گفت: ما در زمینه زکات عقب افتاده 
هستیم و شما باید زودتر از این ها تلاش نموده و این 
امر را پیاده می کردید. وی مساله جمع کردن زکات 
را از جنبه های مختلف قابل بحث دانست و افزود: 
زکات به لحاظ سازمانی و تشکیلاتی حائز اهمیت 
است چرا که جامعه بشری به یکدیگر وابسته هستند 
و اگر زکات جمع آوری شود دیگر یک فقیر هم در 
جامعه نیست. وی تصریح کرد: در خصوص زکات 
فقط جمع آوری مطرح نیست، و باید مساله به گونه 
ای تنظیم شود که زکات جمع آوری شده به دست 
کسانی که مستحق هستند، برسد. آیت الله علوی 
گرگانی خاطرنشان کرد: اگر بتوانیم مسئولیت جمع 
آوری زکات را به نحو مطلوب مطلوب انجام دهیم، 
این اقدام بهترین روش برای جذب کردن دنیا به این 

فرهنگ می باشد.
این مرجع گفت: علت وجود فقر در جامعه و تامین 
نشدن نیازهای افراد این است که حقوق الهی داده 
نمی شود. وی اضافه کرد: باید یک کسی باشد و 

همت کند و موضوع زکات را پیگیری کند و ناامید 
نباشد چون خدا بزرگ است و وقتی که در این مسیر 

حرکت می کنیم خدا به ما کمک می کند.
وی  یادآور شد: در میان افراد جامعه کسانی هستند 
که دست خیر دارند کما اینکه در جریان کرونا نیز 

مردم و خیران کمک کردند.
آیت الله علوی گرگانی گفت: در موضوع زکات نیز 
وقتی مردم ببینند زکات در جای خودش مصرف 
می شود، و اسراف کاری نمی شود استقبال شایانی 
می کنند. وی افزود: در مقابل اگر مردم ببینند که تا 
فلانی متصدی جمع آوری زکات شد خانه و ماشین 
و  شوند  می  زده  وحشت  می شود،  عوض  هم  آن 

بتدریج جیب های خود را می بندند.
این مرجع تقلید خطاب به دست اندرکاران زکات 
خاطر نشان کرد: در موضوع زکات آقا طلبی و آقا 
منشی نباشد، مراقب مظاهر کار خود باشید چرا که 
چشمان مردم تیز است و مراقب مال خود هستند، 
حُسن عمل، رفتار و برخوردتان طوری باشد که زکات 

که اکنون ماننده مرده ای است را احیا کنید.

۴00 سوال فقهی پیرامون زکات به دفاتر 
مراجع ارسال شد

مدیرکل امور اجرایی زکات کمیته امداد امام  خمینی 
گفت:  سخنانی  طی  دیدار  این  در  نیز  کشور  )ره( 
کارگروه فقهی و معرفتی زکات در حال تشکیل است 
مسائل  احکام  راجع  سوال  حدود 400  نیز  الان  و 
و مبتلابه و همچنین مباحثی که مردم  مستحدثه 
درگیر آن هستند به دفاتر مراجع ارسال شده است. 
حجت الاسلام محمد طاها مهری گفت: این سوال 
ها پیرامون مساله زکات واجب و زکات مستحب و مال 
التجاره است که ما با ارسال آنها می خواهیم از مراجع 
کسب تکلیف کنیم. وی با بیان اینکه فعالان امر زکات 
در بحث این فریضه الهی در کشور کارهایی را انجام 
می دهند گفت: با این همه تا رسیدن به نقطه مطلوب 
فاصله داریم ولی بیکار ننشستیم و غافل نیستیم. 
ما  گفت:  )ره(  امام  امداد  کمیته  اجرایی  مدیرکل 
معتقدیم اگر این فریضه الهی در جامعه سر و سامان 
بگیرد و پرداخت شود دیگر نباید فقیرانی که شب ها 

در زباله ها دنبال غذا می گردند را داشته باشیم.

آیت الله علوی گرگانی:

فرهنگ زکات باید در جامعه احیا شود

استاندار قم گفت: تکمیل تصفیه خانه آب قم از طرح های اولویت داری است 
که با توجه به نیاز استان باید هر چه زودتر به بهره برداری برسد. 

بهرام سرمست روز سه شنبه در آیین افتتاح طرح های صنعت آب و برق قم که 
با سخنرانی ویدیوکنفرانسی وزیر نیرو در قالب سی و هشتمین پویش "هر هفته 
الف-ب-ایران" در چهار استان قم، زنجان، اصفهان و سمنان برگزار شد،گفت: 
تکمیل و بهره برداری از این تصفیه اهمیت زیادی دارد و انتظار می رود با تامین 

اعتبار این تصفیه تا قبل از پایان دولت تدبیر و امید به سرانجام برسد.
تصفیه خانه جدید آب قم درمجاورت تصفیه خانه فعلی قم که در 20کیلومتری 
شهر دلیجان است درحال ساخت می باشد، ظرفیت معمولی تصفیه خانه این 
استان 55 میلیون متر مکعب درسال است که با توجه به رشد جمعیت نیاز به 
توسعه داشته و بدین منظور درطرح جدید ظرفیت تصفیه به میزان به بیش از 

142میلیون مکعب درسال افزایش خواهد یافت و در مجموع ظرفیت آتی 
تصفیه خانه به حدود 200 میلیون مترمکعب و یا شش هزار و 660 لیتر درثانیه 
خواهد رسید،طرح مذکور تاکنون ۸5 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. او 
اضافه کرد: طی هشت سال اخیر و به ویژه در دو سال گذشته پروژه های بزرگ و 

تاثیرگذاری در سطح استان قم به بهره برداری رسیده است.
در این آیین، پست 400 کیلوولت ذوب گستر، 70 پروژه توسعه و بهینه سازی 
شبکه های فوق توزیع و شبکه فشار ضعیف توزیع نیروی برق، 5 نیروگاه مقیاس 
کوچک، برق آبی و خورشیدی جمعا به ظرفیت 20.5 مگاوات و شبکه فاضلاب 
مسکن مهر پردیسان به بهره برداری رسید. در سی و هشتمین پویش" هرهفته 
الف-ب-ایران در مجموع طرح هایی با اعتبار 6۸6 میلیارد تومان در چهار استان 

قم، زنجان، سمنان و اصفهان در دو صنعت آب و برق به بهره برداری رسید.

مدیرعامل سازمان پارک ها وفضای سبز شهرداری 
قم با تاکید بر اینکه مساحت زمین بوستان جوان 
اختیار شهرداری در حال حاضر حدود ١٢٠  در 
کمیسیون  مصوبه  براساس  گفت:  است  هکتار 
محدوده  زمین  هکتار   ٢58 حدود  هشت،  ماده 
بوستان جوان، به این فضای گردشگری شهر قم 
الحاق شد. پیام جوادیان با تاکید بر اینکه یکی از 
ظرفیت های عظیم فضای سبز شهر قم بوستان 
جوان است، اظهار کرد: این بوستان در سال  ۹3 
در قم افتتاح شد و قرار بود با وجود امکاناتی چون 
به مساحت 30 هزار مترمربع  دریاچه مصنوعی 
یکی از بهترین فضاهای تفریحی گردشگری قم 
باشد اما دچار مشکلاتی شد و آنگونه که باید از 
این ظرفیت در شهر قم بهره گرفته نشد. مدیرعامل 
سازمان پارک ها وفضای سبز شهرداری قم با تاکید 
تلاش  شهرداری  اخیر  سال های  طی  اینکه  بر 

کرد با اختصاص اعتباراتی بهسازی و ساماندهی 
این بوستان را دنبال کند، گفت: بوستان جوان 
از مناطق محروم  اینکه در حاشیه یکی  با وجود 
قم واقع شده اما یک بوستان فرامنطقه ای است و 
پروژه های سرمایه گذاری، تفریحی و گردشگری 
بسیاری برای آن پیش بینی شده است اما مسائل 
و مشکلات متعدد از جمله معارضین ملکی و… 
جلوی پیشرفت آن را گرفته بود. جوادیان از پیگیری 
مجدانه این سازمان در سال های اخیر برای رفع 
مشکل معارضین ملکی با سازمان منابع طبیعی 
خبر داد و افزود: بالاخره پس از حدود سه سال 
و نیم پیگیری مستمر و مراجعات مکرر به ادارات 
شهرسازی  و  راه  جهادکشاورزی،  طبیعی،  منابع 
با  فوق،  دستگاه های  موافقت  اخذ  از  پس  و… 
برگزاری کمیسیون ماده 8 قانون افزایش بهره وری، 
موفق شدیم مصوبه واگذاری حدود 378 هکتار 

از زمین های بوستان جوان و تمامی زمین های 
اطراف را اخذ کنیم. وی با تاکید بر اینکه مساحت 
زمین بوستان جوان در اختیار شهرداری در حال 
حاضر حدود ١٢٠ هکتار است، تصریح کرد: با این 
واگذاری حدود ٢58 هکتار دیگر زمین به این پلاک 
الحاق شده و این زمین از حدود سه راه خرمشهر و 
امامزاده شاه جمال شروع می شود و تا نزدیک جاده 
جعفریه ادامه دارد و بسیار ارزش افزوده خوبی برای 
شهرداری و شهر خواهد داشت. شایان ذکر است 
سرمایه گذاری  پروژه های  اخیر  سال های  در  که 
از جمله لنج رستوران، کمپ قایق سواری و… در 
به  به دلایل مختلف  اما  کلید خورد  بوستان  این 
سرانجام نرسید و این الحاق زمین و رفع بخشی 
از مشکل معارضین ملکی می تواند گام مهمی در 
رشد و توسعه بوستان در این منطقه محروم و شهر 

قم باشد.

استاندار قم؛
تکمیل تصفیه خانه آب قم در اولویت  قراردارد

گام بلند مدیریت شهری قم برای احداث دومین لکه بزرگ گردشگری ؛

الحاق2۵٨ هکتار زمین محدوده بوستان جوان

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: عطاری ها مجوز اصلی را از اصناف 
می گیرند و نگرانی ما عطاری های فاقد مجوز در سطح شهر هستند که می توانند 

سلامت مردم را به مخاطره می اندازند. 
محمد حضوری در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به وجود مشکلاتی در زمینه 
انسولین قلمی در استان اظهار داشت: در انسولین قلمی با کمبودهایی مواجه 
شدیم چراکه سرمایه گذاری که در تلاش بود تکنولوژی تولید انسولین قلمی 
را وارد قم کند با موانعی مواجه شد و به زودی بازار انسولین به زودی به آرامش 
می رسد. وی با بیان اینکه سهمیه وزارت خانه هر سه ماه یک بار توزیع می شود 
و همکاران پزشک نیز تقاضا می شود در تجویز دارو میانگین را در نظر بگیرند تا 
بیماران بیشتری بتوانند از انسولین بهره مند شوند، ابراز کرد: در سهمیه های 
بعدی باقی مانده دارو تهیه شود. معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی قم 

در ادامه پیرامون درمان های سنتی نیز تصریح کرد: یک داروخانه طب سنتی 
دارای مجوز در قم فعال است، در حال حاضر نیز 6٠٠ عطاری دارای مجوز در قم 
فعال است که در طول ماه از ٤٠ عطاری بازدید انجام می شود. وی خاطرنشان 
کرد: عطاری ها مجوز اصلی را از اصناف می گیرند و نگرانی ما عطاری های فاقد 
مجوز در سطح شهر هستند که می توانند سلامت مردم را به مخاطره می اندازند. 
حضوری با تأکید بر اینکه در تأمین دارو خوشبختانه بازار سیاه در قم نداریم گفت: 
اما گاهی کمبود داروهایی در داروخانه دیده می شود که به دلیل محدودیت های 
و  هستیم  مواجه  مشکلاتی  با  وارداتی  داروهای  سبد  تأمین  در  دولت  ارزی 
واردات دارو به سختی انجام می شود. وی اضافه کرد: در مورد داروی خارجی 
گاهی ذهنیت هایی در بیماران ایجاد می شود که درمان بهتری به همراه دارد، 

درحالی که داروهای مشابه نیز می توانند همان کارایی را داشته باشند.

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:

عطاری های غیرمجاز تهدیدی برای سلامت مردم


